
Krótki zarys powstania Piastowskiego Klubu 

Krótkofalowców SP6PAZ Opole działającego pod 

patronatem Wojewódzkiego Domu Kultury w Opolu 

Był czerwiec 1967 roku. Zarząd Oddziału Wojewódzkiego Polskiego Związku 

Krótkofalowców Opole z okazji jubileuszu 10-lecia działalności (1957-1967) 

postanowił zorganizować wielką wystawę. 

Ponieważ w tym samym terminie odbywał się V Krajowy Festiwal Polskiej 

Piosenki ówczesne władze ZOW PZK Opole wykorzystały ten moment na 

przedstawienie osiągnięć opolskich krótkofalowców oraz działalności 

klubów. Głównym celem tej wystawy miała być promocja krótkofalarstwa w 

Opolu i województwie. Był to strzał w przysłowiową dziesiątkę. 

Uruchomiono po raz pierwszy stację okolicznościową o znaku wywoławczym 

SP0FPP. SP0 to tzw. prefiks okolicznościowy dla stacji pracującej ze 

specjalnej okazji, natomiast litery FPP miały symbolizować w skrócie 

Festiwal Polskiej Piosenki. 

Wystawa przez cały tydzień trwania festiwalu cieszyła się dużym 

zainteresowaniem mieszkańców miasta jak i osób, które przyjechały z kraju 

na KFPP w Opolu. Zorganizowana była w dwóch wojskowych namiotach w 

centralnym miejscu Placu Wolności nad opolską Młynówką oraz na głównej 

trasie do amfiteatru przy Odrze. 

Wówczas nie byłem jeszcze zrzeszonym nasłuchowcem. Z 

przeprowadzonego mojego nasłuchu radiowego w pierwszym dniu pracy 

okolicznościowej radiostacji SP0FPP dowiedziałem się gdzie wystawa jest 

zlokalizowana. Informację przekazywał krajowym korespondentom młody 

operator Lesław Słanina SP6CCL z Opola. Radość moja była ogromna, więc 

następnego dnia odwiedziłem wystawę ze swoim tatą. Przyglądałem się 

pracy operatorów, co jakiś czas wymieniających się. 

Był to mój pierwszy kontakt anonimowy, później bliższy z przyszłymi moimi 

kolegami – Lesławem Słaniną SP6CCL, Zdzisławem Budziczem SP6CCD 

obecnie od wielu lat SP9CCD z Nowego Sącza, Wojtkiem Songajło SP6CCJ, 

Jurkiem Ledwigiem SP6UK Z Dobrzenia Wielkiego, Jankiem Piotrowskim 

SP6BFR,  Andrzejem Dybowskim SP6AOI i paru innymi.  Wystawę tę 

zwiedzałem jeszcze dodatkowo dwa razy już bez asysty ojca. 

Mimo, że nie byłem zrzeszonym w PZK praca nasłuchowca nie była mi obca, 

nasłuchiwałem bowiem już od końca roku 1963 jak pracowali operatorzy 

głównie z opolskich klubów z pod znaku SP6PJQ działającego przy KW MO 

w Opolu oraz najaktywniejszej stacji ZW LOK SP6KBR z Opola mieszczącej 

się na ul. Św. Jacka przy samej Odrze. 



W pierwszych dniach września 1967 roku na łamach ówczesnego lokalnego 

dziennika  ,,Trybuna Opolska’’ ukazała się wzmianka, że Wojewódzki Dom 

Kultury przy ul. Strzelców Bytomskich 8 ogłasza zapisy do nowo powstałej 

sekcji krótkofalarskiej. Zapisałem się i tak zaczęła się moja długa przygoda 

z krótkofalarstwem w pełnym tego słowa znaczeniu oraz działalność w 

Piastowskim Klubie Krótkofalowców SP6PAZ, która trwa do chwili obecnej. 

Podczas z jednych przeprowadzek naszego ZOW PZK Opole natknąłem się 

na grubą zakurzoną, pożółkłą i zniszczoną czasem kopertę. Znajdowało się 

w niej 21 czarnobiałych fotografii, bardzo dobrze wykonanych właśnie z tej 

jubileuszowej wystawy z czerwca 1967 roku. 

Na zdjęciach tych utrwalony był moment otwarcia wystawy, prawie 

wszystkich zaproszonych gości, wielu krótkofalowców, nasłuchowców oraz 

zwiedzających, Były też zdjęcia przedstawiające różnego rodzaju sprzęt w 

wykonaniu amatorskim przez krótkofalowców z województwa opolskiego, 

powiększone karty QSL z różnych najciekawszych zakątków świata. 

Pamiętną wystawę otwierali wspólnie ówczesny prezes ZOW PZK Opole mgr 

Czesław Truchanowicz SP6-6095 (przedwojenny krótkofalowiec z Wilna 

SP1TX – późniejszy SP6TX)  oraz Honorowy Przewodniczący Rady Miejskiej 

Opola i Przewodniczący Towarzystwa Przyjaciół Opola Karol Musioł – bardzo 

zasłużona postać dla naszego miasta z lat 50 i początku lat 60-tych 

ubiegłego wieku. 

Po jakimś czasie wśród dokumentów naszego ZOW PZK, znalazłem też 

księgę pamiątkową wykonaną z okazji jubileuszu jak i wspomnianej 

wcześniej wystawy. 

W księdze tej znalazłem też jedyny, oryginalny egzemplarz specjalnej ulotki 

opracowanej przez Andrzeja Dybowskiego SP6AOI podsumowującej 

dorobek 10 lat opolskich krótkofalowców. 

Jeśli chodzi o autora zdjęć sądzę, że mógł nim być fotoreporter z Trybuny 

Opolskiej Jan Szetner, a wynika to z treści ulotki na pierwszej stronie. 

Kolejna cenna informacja odczytana na ulotce dotyczyła opracowania 

plastycznego wystawy w całości zostało ono wykonane przez uczniów 

Państwowego Liceum Plastycznego w Opolu. Wracając jeszcze do autora 

zdjęć – być może jest nim też Henryk Żółtański SP6ALA, który był przez lata 

pasjonatem fotografowania i przez dwie kadencje piastował we wczesnych 

latach istnienia ZOW PZK Opole stanowisko prezesa Oddziału. 

Z rozmów ze starszymi kolegami krótkofalowcami dowiedziałem się 

również, że opracowanie graficzne okolicznościowej karty QSL SP0FPP 

zaangażowani byli uczniowie Państwowego Liceum Plastycznego w Opolu. 

Karty zaś drukowane były w jedynej wówczas drukarni działającej na 

terenie Opola o nazwie ,,Zakłady Graficzne Opolanka’’ 



Wspomnienia z tej okolicznościowej wystawy (z czerwca 1967) można 

zobaczyć na stronie naszego obecnego OT-11 PZK Opole, w zakładce pt. 

,,Historia opolskiego PZK’’ którą z okazji 90-lecia Polskiego Związku 

Krótkofalowców, uruchomiliśmy z kolegą Jarosławem Misiakiem SP6OJK. Są 

tam również inne materiały z dawnych lat dotyczące działalności klubów i 

krótkofalowców z naszego województwa. Materiał w całości pochodzi z 

mojego prywatnego archiwum, które co pewien czas uzupełniam dzięki 

przekazywanym mi przez starszych kolegów lub członków ich rodzin 

materiałów archiwalnych. 

 

 

Materiał przesłany na konkurs SP OTC PZK ,,Mój klub”  jest tylko małym 

fragmentem tekstu pochodzącym z mojej drugiej książki pt.  

,,Historia Piastowskiego Klubu Krótkofalowców SP6PAZ  1967 – 2022’’  

którą wydałem w lipcu 2023 roku przez Wydawnictwo ALIA-MEDIA 

www.aliamedia.pl . 

 

Wszelkie prawa zastrzeżone.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

http://www.aliamedia.pl/


FOTOREPORTAŻ OBRAZUJĄCY WYSTAWĘ OKOLICZNOŚCIOWĄ  

POŚWIĘCONĄ Z OKAZJI  X – LECIA POLSKIEGO ZWIĄZKU 

 KRÓTKOFALOWCÓW W OPOLU   1957 - 1967                

 

Ogólny widok na namiot , w którym zorganizowano 

wystawę – OPOLE  pl. Wolności – czerwiec 1967 

 

Słowo wstępne przed otwarciem wystawy wygłasza 

prezes  ZOW PZK OPOLE  mgr Czesław TRUCHANOWICZ 

SP6-6095 późniejszy SP6TX 

Wszystkie fotografie pochodzą z archiwum SP6DVP 



 

     chwila przed oficjalnym otwarciem wystawy 

 

 
 
Wystawę otwiera Honorowy Przewodniczący Miejskiej Rady  

Narodowej w Opolu  Karol  MUSIOŁ 

 

 

 

 

 



 

Zwiedzanie wystawy (urządzenia amatorskie) wykonane 

przez krótkofalowców z naszego województwa 

 

 

Przewodniczący Miejskiej Rady Narodowej  w Opolu Karol   
MUSIOŁ (w okularach) w trakcie zwiedzania wystawy 

 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
Prezentacja powiększonych kart QSL na wystawie oraz 

mapa prefiksów radioamatorskich całego świata 
 

 
 
Zwiedzanie wystawy przez mieszkańców Opola oraz  
młodzież z opolskich szkół – w środku Karol Musioł  

wraz z małżonką – z prawej strony prezes ZOW PZK 
Opole mgr Czesław Truchanowicz SP6-6095 – SP6TX 

 

 
 
 



 
 
Zwiedzanie wystawy przez młodzież szkół średnich z Opola 

prezentacja sprzętu krótkofalarskiego 

 

 
 
Przewodniczący Karol Musioł  przygląda się  pracy radiostacji 

okolicznościowej  o znaku SP0FPP , przy mikrofonie z lewej  
strony w dolnym rogu  główny operator  LESŁAW SŁANINA   

z Opola późniejszy SP6CCL 
 
 
 
 
 



 
 
Główne stanowisko i najbardziej oblegane przez  

zwiedzających gdzie pracowała amatorska radiostacja  
okolicznościowa o znaku SP0FPP. Fot. z archiwum SP6DVP 

 

 
QSL z archiwum SP6DVP 

 
Okolicznościowa karta QSL stacji SP0FPP z Opola.Tą kartą 
zostały potwierdzone wszystkie łączności przeprowadzone 

w trakcie całotygodniowej wystawy. Karta została zaprojektowana  

przez uczniów Państwowego Liceum Plastycznego w Opolu 

 
 
 

  
 



      
     OKOLICZNOŚCIOWA ULOTKA Z OKAZJI X-LECIA ZOW PZK OPOLE  
                                                  1957-1967 
 

 
 
Pierwsza strona specjalnej ulotki okolicznościowej, która 

przez cały czas trwania wystawy była rozdawana wszystkim 
zwiedzającym 



 

  
 
            Trzecia strona ulotki z tekstem informacyjnym 
 

 

 



 

 

                  Czwarta strona okolicznościowej ulotki 

 
 

 

 
 



 
W tym kolejnym materiale przedstawię również najważniejsze fragmenty 

mojej książki zawierające wydarzenia z życia mojego klubu SP6PAZ w 

przedziale czasowym od chwili powstania w 1967 roku do roku 2022. 
 

      HISTORIA PIASTOWSKIEGO KLUBU KRÓTKOFALOWCÓW  

  KALENDARIUM  55 LAT  S P 6 P A Z  1967 - 2022   

15 września 1967 - Przez ZOW PZK w Opolu został powołany klub PZK nr 
9 przy Wojewódzkim Domu Kultury ul. Strzelców Bytomskich 8. Głównymi 

inicjatorami powstania klubu byli: prezes ZOW PZK mgr Czesław 
Truchanowicz SP6-6095-SP6TX oraz kierownik biura ZOW PZK Jerzy Ledwig 

SP6UK. Było to możliwe dzięki wsparciu Zarządu Głównego Polskiego 

Związku Krótkofalowców w Warszawie. 

 

QSL z archiwum SP6DVP 

15 listopada 1967 - Na drugim organizacyjnym zebraniu zarządu klubu, 
które odbyło się w kawiarence ,,Arlekin’’ znajdującej się na parterze WDK 

podjęto jednogłośnie decyzję o nadaniu klubowi nazwy Piastowski Klub 
Krótkofalowców. Nazwa ta została zgłoszona przez piszącego tę historię, 

który miał wówczas znak nasłuchowy SWL-SP6-6143. Pierwszymi 
opiekunami klubu byli koledzy z miasta Opola: Jan Piotrowski SP6BFR oraz 

Bogusław Fajfur SP6TQ późniejszy SP8TQ. 



 

Bogusław Fajfur SP6TQ – przy pierwszym nadajniku w klubie SP6PAZ – 

urządzenie to zostało wypożyczone z klubu SP6PJQ.  

Fot. z archiwum SP6DVP 

    

25 stycznia 1968 - Klub otrzymał pierwsze zezwolenie-licencję nr 
229/K/68, kategoria pierwsza 250 watów i znak SP6PAZ. Kierownikiem 

radiostacji został Jerzy Ledwig SP6UK z Dobrzenia Wielkiego, natomiast 
operatorami - Jan Piotrowski SP6BFR z Opola oraz Wiktor Szydło SP6BFL z 

Wróblina koło Opola.  



 

Marek Szwed SP6-6148 , Eugeniusz Klonowski SP6-6144-SP6DIL.  

Fot. z archiwum SP6DVP 

31 marca 1968 – W tym dniu, o godzinie 10.00 emisją AM 

przeprowadzono pierwszą łączność w eterze z lokalną radiostacją 
amatorską, z kolegą Lesławem Słaniną SP6CCL. Łączność została 

przeprowadzona przez nasłuchowca SWL-SP6-6143 na radiostacji RBM-1 o 
mocy 1,5 W i antenie LW 41 metrów zawieszonej z dachu budynku do 

drzewa w ogrodzie przy WDK. 



 

WDK Opole od lewej: Marek Szwed SP6-6148 , Eugeniusz SP6-6144 - 

SP6DIL , Andrzej Maruszczak SP6-6128 ,  Ryszard Gałęza SP6-6142 - 

SP6DIC , Krzysztof SP6-6143 – SP6DVP - Fot. z archiwum SP6DVP 

W latach 1968-1969 -  Pod kierunkiem Bogusława Fajfura SP6TQ koledzy 
w osobach: Eugeniusz Klonowski SP6-6144 (SP6DIL) oraz Stefan Parkitny 

późniejszy SP9DHR (obecnie DL1JG) - uczniowie ZSZ w Opolu o profilu 
radiowo-telewizyjnym zmontowali urządzenie nadawcze na pasma 80-40-

20 metrów przystosowane do pracy emisjami CW-AM oraz stopień mocy 
250 watów na dwóch lampach GK-71. W/w skonstruowali również 

modulator do pracy emisją AM. Panel ten był dwa razy większy aniżeli sam 
nadajnik. Podyktowane to było wielkością elementów wchodzących w skład 

modulatora. Opiekunem ich na warsztatach szkolnych był Bolesław Mielicki 

SP6IR - jeden z założycieli naszego ZOW PZK w 1957 roku oraz członek 
pierwszego klubu SP6KAZ działającego przy Technikum Materiałów 

Wiążących przy ulicy Struga w Opolu. Później było tam też Technikum 

Geodezyjne.   

Czerwiec 1969 – Odbyła się praca pod pierwszym znakiem 

okolicznościowym SP0FPP z okazji VII Krajowego Festiwalu Polskiej Piosenki 
w Opolu. Praktycznie było to już drugie uruchomienie tego znaku w eterze. 

Pierwsza praca odbyła się w czerwcu 1967 roku z okazji V Krajowego 
Festiwalu Polskiej Piosenki oraz jubileuszu 10 lat istnienia na naszym terenie 

Zarządu Oddziału Wojewódzkiego PZK w Opolu. Stacja zlokalizowana była 

wówczas na tygodniowej wystawie zorganizowanej z tej okazji na Placu 
Wolności w Opolu przy Kanale Młynówka. Przeprowadzono 950 

obustronnych połączeń, wykorzystano czyste karty QSL, które pozostały z 

akcji z roku 1967. 



Wrzesień 1969 - Koledzy z klubu SP6PAZ: Stanisław Pasieka SP6DXB, 
Stefan Kessel SP6DVD (obecnie SP5DVD) i Andrzej Puchalak SP6RTX (ex 

SP6DYK) założyli klub PZK przy Wyższej Szkole Inżynierskiej w Opolu - 

SP6PIO. Dużą pomoc w powstawaniu klubu założyciele otrzymali od 
ówczesnego rektora uczelni pana Oniszczuka. Klub działał przez ponad pięć 

lat do czasu ukończenia studiów przez w/w. W latach 1973-1974 klubem 
opiekował się kolega Andrzej Galgon SP6CC (ex SP6HAY), który próbował 

reanimować działalność  lecz zainteresowanie studentów w tym okresie było 
znikome. Podczas działalności klubu SP6PIO przeprowadzono dwa kursy 

krótkofalarskie, których wykładowcami byli między innymi w/w koledzy. 

Klub SP6PIO przestał istnieć we wrześniu 1975 roku.     

W okresie 1969/1970 - Pod przewodnictwem kolegów Stanisława Pasieki 

SP6DXB, Ignacego Muchy SP6FIK i Stefana Kessela SP6DVD zbudowano 

pierwsze klubowe urządzenie nadawczo-odbiorcze TRX CW-SSB na pasma 
80-10 metrów o mocy wyjściowej 100 watów. Stopień końcowy 

zmontowano na lampie GU29, która w tym okresie była łatwą do uzyskania 
i bardzo dobrze spisywała się w tym urządzeniu. Budowa urządzenia była 

możliwa dzięki przekazaniu tzw. schassi przez SP6DVP, który tę mechanikę 
wraz z filtrem kwarcowym dostał w prezencie od Stanisława SP6DXB w roku 

1970. Całe urządzenie było wykonane na lampach. W pracach przy montażu 
uczestniczyła grupa członków klubu, wśród nich kolega Tadeusz Syrytczyk 

SP6-6332 późniejszy SP6GIY z Opola. Bardzo dużą pomoc oraz wiedzę 
techniczną w konstruowaniu tego urządzenia przekazał kolega Stefan 

Kessel SP6DVD (obecnie SP5DVD). Stefan był pierwszym nadawcą z 
naszego województwa, który jeszcze jako nasłuchowiec SP6-6178 zbudował 

TRX SSB na pięć pasm. Wiele rozwiązań konstrukcyjnych jego autorstwa 
publikowanych było w biuletynach PZK. Stefan kilkakrotnie był też 

wykładowcą na kursach krótkofalarskich organizowanych przez klub oraz 

ZOW PZK w Opolu. Wykładał radiotechnikę oraz przepisy. Urządzenie to do 
dnia dzisiejszego jest w posiadaniu naszego klubu. Oczywiście na nim już 

nie pracujemy. Ostatnia praca na tym historycznym urządzeniu odbyła się 
w zawodach SPDXC w roku 1983 a operatorem był wcześniej wspomniany 

Tadeusz Syrytczyk SP6GIY.  



 

urządzenie TRX na CW i SSB (80-10 metrów)–klubu SP6PAZ.Fot.SP6DVP 

Od 8 sierpnia 1969 do 30 lipca 1970 – Klub pracował pod znakiem 
okolicznościowym 3Z6PAZ z okazji XXV PRL-u. Przeprowadzono 1.850 QSO. 

Operatorzy: Krzysztof SP6-6143 (obecnie SP6DVP), Stefan SP6-6178 
(obecnie SP5DVD), Andrzej Dybowski SP6AOI, Konrad Krok SP6ASK, Józef 

Olender SP6HEK (obecnie DF2KK), Krzysztof Podkówka SP6-6246  

(SP6FJG), Bogusław Fajfur SP6TQ (późniejszy SP8TQ), Zdzisław Budzicz 
SP6CCD (obecnie SP9CCD), Andrzej Bałuczyński SP6CCE. Druk kart 

okolicznościowych wykonał dla nas jak i pozostałych znaków w kraju ZG 

PZK w Warszawie.   

11 lutego 1971 - Otrzymano nowe zezwolenie z podwyższoną mocą 

licencyjną dla SP6PAZ kategorii pierwszej nr 229/K/71 – moc 750 watów. 
Kierownikiem radiostacji został Bogusław Fajfur SP6TQ a operatorem Jerzy 

Ledwig SP6UK. Wymienieni koledzy posiadali swoje indywidualne 
zezwolenia na pracę mocą 750W i w związku z tym SP6PAZ mogła również 

pracować w eterze na pasmach amatorskich mocą licencyjną 750 watów. 

Na początku kwietnia 1971 - Bogusław SP6TQ przetransportował ze 

swojego miejsca pracy (QRL-u) Komendy Wojewódzkiej MO z sekcji radio 
fabryczny stopień mocy typu BG, który to oddawał około700 watów do 

anteny. Praca odbywała się emisją AM oraz na telegrafii. Używaliśmy ten 



wzmacniacz głównie w zawodach krajowych SP-K. Jedyny telewizor 
kolorowy marki „Rubin’’ produkcji sowieckiej, którym to dysponował 

Wojewódzki Dom Kultury i znajdował się w na korytarzu pierwszego piętra 

był ,,rażony’’ tzw. polem WCz. W czasie pracy w eterze SP6PAZ-ta telewizor 
ten tracił kolory oraz głos. Nie zrażało to jednak stałych bywalców oglądania 

programu TV zwłaszcza porami jesienno-zimowymi, którzy w takt 
telegraficznego wołania ,,cq contest’’ uskuteczniali sobie drzemkę w 

wygodnych fotelikach.       

W połowie listopada 1971 - W godzinach przedpołudniowych w 
pomieszczeniu klubowym SP6PAZ miało miejsce przeszukanie przez dwóch 

funkcjonariuszy ówczesnej Służby Bezpieczeństwa KW MO w Opolu. Było to 
rutynowe przeszukanie związane z wydarzeniem, które miało miejsce 6 

października 1971 roku. Dwaj opolanie bracia Kowalczykowie, krótko po 

północy ładunkami wysadzili w powietrze aulę Wyższej Szkoły 
Pedagogicznej w Opolu. Jako że mieszkałem bardzo blisko miejsca tego 

wydarzenia mogłem razem z rodzicami słyszeć ogromny huk. Pamiętam, że 
nawet kieliszki i lampki na wino znajdujące się na szklanych półkach 

kredensu rozdzwoniły się z tego potężnego wybuchu. Wracając do tego 
przeszukania, które trwało około pół godziny – poinformowano nas, że 

szukają drutów i kabelków, które ich zdaniem mogły posłużyć do wykonania 
całej instalacji potrzebnej do zdetonowania tych kilkunastu samodzielnie 

wykonanych przez nich podłożonych ładunków.    

15-30 czerwca 1972 – Klub pracował pod okolicznościowym znakiem 

SP0FPP z okazji kolejnego KFPP w Opolu. Przeprowadzono 1.000 połączeń 
z 72 krajami. Operatorami byli: Stanisław Pasieka SP6DXB, Stefan Kessel 

SP6DVD (obecnie SP5DVD), Jerzy Ledwig SP6UK, Bogusław Fajfur SP6TQ, 
Andrzej Dybowski SP6AOI, Ignacy Mucha SP6FIK, Zdzisław Budzicz SP6CCD 

(obecnie SP9CCD z Nowego Sącza), Piotr Koźmiński SP6ESA, Konrad Krok 
SP6ASK, Krzysztof Bieniewski SP6DVP oraz dwóch nasłuchowców  SP6-6246 

i SP6-6235. W czasie festiwalu w budynku WDK w jednej z sal na drugim 
piętrze obok klubowego pomieszczenia odbywała się próba Czesława 

Niemena ze swoim zespołem. W czasie tych prób musieliśmy wstrzymywać 
pracę w eterze z powodu bardzo silnych zakłóceń jakie występowały na 

wzmacniaczach i kolumnach głośnikowych. Po próbach pewnego razu 
zawitał w klubie sam Czesław Niemen z obsługą techniczną. Koledzy z klubu 

wyjaśnili dokładnie i szczegółowo w czym jest problem z nanoszeniem się 
klubowego nadajnika na ich aparaturę nagłaśniającą. Zresztą w innych 

pomieszczeniach też odbywały się próby zespołów z tego okresu między 

innymi; NO TO CO oraz Skaldów z pierwszego składu. Najczęściej obleganą 
salą była kawiarenka na parterze Wojewódzkiego Domu Kultury o 

wdzięcznej nazwie ,,Arlekin’’ gdzie w bufecie dużym powodzeniem cieszyła 
się prawdziwa kawa, oranżada oraz dwa gatunki polskiego wina, które 

sprzedawane było już od wczesnych godzin porannych. Można tam było 
zaobserwować znaczny ruch artystów oraz gości festiwalowych. Wielu z nas 

(członków klubu SP6PAZ) często urywając się z zajęć lekcyjnych na tzw. 

wagary również szukaliśmy tam schronienia.       



6 grudnia 1972 – Odbyła się impreza w klubie ,,ARLEKIN’’ w WDK - 
Mikołajki 1972 - biorą w niej udział członkowie klubu SP6PAZ oraz 

członkowie sekcji zainteresowań działających wówczas przy Wojewódzkim 

Domu Kultury w Opolu, zaproszeni goście z Wydziału Kultury Urzędu 
Wojewódzkiego. Podczas tej imprezy został nagrany i na drugi dzień 

wyemitowany   program radiowy w Radiu Opole. Dziennikarka radiowa pani  
Zdzisława Błaszkowska  przeprowadziła wówczas wywiad z Andrzejem 

Galgonem SP6HAY (obecnie SP6CC) oraz Jerzym Płoszajem SP6EEK. 
Nagrana w całości audycja znajduje się w prywatnym archiwum Krzysztofa 

SP6DVP. 

 Od 22 lipca 1974 do 9 maja 1975 – Kolejna praca pod specjalnym 
znakiem okolicznościowym SQ6PAZ, z okazji  XXX-lat PRL-u. 

Przeprowadzono 10.115 QSO. Operatorzy: Józef SP6HEK (obecnie DF2KK), 

Krzysztof SP6FJG, Krzysztof SP6DVP, Stefan SP6FRA, Andrzej SP6HAY 
(obecnie SP6CC), Tadeusz SP6GIY, Stanisław  SP6DXB, Bogusław SP6TQ, 

Jurek SP6EEK, Ignacy SP6FIK. Stacja SQ6PAZ uczestniczyła w wielkim 
historycznym konkursie (maratonie) zorganizowanym przez ZG LOK. 

Polegało to między innymi na odebraniu od stacji specjalnych daty jakiegoś 
znaczącego wydarzenia jakie miało miejsce w minionym 30-leciu i 

udzieleniu pisemnej odpowiedzi co to było za wydarzenie. Odpowiedzi te 
były przesyłanie łącznie z dziennikiem za zawody. Po każdej takiej turze (a 

tur tych było 12) koledzy szukali po starych gazetach i encyklopediach jakie 
to było wydarzenie pod wskazaną datą. Najczęściej chodziliśmy do redakcji 

Trybuny Opolskiej i tam w archiwum wertowaliśmy zakurzone i pożółkłe 
odpowiednie roczniki starych numerów tego periodyku. SQ6PAZ zajęła 2-

gie miejsce w kraju i cenną nagrodę. Na podsumowanie tego całorocznego 
maratonu pojechało trzech najaktywniejszych operatorów do Warszawy. 

Byli to Krzysztof Podkówka SP6FJG, Józef Olender SP6HEK (obecnie DF2KK) 

oraz piszący tą historię Krzysztof SP6DVP. Nawiasem mówiąc dobrze, że 
była nas  trójka bo z Warszawy przywieźliśmy cenną nagrodę rzeczową na 

owe czasy (bardzo ciężką i dużą gabarytowo) był to odbiornik 
radiokomunikacyjny typu KWM wraz z zasilaczem. Wszystko to było 

zapakowane w oryginalną, ciężką skrzynię, ale daliśmy radę i dowieźliśmy 

to bezpiecznie pociągiem nocnym z Warszawy do Opola. 



 

   Karta QSL z 1974 roku wydrukowana przez ZG PZK w Warszawie 

21-30 czerwca 1975 - Praca pod znakiem okolicznościowym SP0FPP z 

okazji KFPP w Opolu. Operatorzy: SP6AOI, SP6DVP, SP6HAY (obecnie 
SP6CC), SP6GIY, SP6DXB razem przeprowadzili 1.550 obustronnych 

łączności. 

Lipiec 1975 - W związku z reorganizacją administracyjną w PRL, 

pożegnaliśmy członka klubu w osobie Bogusława Fajfura SP6TQ. Został 
służbowo przeniesiony do nowo powstałego województwa przemyskiego. 

Tam z marszu na nowym miejscu pracy w KW MO stworzył od podstaw 
sekcję radiową, której został szefem. Rozpoczął nowy etap zawodowy, 

studia zaoczne oraz wznowił działalność jako krótkofalowiec już pod nowym 

znakiem SP8TQ.  

W styczniu 1976 - Dyrekcja WDK przekazała nam smutną informację, że 
w związku z likwidacją Wojewódzkiego Domu Kultury w Opolu klub musi 

sobie poszukać nowej lokalizacji na dalszą działalność. Przy WDK 
działaliśmy dziewięć lat. Od tej chwili ZOW PZK Opole intensywnie rozpoczął 

poszukiwania nowego lokalu do dalszej naszej działalności. Cały okres 
działalności w pierwszej naszej lokalizacji przy WDK można uznać jako 

najbardziej owocny - w tym okresie, nastąpił znaczny wzrost członków w 
klubie oraz członków PZK w naszym województwie. Przeprowadzono wiele 

imprez na rzecz WDK oraz kursów krótkofalarskich. Dziwne, że ówczesne 
władze lokalne takie jak Wydział Kultury w Opolu oraz Ministerstwo Kultury 

w Warszawie podjęło taki krok i zdecydowało się na likwidację tego 



kulturalnego przybytku. Do dnia dzisiejszego nie ma w Opolu 

Wojewódzkiego Domu Kultury.  

W budynku po byłym Wojewódzkim Domu Kultury obecnie mieści się 
Regionalna Rozgłośnia Radio Opole, która w 2022 roku obchodziła swoje 

70-lecie istnienia 1952 – 2022.  

 Druga połowa czerwca 1976 - Klub zostaje przeniesiony do nowej 
siedziby. Nowa siedziba to wieżowiec 11 piętrowy przy ul. Koszyka 38. Od 

tej pory działamy pod patronatem Opolskiej Spółdzielni Mieszkaniowej 

,,Przyszłość’’. Władze ZOW PZK w krótkim czasie znalazły pomieszczenie 
dla klubu SP6PAZ a kilka miesięcy wcześniej dla nowej siedziby biura ZOW 

PZK w Opolu. Poprzednią siedzibą ZOW PZK był budynek przy ul. Adama 
Mickiewicza 4 należący w całości do ZW LOK w Opolu. W dniu 22 czerwca 

1976 podpisano umowę pomiędzy ZOW PZK a Opolską Spółdzielnią 
Mieszkaniową ,,Przyszłość” na bezpłatną działalność klubu w dwóch 

pomieszczeniach na 11 kondygnacji. Stało się to dzięki dużemu 
zaangażowaniu ówczesnego prezesa OSM pana Wojciecha Pilarskiego. 

Wreszcie mamy wspaniałe warunki antenowe. Umowę ze strony ZOW PZK  
podpisali: prezes mgr Czesław Truchanowicz  SP6TX przedwojenny 

krótkofalowiec z Wilna oraz Ignacy Mucha SP6FIK ówczesny sekretarz 

naszego oddziału PZK w Opolu. 

 

        pierwsza QSL SP6PAZ drukowana przez OSM ..Przyszłość’’ 



W połowie 1978 roku dowiedzieliśmy się z komunikatu radiowego 
nadawanego w każdą niedzielę przez centralną radiostację PZK – SP5PZK, 

że ZOW PZK w Bydgoszczy rozprowadza tyczki z włókna szklanego 

przeznaczone do budowy konstrukcji nośnej Q-Quada na 20-15-10 m. Do 
Bydgoszczy wyjechała 3 osobowa grupa SP6DVP, SP6HEK i SP6FJG. Podróż 

była długa i odbywała się w nocy pociągiem osobowym z przesiadką w 
Poznaniu. Na miejscu poznaliśmy Bolesława Krzymiń SP2ESH sekretarza 

ZOW PZK w Bydgoszczy oraz siedzibę klubu SP2KAE znaną stację klubową 
z zawodów w paśmie 80 metrowym. Największe wrażenie zrobiła na nas 

sama siedziba klubu z wieloma pokojami oraz z PA (wzmacniacz) bardzo 
dużej mocy – był to chyba nadajnik morski. Zresztą radiostacja SP2KAE 

zawsze w całym kraju bez względu na propagację była odbierana 
komfortowo z bardzo dużą siłą oraz wspaniałą modulacją AM. Tak na 

marginesie na radiostacji SP2KAE bardzo często operatorem bywał Kaziu 
Drzewiecki SP2FAX, znany i ceniony DX-men. Tyczki te wykorzystaliśmy do 

zbudowania 2 elementowego Q-Q, lecz ich budowa, tzn. pełne tyczki o 
jednakowej średnicy oraz znaczny ich ciężar nie dawały nam szans na 

dłuższe ich  wykorzystywanie. Potem długo tyczki te były przechowywane 

na balkonie naszego pomieszczenia, gdzie upodobały sobie na nich miejsce 
gołębie często huśtające się na elementach wysuniętych poza bariery 

balkonu.    

1976-1978 – W tym okresie klub SP6PAZ wraz z ZOW PZK organizują dwa 
kursy krótkofalarskie. Wykładowcami na kursach byli: Andrzej SP6AOI, 

Jurek SP6UK, Józef SP6HEK (obecnie DF2KK), Czesław SP6TX. Sale 
wykładowe zabezpieczała nam OSM ,,Przyszłość’’. Wielu kursantów po 

zdaniu egzaminu otrzymało swoje upragnione licencje i rozpoczęło 
samodzielną pracę w eterze. Zajęcia praktyczne – praca w eterze odbywały 

się na stacji klubowej SP6PAZ. Dla informacji podam, że na przełomie 

1977/1978 wstąpił do klubu oraz PZK Sławek Domarus SP6CYX  (obecnie 
SP6ZC-SN6S) jeden z czołowych telegrafistów SP6PAZ-SN6O i wieloletni 

operator różnych znaków okolicznościowych, pod którymi klub SP6PAZ 

pracował do chwili obecnej.   

16-17 września 1978 - Zorganizowano plenerową imprezę w dzielnicy 

Chabry w Opolu. Impreza została zorganizowana z okazji Dnia 
Spółdzielczości Mieszkaniowej. Praca pod znakiem SP6PAZ/6. W Trybunie 

Opolskiej jedynym i słusznym na tamte czasy lokalnym dzienniku ukazał się 
pierwszy artykuł poświęcony tej imprezie oraz zdjęcie, na którym widnieje 

kolega Józek SP6HEK (obecnie DF2KK), który w tym czasie pracował w 

eterze w zawodach Scandynawia DX Contest 1978. Przy tej okazji klub 
zorganizował wystawę kart QSL oraz dyplomów. Organizatorami z ramienia 

klubu byli: Józef Olender SP6HEK, Krzysztof Podkówka SP6FJG, Zbigniew 
Przysiażnik SP6HCR, Ignacy Mucha SP6FIK, Jerzy Folmer SP6JZG, Krzysztof 

Bieniewski SP6DVP, Tadeusz Syrytczyk SP6GIY, Bogdan Postępski SP6IGE, 
Wiktor Hudala SP6IGQ, Sławomir Domarus SP6CYX (obecnie SP6ZC-SN6S).  

Zarząd  Spółdzielni bardzo wysoko ocenił naszą dotychczasową działalność 
oraz całą imprezę. Od tego czasu byliśmy jedną z najaktywniejszych sekcji 



zainteresowań działającym przy osiedlowym klubie FENIKS, który 
przeznaczony był dla mieszkańców i młodzieży osiedla Dambonia oraz 

miasta Opola. 

 

w siedzibie klubu SP6PAZ XI piętro – październik 1978 – z archiwum 

SP6DVP 

Od 1978 do grudnia 1981 – Okres bardzo intensywnej pracy klubu 

SP6PAZ w zawodach krajowych oraz międzynarodowych. Dziesiątki tysięcy 
łączności klub przeprowadził na pasmach krótkich. Wielu operatorów 

szlifowało swoje umiejętności w prowadzeniu łączności w contestach oraz 
poza zawodami. Byliśmy jedną z najaktywniejszych stacji klubowych w 

kraju. Przeglądając archiwalne biuletyny PZK oraz Radioamatora i 

Krótkofalowca można napotkać w różnego rodzaju zestawieniach oraz 
wynikach za zawody nasz znak SP6PAZ oraz znaki okolicznościowe jakie 

klub używał w tym czasie.   

W latach 1979/1980 były czynione usilne starania OSM ,,Przyszłość’’ oraz 
Centralnego Związku Spółdzielczości Budownictwa Mieszkaniowego w 

Warszawie o uzyskanie z centrali dotacji w wysokości  2.500 dolarów na 
zakup fabrycznego urządzenia dla klubu SP6PAZ. Mieliśmy już zamówione 

urządzenie typu DRAKE TR7 wraz z dodatkowym wyposażeniem. Podpisano 
już umowę pro-forma z dystrybutorem w USA. Było to w tym okresie 

najbardziej nowoczesne urządzenie fabryczne produkowane dla potrzeb 



krótkofalowców. Trudna sytuacja gospodarcza kraju spowodowała cofnięcie 
dotacji i sumy 2.500 dolarów przez ówczesnego ministra finansów. I tak to 

tym sposobem (a konkretnie zapaścią gospodarczą PRL-u w 1979 roku) 

wspomniane fabryczne urządzenie przeszło nam koło nosa. Może gdyby 
wszystkie formalności z tym związane były szybciej załatwiane przez szereg 

instytucji centralnych to upragnione urządzenie mogło trafić do nas bez 
problemu. Wiadomo wszelkie sprawy załatwiano via Poczta Polska lub w 

najlepszym wypadku za pomocą dalekopisu. A tak mogliśmy oglądać tylko 
duży kolorowy prospekt tego urządzenia, który przez pewien czas wisiał na 

jednej ze ścian klubowych. Spółdzielnia OSM ..Przyszłość’’ nawet 
wydrukowała nam karty QSL na kolejny znak okolicznościowy z nazwą tego 

urządzenia (DRAKE TR7).   

17 marca -31 grudnia 1980 - Praca pod znakiem okolicznościowym 

SR6PAZ z okazji 50-lecia Polskiego Związku Krótkofalowców. 
Przeprowadzono 6.000 łączności z ponad 120 krajami. Druk kart QSL został 

zrefundowany przez OSM ,,Przyszłość’’. Zbudowany wcześniej lampowy TRX 
dobrze  spisywał się  w pracy na pasmach. Operatorzy: SP6FJG, SP6HEK 

(DF2KK), SP6DVP, SP6GIY, SP6CIK, SP6IGE, SP6JZG, SP6EEK, SP6IGQ.  

W drugiej połowie maja 1980 – Na koszt OSM ,,Przyszłość’’ został 
zainstalowany 15 metrowy profesjonalny maszt z trzema poziomami 

odciągów na naszym budynku. Maszt był postawiony przez specjalistyczną 
firmę z Kędzierzyna-Koźla, która świadczyła tego typu usługi dla potrzeb 

milicji i wojska. W znalezieniu tej firmy pomógł nam kolega Jerzy Płoszaj 

SP6EEK. 15-metrowy maszt na bloku 11 kondygnacyjnym (ul. Koszyka 38) 
był z daleka widoczny i był dumą naszego klubu. Często do klubu 

przyjeżdżali koledzy i ościennych okręgów i zazdrościli nam takich 
warunków antenowych. Na początku były instalowane anteny dipolowe, 

oraz invertet V, ale z czasem koledzy zaczęli eksperymentować z prostymi 
antenami kierunkowymi. Najlepiej spisywała się dwu elementowa 

pełnowymiarowa delta na pasmo 40 metrowe w kierunku na USA oraz 
Karaiby. W zawodach CQWW byliśmy oblegani przez stacje z USA i nie tylko. 

Propagacja była w tych czasach doskonała i robiło się wiele ciekawych i 
dalekich łączności na telegrafii oraz SSB. Często zwłaszcza na SSB 

pracowaliśmy tzw. splitem co bardzo ułatwiało nam pracę zwłaszcza w 
contestach ze stacjami z USA. Specjalne dodatkowe VFO w wykonaniu 

amatorskim zostało wypożyczone od kolegi Jurka Skolika SP6BQF z Olesna 
członka klubu SP6KDA (obecnie SP9KDA). W eksperymentach z antenami 

brali udział: Krzysztof SP6FJG, Wiktor SP6IGQ, Józek SP6HEK (DF2KK), 

Jurek SP6JZG. Znany był autentyczny przypadek, że w trakcie zawodów 
CQWW operator Józek SP6HEK pracował na telegrafii a drugi z operatorów 

Krzysztof SP6FJG w tym czasie ,,biegał po dachu’’ z obcinaczkami skracając 
ramię jednego z dipoli, aby poprawić SWR – zaznaczyć trzeba, że w tym 

momencie do anteny było doprowadzonych ponad 750 watów ze 

wzmacniacza liniowego na lampie GU43B.   



 Fot.SP6GEQ 

  15 metrowy maszt – montaż anteny 14-21 produkcji SP3KEY  

Wrzesień 1980 -   Postawiono 2 elementowego QQ na 20-15-10 metrów 

w wykonaniu amatorskim. Antena została nam podarowana przez 
długoletniego członka klubu kolegę Andrzeja Dybowskiego SP6AOI. 

Wykonana ona była w całości z tyczek bambusowych, które spisywały się o 
wiele lepiej aniżeli wcześniej zakupione tyczki z włókna szklanego. Prace 

instalacyjne oraz przygotowawcze wykonali koledzy: SP6HEK (DF2KK), 

SP6FJG, SP6JZG, SP6GEQ, SP6GIY, SP6DVP, SP6IGQ, SP6EEK, SP6CYX 
(obecnie SP6ZC-SN6S), SP6DIL, SP6FIK. Antena ta została przetestowana  

w światowych zawodach CQ WW SSB oraz CW w roku 1980. Uzyskano 
bardzo dobre wyniki na tej nowej antenie. Stało się to za sprawą Sławka 

SP6CYX (obecnie SP6ZC-SN6S), który przez trzy dni doprowadzał  ramki 
tego QQ do odpowiedniego rezonansu uprzednio instalując na drzewie w 

pewnej odległości specjalny generator sygnału zasilany akumulatorkiem. 
Wszystkie te zabiegi w rezultacie poprawiły w znacznym stopniu  samo 

strojenie anteny, oraz zysk odbieranego sygnału od dalekich stacji. Ten 
mozolny zabieg pomiarowo-techniczny poprawił parametry anteny. To w 

końcowym efekcie odbiło się pozytywnie na pracy w zawodach światowych 

i uzyskiwanych wynikach końcowy SP6PAZ.  



 Fot. SP6GEQ 

zmiana anteny na 2 el. Q-Quad 20-15-10 M 

15 lutego 1981 - O godzinie 15.30 UTC na częstotliwości 14.231 MHz 
przeprowadzono pierwszą łączność emisją SSTV ze stacją PA0AAK pod 

znakiem SP6PAZ z raportem 59-5. Tego dnia zrealizowano jeszcze kilka 
QSO tą ciekawą i nowatorską emisją. Operatorem był Jerzy Płoszaj SP6EEK 

właściciel urządzenia oraz Andrzej Bałuczyński SP6CCE. Koledzy ci byli 
prekursorami ten nowej w ówczesnych czasach emisji w naszym 

województwie i jednymi z kilku w kraju. Odbiornik sygnałów SSTV 

budowany był na dużych lampach oscyloskopowych o długiej poświacie co 
umożliwiało dość dobry odbiór naszych korespondentów w paśmie 20 

metrowym. Tego typu lampy można było zdobyć z Wyższej Szkoły 
Inżynierskiej w Opolu (obecnie Politechnika Opolska). Praktycznie od 15 

lutego 1981 klub był widziany na ekranach korespondentów w całej Europie.    

Październik-listopad 1981 - U indywidualnych krótkofalowców oraz w 
klubach na terenie naszego województwa zostają przeprowadzane tzw.  

,,rutynowe kontrole’’ prowadzone przez pracowników Państwowej Inspekcji 
Radiowej z Opola. W kontrolach tych oprócz pracownika w/w instytucji 

uczestniczył też funkcjonariusz SB z KW MO w Opolu. Powoli dochodziło do 

naszej świadomości, że są to chyba już przygotowania do nadchodzącego 
jakiegoś przesilenia politycznego. Starsi koledzy klubowi wprost mówili, że 



prędzej lub później będzie ogłoszony stan wyjątkowy lub coś w tym rodzaju. 
Wielu z nas było już na celowniku w/w sekcji. W mniemaniu tych służb 

mogliśmy przecież być zagrożeniem dla ustroju jaki wówczas panował w 

kraju. Posiadaliśmy urządzenia nadawczo-odbiorcze, które mogliśmy 
wykorzystać do innych celów dlatego SB delikatnie mówiąc nas ,,pilnowało’’. 

Już wiele wcześniej byliśmy również inwigilowani i selekcjonowani na tzw. 
potencjalnych KTW (kandydat na tajnego współpracownika) lub co gorsza 

na TW (tajnego współpracownika). Wielu kolegów miało nawet pozakładane 
teczki personalne. W obecnej chwili można się o tym wszystkim dowiedzieć 

bez problemu z bogatych archiwów IPN. Oczywiście kilku naszych członków 
z klubu oraz naszego ZOW PZK o takie dane poprosiło IPN. Po przeczytaniu 

tych materiałów dowiedzieliśmy się kto na nas donosił. Jeden z członków 
naszego ZOW PZK kiedyś tak to krótko skomentował ,,takie były czasy’’. 

Oczywiście byli i tacy, którzy robili to świadomie inni nieświadomie, jeszcze 
inni byli zastraszani lub co gorsza  szantażowani np. odebraniem licencji lub 

sprzętu. Była też grupa, która donosiła za pieniądze. Byli też tacy co musieli 
bo pracowali w tych instytucjach. Nie mnie oceniać zachowania ludzi z 

naszego krótkofalarskiego środowiska w tamtym okresie, ich już oceniła 

najnowsza historia.  

28-29 listopada 1981 - Radiostacja SP6PAZ uczestniczyła w CQWW CW. 
Nie sądziliśmy jako operatorzy, że są to dla nas i klubu ostatnie zawody 

przed ogłoszeniem stanu wyjątkowego. Przeprowadzono 1.027 QSO, co 
dało wynik końcowy 580.800 pkt. Operatorzy to wspaniały duet 

telegrafistów w osobach Józef Olender SP6HEK (obecnie DF2KK) oraz ŚP  
Krzysztof  Podkówka SP6FJG. Cały log z brudnopisu został przepisany przez 

SP6DVP na oryginalne arkusze przeznaczone do tych zawodów. Odbywało 
się to zazwyczaj w czasie pracy w QRL-u SP6DVP na drugiej zmianie lub na 

dyżurach nocnych. Przesyłka z zawartością całego logu została wysłana już 

po ogłoszeniu stanu wojennego pod koniec miesiąca grudnia listem 
poleconym lotniczym. Sądziliśmy, że logi nie dotrą do adresata, ale ku 

naszemu zdziwieniu oraz zadowoleniu i ogromnej radości dotarły 
bezpiecznie do organizatora CQ WW CW 1981. W 1982 roku znak SP6PAZ 

ukazał się w wynikach w/w zawodów. SP6PAZ w kategorii wielu operatorów 
zajęła 2 miejsce w kraju, 73 w Europie oraz 145 w świecie. Wiadomo, na 

operatorów w osobach Krzysztof SP6FJG oraz Józek SP6HEK (obecnie 

DF2KK) zawsze można było liczyć na dobry wynik.     

 Od 13 grudnia 1981 -  Z powodu ogłoszenia stanu wojennego na terenie 

całego kraju, w ciągu 7 dni krótkofalowcy indywidualni oraz kluby (w tym 

również nasz) zostają zmuszone  (odpowiednim dekretem) do oddania 
całego sprzętu nadawczo-odbiorczego. Depozyt znajdował się w budynku 

Urzędu Pocztowo Telekomunikacyjnego w Opolu na ulicy Krakowskiej 46 w 
Opolu. Jak się później dowiedzieliśmy sprzęt w depozycie często był 

oglądany przez pracowników odpowiednich służb (SB). Był też 
fotografowany. Zwłaszcza sprzęt w wykonaniu amatorskim był często 

oglądany i sprawdzany. Chodziło o samą konstrukcję oraz sposoby montażu 
elementów. Miało to znaczenie przy ,,poszukiwaniu’’ konstruktorów 



urządzeń nadawczych zwłaszcza na UKF. Tym sposobem wyłapywano 
potencjalnych wykonawców nadajników UKF, które były wykorzystywane 

dla potrzeb lokalnych i krajowych bezobsługowych rozgłośni Radia 

Solidarność. 

10 czerwca 1982 - W wieku 53 lat (bardzo młodo) odszedł nagle z naszego 
grona Jerzy Ledwig SP6UK. Członek i założyciel klubu SP6PAZ, 

współzałożyciel ZOW PZK w 1957 roku, kierownik radiostacji oraz długoletni 
kierownik biura ZOW PZK Opole. Jeszcze kilka dni przed śmiercią Jurek 

uczestniczył w posiedzeniu prezydium ZG PZK w Warszawie. Dwa dni przed 
tą tragedią wybrałem się (SP6DVP) pociągiem do Dobrzenia Wielkiego z 

wizytą, aby usłyszeć co nowego w PZK. Sądziłem, że może są jakieś 
ustalenia co do terminu odwieszenia licencji. W pogrzebie, który odbył się 

w jego rodzinnej miejscowości w Dobrzeniu Wielkim uczestniczyło bardzo 

wielu krótkofalowców z klubu SP6PAZ oraz Opolszczyzny. Uczestniczyła też 
liczna grupa jego pracowników z macierzystego zakładu pracy. Zdjęcia z 

tego pogrzebu wykonał Henryk Żółtański ex SP6ALA.  

 

Jerzy Ledwig SP6UK – w swoim domowym QRA w Dobrzeniu Wielkim 

23 października 1982 - Z okazji XV-lecia Piastowskiego Klubu 

Krótkofalowców oraz XXV- lecia ZOW PZK w Opolu zostało zorganizowane 
uroczyste spotkanie, które odbyło się w Sali konferencyjnej Opolskich 

Zakładów Aparatury Spawalniczej w Opolu (OZAS). W zorganizowaniu tego 
spotkania pomógł nam Kolega Franciszek Koscielny SP6JZL długoletni 

ceniony pracownik OZAS. W spotkaniu brało udział ponad 120 uczestników 
z naszego województwa oraz zaproszonych gości z kraju. Między innymi 

przybyli dawni członkowie z ZOW PZK Opole: Wojtek Kłosok SP9PT (ex 
SP6PT) oraz Marek Niedoba SP9BQJ (ex SP6BQJ). Zabrakło na tym 



jubileuszu niestety najważniejszej osoby Kolegi Jerzego Ledwiga SP6UK, 
który kilka miesięcy wcześniej zmarł na zawal serca. Na ten jubileusz kolega 

Andrzej Galgon SP6HAY (obecnie SP6CC) opracował wzór 

okolicznościowego metalowego znaczka klapowego. Znaczek ten otrzymali 

wszyscy uczestnicy tego uroczystego jubileuszowego spotkania. 

3-4 kwietnia 1983 - Nastąpiło czasowe odwieszenie niektórych licencji na 

zawody SPDX Contest CW 1983. Wśród stacji klubowych była jedyna stacja 
z naszego województwa SP6PAZ. Operatorem był Tadeusz Syrytczyk 

SP6GIY, który przeprowadził 152 QSO. Tych kilkanaście zezwoleń 
odwieszenia na czas SPDX Contestu spowodowało duże rozgoryczenie 

wśród pozostałych krótkofalowców, którym nie umożliwiono uczestniczenia 
w zawodach. Było to bardzo szkodliwe posunięcie ówczesnych władz PZK 

oraz członków Komisji Weryfikacyjnej przy ZOW PZK Opole. Podejrzewam, 

że tym sposobem chciano nasze środowisku skłócić i poróżnić. Od tej chwili 
spadała liczebność członków PZK w kraju oraz naszym ZOW PZK jak i też w 

klubie SP6PAZ.    

7-20 września 1983 – Miała miejsce wystawa dorobku klubu z okazji XXV-
lecia OSM ,,Przyszłość’’ w Opolu. Wystawę zorganizowano w osiedlowym 

klubie FENIKS w dzielnicy Dambonia. Wystawę  przygotowali: Janek 
Romanowski SP6GEQ  (ex SP4GEQ), Tadeusz Syrytczyk SP6GIY oraz 

Krzysztof  Bieniewski SP6DVP. Wystawa była czynna przez dwa tygodnie i 
cieszyła się dużym powodzeniem wśród mieszkańców dzielnicy Dambonia 

oraz mieszkańców i członków Spółdzielni OSM ,,Przyszłość’’. 

15 września 1983 - W związku z tą wystawą udało się do Opola ściągnąć 

Henryka Pachę SP6ARR z TVP Wrocław, który nagrał materiał filmowy dla 
programu ,,Krótkofalowcy’’. Dla przypomnienia informuję, że program ten 

był emitowany raz w miesiącu w drugim programie TVP ze studia we 
Wrocławiu. Wywiad został przeprowadzony z Krystianem Wolnym SP6BQA 

oraz Leszkiem Przybylakiem SP6CIK. Po dzień dzisiejszy zachowała się 
ścieżka dźwiękowa z tej audycji telewizyjnej, która znajduje się w archiwum 

SP6DVP. 

12 października 1983 - Została zaktualizowana licencja klubowa SP6PAZ 

oraz pozostałych kolegów. Niestety wielu z naszego licznego grona już nie 
powróciło do działalności krótkofalarskiej i radioamatorskiej. Wiele osób z 

naszego klubu wyjechało na stałe na zachód. Znacznie zmniejszył się też 
stan osobowy członków PZK Opole oraz w klubie. Skutki stanu wojennego 

dały znać o sobie w szeregach Związku oraz klubach w całym kraju. 

Pozostali najwytrwalsi, którzy byli pasjonatami krótkofalarstwa.   

Pod koniec roku 1983 - Następuje całkowite odwieszenie licencji. 
Wszyscy musieli przejść tzw. aktualizację, która przeprowadzana była przez 

odpowiednią komisję aktualizacyjną pracującą przy ZOW PZK w Opolu. 
Kończy pracę tzw. depozyt mieszczący się w budynku Poczty Polskiej przy 



ul. Krakowskiej 46. Koledzy mogą odbierać swój sprzęt. Wielu kolegów tego 

sprzętu nie odebrało w tym również znaczna grupa z naszego klubu. 

Od 3 kwietnia 1984 - Powrót  SP6PAZ na pasma amatorskie KF i UKF – 
zwrot zezwoleń dla pozostałych Kolegów z klubu. Około 38% członków 

zrezygnowało z dalszej działalności krótkofalarskiej oraz pracy społecznej 

na rzecz SP6PAZ i ZOW PZK.   

16 czerwca 1985 – Odbyła się impreza plenerowa ,,Opolska Niedziela pod 

Ratuszem’’ pokaz kart QSL, dyplomów, pucharów, proporczyków. W 

uznaniu otrzymaliśmy specjalny dyplom uznania od władz miasta oraz OSM 
,,Przyszłość’’. Organizatorami tej całodziennej imprezy byli: SP6FIK – 

SP6DVP – SP6JZG – SP6CYV – SP6CYX (obecnie SP6ZC-SN6S) – SP6GIY –

SP6HEK (DF2KK) – SP6FJG.   

22-30 czerwca 1985 - Praca pod znakiem okolicznościowym SP0PAZ z 

okazji KFPP w Opolu. Przeprowadzono około 750 QSO głownie ze stacjami 

polskimi. Operatorami byli: SP6DVP-SP6GEQ-SP6GIY-SP6HCR. 

26 czerwca 1985 – W lokalnej prasie Trybuna Opolska redaktor Zbigniew 
Semeniuk w obszernym artykule pt. ,,Na lampach, ale w czołówce’’- 

przedstawił dotychczasowe osiągnięcia i sukcesy naszego klubu SP6PAZ. W 
artykule tym podkreślił, że mimo urządzeń w wykonaniu amatorskim 

wykonanych przez członków klubu nasze osiągnięcia są bardzo duże a znak 
SP6PAZ jest wysoko klasyfikowany w kraju oraz świecie. Zwrócił też uwagę 

na to, że pomimo urządzeń robionych na lampach w niczym nie ustępujemy 
klubom, które od lat mają na swoim wyposażeniu wysokiej klasy urządzenia 

produkcji fabrycznej z Japonii czy też USA.        

 

6-7 lipca 1985 – Historyczna data pierwszego startu klubu SP6PAZ w 
zawodach w paśmie 2 metrowym. Zawody III tura IARU. Dzięki wydatnej 

współpracy z klubem SP6PST oraz pomocy Jerzego Szaforza SP6BIB i 
Huberta Klemanna SP6LZW z w/w klubu mogliśmy rozpocząć pracę w 

zawodach na 2 metrach. W/w koledzy bardzo nam pomogli sprzętowo oraz 
organizacyjnie i co najważniejsze opanować tajniki pracy w paśmie 

dwumetrowym. Nigdy wcześniej nie mieliśmy takiej okazji. Wysokość 
wieżowca oraz masztu na nim zainstalowanego i wypożyczona 16 

elementowa F9FT od Huberta SP6LZW skłoniła nas do przejścia z fal krótkich 
na fale 2 metrowe. Przygoda w pracy na UKF trwała aż do września 1989 

roku. W pierwszym starcie zrobiliśmy 151 łączności co dało końcowy wynik 
29.118 pkt a log został wysłany tylko do kontroli. W następnych zawodach 

było już tylko lepiej. 

 



 
       jeden z ocalałych dyplomów za zawody UKF     - skan SP6DVP  

 
7-8 września 1985 - To kolejne zawody tym razem I Regionu IARU 

przeprowadziliśmy 175 obustronnych łączności co w ostatecznym 
rozrachunku dało końcowy wynik 41.584 pkt i II-gie miejsce w SP. Jako 

urządzenia używaliśmy transceivera zrobionego przez Bogdana SP6IGE oraz 

stopnia końcowego wypożyczonego z klubu SP6PST. Antena to F9FT 16 
elementów zainstalowana na samej górze naszego masztu również 

wypożyczona od Huberta SP6LZW. Praktycznie po tym drugim starcie w 
zawodach staraliśmy się z każdymi kolejnymi zawodami robić lepsze wyniki. 

Najważniejsze, że nie byliśmy już tzw. kopciuszkiem z końcowych miejsc w 
publikowanych wynikach. Nie będę tu wymieniać wszystkich naszych 

startów na 2 metrach, gdyż w końcowej części całej naszej chronologicznej 
historii zastanie zamieszczona dokładna tabela obrazująca okres od 

września 1986 do września 1989 z dokładnymi statystykami udziału SP6PAZ 
w contestach w paśmie 2 metrowym. 

  

W jesieni 1985 roku - Otrzymaliśmy propozycję z OI PAR Opole. 

Instytucja ta, w której od samego początku pracował Henryk Żółtański (ex 

SP6ALA) zaoferowała nam za pośrednictwem naszego lokalnego ZOW PZK 
sporą niespodziankę w postaci wielu sprawnych przyrządów pomiarowych, 

generatorów, kilka odbiorników firmy Racal z sekcji SKER (sekcja kontroli 
emisji radiowych) odbiorniki UKV i VHF. Wśród nich również odbiornik 

radiokomunikacyjny typu R-250M wraz z zasilaczem, który był co dopiero 
po odbytym przeglądzie w Warszawie. Odbiornik wojskowy bardzo dobry  

zwłaszcza na telegrafii. Wiele razy był używany w zawodach. Sprzęt ten 



został przetransportowany do pomieszczeń klubu na ulicę Koszyka 38 przy 
pomocy transportu zorganizowanego (prywatnego busa) kolegi Andrzeja 

Dybowskiego SP6AOI i paru kolegów do pomocy.  

W dniu 14 listopada 1985 -  Z okazji inauguracji roku kulturalnego 

1985/1986 członek klubu SP6PAZ w osobie Krzysztofa SP6DVP został już 

po raz trzeci uhonorowany specjalnym dyplomem uznania przez Zarząd 

Opolskiej Spółdzielni Mieszkaniowej ,,Przyszłość’’. To kolejne wyróżnienie 

za aktywny i osobisty wkład pracy społecznej w rozwój działalności 

kulturalnej i wychowawczej. Był to dla w/w bardzo ważnym bodźcem do 

dalszej solidnej pracy w klubie. Podobny dyplom otrzymał również klub 

SP6PAZ. 

 skan: SP6DVP  

W latach 1985 - 1986 - Członkowie klubu wykonują budowę nowego 
urządzenia na pasma amatorskie. Głównymi wykonawcami tego nowego 

urządzenia są: Sławek SP6CYX (obecnie SP6ZC-SN6S), Bogdan SP6IGE, 

Krzysztof SP6FJG, Tadeusz SP6GIY. Według założeń ma to być nowoczesne 



urządzenie zbudowane już na półprzewodnikach nowej generacji. 
Wykorzystywane w tym celu są różnego rodzaju nowinki techniczne 

zamieszczane w różnego rodzaju czasopismach, biuletynach oraz książkach 

technicznych. Poszczególne stopnie są montowane na płytkach 
drukowanych, które z kolei są strojone i zamykane szczelnie w 

pudełeczkach metalowych. Takie rozwiązania były już stosowane w 
fabrycznych urządzeniach. Stopień końcowy był wykonany wg 

sprawdzonych opisów na lampie GU29, która to doskonale spisywała się od 
80 do 10 metrów. Urządzenie miało bardzo dobre parametry techniczne 

zwłaszcza stabilność VFO oraz doskonałą czułość. Zostało oddane do użytku 
pod koniec roku 1986 roku. Mieliśmy możliwość porównywania odbioru na 

pasmach  z urządzeniami fabrycznymi takimi jak FT 101 ZD czy FT 107. 
Wszystkie części montowane w TRX były zakupywane w sklepach z 

częściami elektronicznymi w Opolu oraz Wrocławiu. Zakupu dokonywano na 
rachunek OSM ,,Przyszłość’’, która sukcesywnie raz w miesiącu zwracała 

nam sumy wydane na części składowe tego urządzenia. 

Maj 1986 – W miesiącu tym Andrzej Galgon SP6CC (ex SP6HAY) z kolegą 

Krzysztofem Bieniewskim SP6DVP uczestniczyli z ramienia Polskiego 
Związku Krótkofalowców Opole oraz Piastowskiego Klubu Krótkofalowców 

SP6PAZ w krajowych ćwiczeniach pod kryptonimem ,,Żuławy 1986’’ z okazji 
35 rocznicy powstania Obrony Cywilnej. W/w ekipa zabezpieczała łączność 

Wojewódzkiego Inspektoratu Obrony Cywilnej w Opolu. Praca na radiostacji 
odbywała się z jednego z pomieszczeń WIOC w Urzędzie Wojewódzkim przy 

ulicy Piastowskiej 14. Andrzej SP6CC wcześniej przygotował i zainstalował 
antenę typu dipol 2x19,5 metra na pasmo 80-metrowe, Krzysztof SP6DVP 

z kolei udostępnił swoje urządzenie fabryczne marki Yaesu typu FT 101 ZD. 
Przez cały dzień w dwójkę na zmiany prowadzili łączność z okręgiem 

wrocławskim, gdzie w tamtejszym Sztabie dyżurował śp. Zenek Pietrzak 

SP6FER. Za ten społeczny udział i pomoc dwójka operatorów otrzymała 
specjalne podziękowanie w formie dyplomu od ówczesnego Szefa WIOC w 

Opolu płk mgr inż. M. Bizonia.     

19-27 lipca 1986 – Tym razem w lipcu (gdyż KFPP został przełożony na 
miesiąc lipiec) praca pod znakiem SP0PAZ z okazji KFPP w Opolu. 

Operatorzy: SP6DVP – SP6GIY – SP6HEK (DF2KK). W czasie pracy pod 
znakiem okolicznościowym przetestowano nowo skonstruowane klubowe 

urządzenie nadawczo-odbiorcze. Ogólna liczba przeprowadzonych QSO to 

1.500 obustronnych połączeń. 

21 września 1986 – Odbyła się kolejna impreza pokazowa klubu SP6PAZ 
połączona z wystawą dyplomów oraz kart QSL. Kolega Andrzej Bałuczyński 

SP6CCE zademonstrował swoje nowo zbudowane urządzenie do pracy 
emisją SSTV. Miejscem wystawy był osiedlowy klub ,,FENIKS’’. Duże 

zainteresowanie młodzieży oraz kolejne uznanie władz Spółdzielni.  

15-16 stycznia 1987 - Przygotowania do pierwszego  startu  w zawodach 

na 160 metrach. Decyzją operatorów zdecydowano, że praca SP6PAZ 



odbędzie się z siedziby innego klubu PZK SP6PST. Klub ten działał przy 
WKTS Opole (Wojewódzka Kolumna Transportu Sanitarnego) a konkretnie 

przy warsztatach radiowych. Pracowało w tej sekcji kilku krótkofalowców: 

Jerzy Szaforz SP6BIB, Konrad Halubczok SP6EAL, Józef Olender SP6HEK 
(DF2KK), Hubert Klemann SP6LZW. Miejsce to wybraliśmy dlatego, że były 

tam warunki do powieszenia prostej anteny invertet V na 160m o 
wymiarach 2x 48.5 m. Przy temperaturze 24 stopni koledzy Józek SP6HEK 

(DF2KK) oraz Sławek SP6CYX (obecnie SP6ZC-SN6S) narażając swoje 
zdrowie instalują w/w antenę. Środek tej anteny zamocowany był na 

szczycie profesjonalnego masztu o wysokości 24 m. Kilka razy trzeba było 
jeszcze dokonywać obcinania końcówek, aby dopasować antenę do 

używalności w paśmie 160 m. Józek SP6HEK (DF2KK) praktycznie zaraz po 
wspinaczkach po maszcie i dachu (które trwały około 4 godzin) po zejściu 

do pomieszczenia klubowego dostał wysokiej temperatury. Jurek SP6BIB 
niezwłocznie przewiózł kolegę do domu. Później okazało się, że to było 

zapalenie płuc z wysoką gorączką.  Józek przeleżał 10 dni na zwolnieniu 
lekarskim. Dobrze, że było trochę czasu do zawodów a choroba nie 

wyeliminowała Józka SP6HEK ze składu operatorskiego.  

  

      Pierwszy start w CQWW 160M - 6 miejsce w świecie 1 w SP 

23-25 stycznia 1987 - Nadszedł termin zawodów CQ WW CW 160M. Praca 

pod znakiem SP6PAZ/6. Wcześniej oczywiście wystąpiono do PIR-u w 
Siemianowicach o stosowne zezwolenie na pracę z innego QTH. W zawodach 

tych przeprowadziliśmy ogółem 543 QSO na telegrafii z 51 krajami wg DXCC 



oraz mnożniku wynoszącym 70. Wynik końcowy to 211.820 pkt. Wśród 51 
krajów zrobiono 16 różnych stanów z USA oraz 3 prowincje z Kanady. 

Urządzenie typu FT 101 ZD wypożyczono od Krzysztofa SP6DVP a stopień 

mocy z klubu SP6PST. PA było na lampach z diatermy. Zresztą z lampami 
nie było problemu, gdyż w tym samym budynku znajdowały się okręgowe 

warsztaty sprzętu medycznego, gdzie również mieliśmy swoich 
zaprzyjaźnionych kolegów. W tych pierwszych zawodach na 160 metrach 

operatorami byli koledzy: Leszek Przybylak SP6CIK, Sławek Domarus 
SP6CYX (obecnie SP6ZC-SN6S), Krzysztof Podkówka SP6FJG, Józek 

Olender SP6HEK (DF2KK), Jurek SP6BIB i Krzysztof SP6DVP. Na owe czasy 
był to dobry wynik, biorąc pod uwagę prostą antenę i wiele nowych krajów 

zrobionych po raz pierwszy na tym paśmie dla SP6PAZ. Wysiłek kolegów 
nie poszedł na marne. Zdobyliśmy 204.068 pkt, które dały nam (SP6PAZ/6) 

VI miejsce w świecie oraz piękny dyplom, do obejrzenia w galerii dyplomów 
zagranicznych na stronie internetowej klubu SP6PAZ pod adresem 

www.sp6paz.pl . Później już po zawodach pocztą pantoflową (z PIR Opole) 
dowiedzieliśmy się, że nasza praca na telegrafii bardzo silnie też wychodziła 

blisko częstotliwości programu pierwszego Warszawy 1 na falach długich 

zwłaszcza na osiedlu zwanym ZWM (Związek Walki Młodych), na którym 
mieszka piszący tę biografię klubową. Tu jeszcze dodam, że po powrocie do 

domu po zawodach w nocy zastałem na wycieraczce kilka kartek od 
lokatorów z żądaniem zaprzestania zakłócania im radia na falach długich a 

konkretnie Warszawy 1. No cóż samo życie nic dodać nic ująć.     

Kwiecień 1987 - W klubie SP3KEY z Nowej Soli zostały zakupione dwie 
anteny typu yagi 6 elementów na 20-15 m (po trzy elementy na pasmo) 

oraz 6 elementowy long periodic na pasmo10-metrowe. Koszty całego 
zakupu tych anten zostały pokryte przez OSM ,,Przyszłość’’. Po anteny do 

Nowej Soli a konkretnie do klubu SP3KEY pojechali Koledzy: Krzysztof 

SP6FJG, Krzysztof SP6DVP, Sławek SP6CYX (obecnie SP6ZC-SN6S) oraz 
Bogdan SP6IGE. Przy okazji tego wyjazdu poznaliśmy tam kilku wspaniałych 

kolegów znanych nam tylko z eteru zwłaszcza ze stacji klubowej SP3KEY. 
Już w drodze powrotnej do Opola pociągiem pośpiesznym zorientowaliśmy 

się, że pociąg ten nie zatrzymuje się na stacji Opole Zachód. Nie mieliśmy 
ochoty na przejście z tymi antenami ze stacji Opole Główne do ulicy 

Koszyka. Była to odległość  około 5 km. Jeden z kolegów wpadł na pomysł, 
aby porozmawiać z konduktorem. W miejscowości Brzeg, gdzie pociąg się 

zatrzymał poprosiliśmy konduktora o możliwość zatrzymania się składu na 
stacji Opole Zachód. I tym to sposobem zaoszczędziliśmy sobie dużego 

wysiłku i ,,spaceru’’ z antenami przez całe miasto o porze nocnej. Z dworca 
Opole Zachód do klubu było około 1,5 km trasę tą pokonaliśmy w przeciągu 

15 minut. Potem straciliśmy około 3 godzin, żeby po schodach na 11 piętro 
przetransportować poszczególne elementy anten. Wszystko odbywało się w 

godzinach nocnych. Przy okazji wnoszenia elementów składowych naszych 

anten naraziliśmy się niektórym lokatorom budząc ich ze snu zwłaszcza tych 

z wyższych pięter.   

http://www.sp6paz.pl/


1 maja 1987 – W dniu Święta Pracy ,,zamiast uczestniczyć w pochodzie 
pierwszomajowym’’, to od bardzo wczesnych godzin porannych do późnych 

godzin wieczornych zostaje przeprowadzona wielka akcja instalacyjna na 15 

metrowym maszcie w klubie anten zakupionych w klubie SP3KEY z Nowej 
Soli. W tych pracach uczestniczyli prawie wszyscy koledzy należący do 

klubu. Obroty do obu anten wykonał nasz klubowy kolega zwany złotą 
rączką Jurek Folmer SP6JZG. Najważniejszym i niebezpiecznym punktem 

programu było zainstalowanie dość ciężkiego mechanizmu do obracania 
anteny oraz całej już kilka dni wcześniej złożonej anteny. Dokonali tego 

czynu dwaj koledzy –Józek SP6HEK (DF2KK) oraz Sławek SP6CYX (obecnie 
SP6ZC-SN6S). Prawdę mówiąc każdy z nas miał w tym dniu przydzieloną 

konkretną robotę. Najsilniejsi w tym czasie asekurowali całą operację 
przytrzymując kilka lin. Kolega Janek SP6GEQ (dawny SP4GEQ) wykonał 

kilka czarnobiałych oraz kolorowych fotek na pamiątkę tego dużego i 
niebezpiecznego przedsięwzięcia. Mieliśmy też nalot z powietrza – około 

godziny 11-tej nad dzielnicą pojawił się helikopter z białym napisem Milicja. 
Krążył dość nisko i narobił nam dużo szumu swoim silnikiem, dwa razy 

przeleciał nad naszym budynkiem i odleciał w siną dal. Przypuszczam, że 

wykonał kilkanaście fotek z tego swojego ,,przelotu’’ nad naszym 
budynkiem. Pewnie gdzieś w starych archiwach MO są fotki z tej ich akcji. I 

tak to wszyscy byliśmy uczestnikami ,,pierwszomajowego’’ czynu 
społecznego na rzecz klubu SP6PAZ. W godzinach wieczornych 

przeprowadzaliśmy pierwsze łączności. Anteny pracowały bardzo dobrze. 
Cała zasługa to Krzysztofa SP6FJG, Józka SP6HEK (obecnie DF2KK), oraz 

Sławka SP6CYX, którzy bardzo skrupulatnie i dokładnie skręcali 
poszczególne elementy anten. Możliwe to było dzięki bardzo dobrze 

wykonanej instrukcji składania elementów wykonanej przez chłopaków z 
SP3KEY. Późnym wieczorem w tym samym dniu nad Opolem przeszła 

gwałtowna burzą wraz z bardzo silnymi wyładowaniami i wiatrami. Kilku z 
nas przeszło do sąsiedniego budynku i z wysokości 11 piętra 

obserwowaliśmy zachowanie anten przy silnych podmuchach wiatru. 
Elementy wyginały się w różnych kierunkach, ale trzymały się mocno i nic 

się nie rozleciało ani uszkodziło. Kolegom z SP3KEY tylko pogratulować tych 

wspaniałych konstrukcji oraz profesjonalnego wykonania anten i 
szczegółowej instrukcji składania. Wysiłek nasz nie poszedł na marne, bo 

oto w trzeciej dekadzie miesiąca maja rozpoczynamy aktywność pod 
kolejnym znakiem okolicznościowym SP0ITU z okazji Światowego Dnia 

Telekomunikacji. 



 na tej antenie produkcji SP3KEY  

przeprowadziliśmy 8.015 QSO pod SP0ITU ( ze 115 krajami DXCC ) 

Od 20 do 31 maja 1987 -  Praca pod znakiem okolicznościowym SP0ITU 

z okazji Światowego  Dnia Telekomunikacji. Ogółem przeprowadzono 8.015 
QSO na KF i UKF ze 115 krajami DXCC – wszystkie strefy WAZ. Na RTTY 

251 QSO z 32 krajami. SP0ITU pracowała też w CQ WPX CW, operatorem 
był Sławek SP6CYX (obecnie SP6ZC-SN6S) kategoria pojedynczy operator 

pasmo 20-metrowe. QSO ogółem 1.316, mnożnik 439 co dało końcowy 

wynik 1.069.404 pkt. Projekt karty SP0ITU wykonał SP6DVP a koszt druku 
9.000 sztuk kart pokrył ZG PZK w Warszawie. Operatorami SP0ITU byli 

Koledzy: SP6HEK (DF2KK), SP6FJG, SP6DVP, SP6CYX (obecnie SP6ZC-
SN6S), SP6IGE, SP6FIK, SP6GEQ, SP6CYV, SP6EEK, SP6CCE, SP6AOI. 

Podczas pracy SP0ITU przeprowadzono ostry sprawdzian zainstalowanych 
wcześniej anten produkcji SP3KEY. Stwierdzono, że anteny są na 5+. 

Również kilka miesięcy przed uruchomieniem SP0ITU w klubie podjęto 
prace nad budową stopnia końcowego o mocy licencyjnej 750 watów. 

Budowa trwała sześć tygodni. Cały stopień mocy był zmontowany w dużym 
pudle metalowym po urządzeniu fabrycznym – diatermie, którą 

otrzymaliśmy z klubu PZK SP6PST działającego przy WKST Opole. W stopniu 
końcowym oczywiście lampa GU43B. Ten stopień mocy został zbudowany 



wspólnymi siłami przez Kolegów: SP6HEK (DF2KK), SP6FJG, SP6CYX 
(obecnie SP6ZC-SN6S), SP6EEK, SP6JZG, SP6IGE, SP6GIY. Urządzenia 

fabryczne do akcji SP0ITU zostały wypożyczone od  Marka Dubaja SP6JYQ 

(syna Zbigniewa Dubaja SP6UI, jednego z twórców ZOW PZK w 1957 roku) 
FT 101ZDW, oraz Krzysztofa SP6DVP – FT 101 ZD. Pod znakiem SP0ITU 

dzięki kolegom Andrzejowi SP6CCE oraz Jurkowi SP6CYV przeprowadzono 
ponad 200 łączności emisją SSTV z krajami Europy i innych kontynentów. 

Ówczesne władze ZG PZK bardzo wysoko oceniły nasze klubowe 
zaangażowanie i pracę pod znakiem SP0ITU. Początkowo ZG PZK sądził, że 

zrobimy około tysiąca QSO (tyle kart nam przysłali), ale gdy na koniec akcji 
poinformowano telefonicznie Jerzego SP8TK – Sekretarza Generalnego PZK 

(telefoniczne sprawozdanie przekazał SP6DVP) był on bardzo pozytywnie 
zaskoczony tym wynikiem i całą aktywnością. Generalnie takie znaki w 

tamtych czasach były przydzielane stacjom głównie z Warszawy, które 
dysponowały dobrymi urządzeniami i operatorami. Tym razem było inaczej, 

jakiś tam klub z Opola przeprowadzi ponad osiem tysięcy QSO. Wracając 
jeszcze do anteny yagi 6 elementów (3 na 20M i 3 elementy na 15M) na 

jednym boomie produkcji SP3KEY chciałem powiedzieć, że pracowaliśmy 

równolegle na tych dwóch pasmach 20M+15M i nie było problemu z 
robieniem QSO, nie stosowaliśmy żadnych filtrów pasmowych. Oczywiście 

wszystkie łączności logowaliśmy ręcznie w dziennikach papierowych, 
spisaliśmy masę wkładów do długopisów, niektórzy nawet dostali odciski na 

palcach.  

29 października 1987 - W dzienniku lokalnym Trybuna Opolska ukazał 
się artykuł redaktora Tadeusza Wyspiańskiego pt. ,,Od dwóch do Oddziału’’ 

poświęcony podwójnemu jubileuszowi, XXX-leciu powstania ZOW PZK Opole 

oraz XX-leciu Piastowskiego Klubu Krótkofalowców SP6PAZ z Opola. 

15 listopada 1987 - O godzinie 9.00 w Sali Naczelnej Organizacji 
Technicznej w Opolu ul. Katowicka odbyły się uroczyste obchody XXX-lecia 

ZOW PZK Opole oraz XX–lecia Piastowskiego Klubu Krótkofalowców 
SP6PAZ. Zorganizowano wystawę sprzętu amatorskiego oraz fabrycznego, 

kart QSL, dyplomów, proporczyków, oraz pucharów. Przedstawiony został 
cały trzydziestoletni dorobek klubu SP6PAZ oraz członków naszego 

Oddziału. W spotkaniu uczestniczyli członkowie PZK oraz zaproszeni goście 
z ZG PZK, OSM ,,Przyszłość”, Urzędu Miasta Opola, Wojewódzkiego 

Inspektoratu Obrony Cywilnej (WIOC) w Opolu. Ogółem w spotkaniu wzięło 
udział ponad 150 osób. Cała praca związana z przygotowaniami do tego 

jubileuszu była powierzona kolegom z klubu SP6PAZ.  

Maj 1988 - Nawiązanie współpracy pomiędzy klubem SP6PAZ 

i  krótkofalowcami z Mulheim DL0RU – miasto partnerskie Opola. Pierwsze 
spotkanie odbyło się w hotelu ,,OPOLE’’. Uczestnikami inauguracyjnego 

spotkania byli koledzy: Jurek SP6EEK, Krzysztof SP6DVP, Jurek SP6FTR, 
Karol SP6CRB, Wiktor SP6BFL. Później dowiedzieliśmy się, że całe spotkanie 

było skrzętnie ,,monitorowane’’ przez odpowiednie lokalne służby. No cóż 

znowu nasuwa się powiedzenie pewnej osoby, sorry takie były czasy. 



17-18 września 1988 – Udział klubu SP6PAZ w Wojewódzkiej 
Spartakiadzie Spółdzielczości Mieszkaniowej w Opolu. Miejscem tej imprezy 

była dzielnica Chabry. Tam na placu rekreacyjnym oraz na kortach 

tenisowych ustawiono dla potrzeb klubu SP6PAZ dwa duże namioty 
wojskowe. W jednym zainstalowano stanowiska do przeprowadzania 

łączności radiowych na KF i UKF, w drugim natomiast przedstawiono 
dotychczasowy dorobek klubu. Jeden z naszych klubowych kolegów - 

Bogumił Dubiel SP6CWX zorganizował pokaz odbioru telewizji satelitarnej. 
Telewizja satelitarna była jeszcze bardzo mało znana na naszym terenie i 

dlatego tak liczna widownia (mieszkańców osiedla Chabry oraz  Opola) 
odwiedzała nasze dwa namioty. Po imprezie ukazały się artykuły w lokalnej 

prasie oraz dwa programy w Radiu Opole. Materiał ten jest w posiadaniu 

Krzysztofa SP6DVP.  

21 września 1988 – Po bardzo udanej imprezie, którą klub SP6PAZ 
przeprowadził 17-18 września 1988 dla mieszkańców Opola w Trybunie 

Opolskiej ukazał się artykuł pt. ,,Egzotyczne Fale’’, w którym to autor 
redaktor Zbigniew Górniak w sposób dokładny i prosty przedstawił 

czytelnikom co to jest krótkofalarstwo i przytoczył bliżej również naszą 
klubową wieloletnią działalność. Po tym artykule w szeregi członków klubu 

oraz Polskiego Związku Krótkofalowców wstąpiło kilku młodych ludzi, którzy 

po zdaniu egzaminu zwiększyli statystyki członków w naszym klubie.  

30 kwietnia 1989 – Dni Opola i udział klubu SP6PAZ w imprezie 

plenerowej pod Arkadami Ratusza w Rynku. Praca pod znakiem SP6PAZ/6. 

Stanowisko przygotowane przez Tadeusza Polaka SP6CXY, Andrzeja 
Galgona SP6CC oraz Krzysztofa SP6DVP. I tym razem imprezę należy uznać 

za udaną. Przez cały dzień byliśmy odwiedzani przez mieszkańców Opola, 
zwłaszcza po każdej mszy świętej, które odbywały się w dwóch kościołach; 

Opolskiej Katedrze oraz Kościele Franciszkanów, położonych niedaleko 

Ratusza.   

5 maja 1989 – Oddanie do użytku bazy contestowej  UKF na Biskupiej 

Kopie JO90RG w Górach Opawskich, 992 metry nad poziomem morza. Baza 
została wykonana przez miejscowych kolegów krótkofalowców z Prudnika, 

Głuchołaz oraz innych pobliskich miejscowości. Bazę budowali: Mieczysław 

SP6EZ, Tadeusz SP6MRC, Ryszard SP6AKL, Andrzej SP6OUX, Andrzej 
SP6ABW, Wiesław SP6OZT. Częstymi gośćmi bazy byliśmy my z klubu 

SP6PAZ. Związane to było oczywiście z pracą w zwodach na 2 metrach.  

5-7 maja 1989 - Odbyły się zawody II Subriegionalne próby IARU. Ekipa 
operatorów w składzie: Bogdan SP6IGE z Opola, Grzegorz SP6LUW z 

Niemodlina, Krzysztof SP6DVP z Opola, Andrzej SP6ABW z Głuchołaz, Adam 
SP6OJJ z Niemodlina, Mieczysław SP6EZ z Łąki Prudnickiej, Andrzej SP6OUX 

z Głuchołaz, Ryszard SP6AKL z Prudnika, Jurek SP6EEK z Opola, Krystian 
SP6BQA z Opola oraz Tadeusz SP6MRC z Prudnika. Członkowie klubu 

SP6PAZ brali udział po raz pierwszy z tej lokalizacji w zawodach w paśmie 

2 metrów. Praca odbywała się ze szczytu Kopy Biskupiej a stanowisko pracy 



ulokowane było w namiocie. Antena to F9FT, 16-elementowa obracana 
ręcznie. Urządzenie to IC-202 od kolegi Krystiana SP6BQA oraz jego 

wzmacniacz 100 watów na 1 lampie. Cała ekipa opolska z klubu SP6PAZ 

dzięki pomocy miejscowych krótkofalowców została przetransportowana na 
szczyt wojskowym gazikiem wypożyczonym z WOP. Warunki atmosferyczne 

były ciężkie nad ranem 5 maja spadł śnieg a temperatura wynosiła -2 
stopnie i dość mocno wiało. W zawodach operatorzy zmieniali się co dwie 

trzy godziny. Spowodowane to było przenikliwym zimnem jaki odczuwało 
się na samym szczycie Kopy Biskupiej. Wszyscy byliśmy ulokowani w dwóch 

pomieszczeniach kierownika Kopy. Z resztą trzeba tu nadmienić, że Antoni 
Krępa wraz z żoną bardzo serdecznie nas przyjęli w swoim schronisku. Był 

to naprawdę przyjaciel krótkofalowców. Choć wynik nie był imponujący 
(tylko 224 łączności) co dało w sumie wynik końcowy 37.975 pkt, to i tak 

byliśmy zadowoleni. Nabraliśmy doświadczenia w pracy z terenu a na 
dodatek musieliśmy sprostać bardzo złym warunkom pogodowym. 

Wyjeżdżając z Opola przy temperaturze +24 stopni nikt z nas nie myślał, 
że tam na górze zobaczymy śnieg i załamanie pogody. Praca w tych 

zawodach odbywała się pod znakiem SP6PAZ/p. Najważniejsze, że 

zajęliśmy pierwsze miejsce w kraju w swojej kategorii     

1-2 lipca 1989 - Udział SP6PAZ/p w III Próbach IARU UKF 144 MHz. Z 
Biskupiej Kopy JO90RG przeprowadzono 448 QSO – wynik końcowy 

106.564 pkt. Był to najlepszy wynik klubu na UKF–2 metry. Operatorami 
byli: Krystian Wolny SP6BQA  (obecnie znany i ceniony za osiągnięcia na 

mikrofalach DL3EBJ), Adam Piętka SP6OJJ i Krzysztof SP6DVP. Na uwagę 
zasługuje również fakt, że w roku 1989 SP6PAZ brała udział 5 razy w 

contestach na UKF zajmując za każdym razem pierwsze miejsce w swojej 
kategorii. Ogółem uzyskaliśmy 500 pkt, co dało nam zdobycie tym samym 

tytułu Mistrza Kraju UKF wśród stacji klubowych za rok 1989. Jako sprzętu 

używano urządzenie fabryczne IC-202 od kolegi Krystiana SP6BQA oraz 
jego PA około 100 watów. Jako anten używano 2 x F9FT zakupionych przez 

członków klubu SP6PAZ. Po tych zawodach postanowiliśmy te anteny 
sprezentować miejscowym Kolegom na potrzeby bazy contestowej. Anteny 

te przez pewien czas były wykorzystywane przez miejscowych kolegów. Po 
drugiej surowej zimie na Kopie Biskupiej anteny zostały przez silne wiatry i 

oblodzenia w znacznym stopniu uszkodzone i nie nadawały się już do 
dalszego użytku. W tych zawodach również zajęliśmy pierwsze miejsce w 

kraju. Były to przedostatnie zawody w naszej karierze przy pracy w paśmie 

dwumetrowym. 

2-3 września 1989 - Ostatni start w zawodach tym razem VHF IARU 
Contest 1989. W tych zawodach pracowaliśmy już z siedziby klubu na ulicy 

Koszyka 38. Sprzęt jak zwykle, to co mieliśmy na Biskupiej Kopie w 
miesiącu lipcu. Ogółem przeprowadzono 320 obustronnych połączeń co dało 

nam wynik końcowy 83.969 pkt i kolejne pierwsze miejsce w kraju oraz 
kolejny tytuł Mistrza Kraju wśród stacji klubowych – pięć startów i 5 razy 

pierwsze miejsce.  Były to już ostatnie zawody w roku 1989 i ostatnie w 
naszej pięcioletniej przygodzie pracy w zawodach na 2 metrach. Tu też 



trzeba zasygnalizować wielką pracę w obliczaniu wyników dla stacji w kraju 
jaką wykonywał przez trzydzieści lat nestor krótkofalarstwa Pan Tadeusz 

Matusiak SP6XA z Wrocławia, który był  Contest Managerem PK UKF. Kilka 

razy miałem możliwość osobiście spotkać się z Panem Tadeuszem w 
siedzibie ZOW PZK we Wrocławiu podczas moich służbowych delegacji. Był 

pod wrażeniem naszej aktywności i osiąganych wyników przez SP6PAZ w 
ciągu tych pięciu lat w zawodach na 2 metrach. Dziękujemy Kolegom: 

SP6BIB i SP6LZW z klubu SP6PST, którzy nas namówili na tę przygodę pracy 

w zawodach na 2 metrach.         

Luty 1990 - Nawiązanie współpracy z krótkofalowcami z klubu  HA9BVK 

/HG9R z węgierskiej miejscowości KAZINCBARCIKA. Współpraca nawiązana 
została dzięki koledze Andrzejowi Puchalakowi SP6RTX (ex SP6DYK), który 

w tym czasie przebywał na delegacji (na tzw. eksporcie z firmy REMAK z 

Opola). Specjalna wzmianka z tego wielomiesięcznego pobytu Andrzeja 
SP6RTX została opisana przez redaktora gazety zakładowej 

,,REMAKOWIEC’’. 

 24-25 marca 1990 - Na początku roku 1990 dzięki staraniom ZOW PZK 
w Opolu oraz poparciu ZG PZK w Warszawie - klub SP6PAZ otrzymał stały 

znak contestowy SN6O. Było to trzecia lub czwarta taka licencja wydana dla 
entuzjastów contestowania. Dla informacji podam, że pierwszy znak 

contestowy SN3A w kraju otrzymał Jerzy SP3GEM, który po dzień dzisiejszy 
posługuje się tym znakiem osiągając znakomite rezultaty w świecie. 

Pierwszy chrzest bojowy pod znakiem SN6O odbył się 24-25 marca 1990 

roku w światowych zawodach CQ WPX SSB Contest. Przeprowadzono 2.547 
QSO – mnożnik końcowy to 682 prefiksy – punktów za QSO 5.202. 

Ostateczny wynik to 3.547.764 pkt. Po raz pierwszy startowaliśmy w tak 
prestiżowych światowych zawodach w kategorii wielu operatorów na wielu 

nadajnikach. Praca odbyła się z bazy contestowej, która zlokalizowana była 
na prywatnej działce kolegi Andrzeja Dybowskiego SP6AOI w miejscowości 

Krzanowice koło Opola. Stanowiska operatorskie usytuowano w trzech 
miejscach – pierwsze w domku socjalnym, drugie w kotłowni, a trzecie 

stanowisko ulokowano w dużym namiocie foliowym, gdzie akurat w tym 
okresie Andrzej rozpoczął produkcję pomidorów. Wszędzie mieliśmy bardzo 

ciepło dzięki dużej instalacji grzewczej, która podgrzewała sadzonki w 
namiotach foliowych. Jako anten używaliśmy różnych pojedynczych dipoli 

dobrze zestrojonych na poszczególne pasma. Specjalnie na ten contest 
została zdemontowana i przewieziona z klubu na bazę antena 6 elementowy 

long periodic na pasmo 10 metrowe. Propagacja w tym czasie była bardzo 

dobra co sprawiło, ze zrobiliśmy ponad 2.5 tysiąca QSO. Pasma 20, 15 i 10 
metrów były czynne prawie na okrągło. Oczywiście były przesłuchy z innych 

pasm, ale dzięki specjalnemu komunikowaniu się operatorów pomiędzy 
sobą (radiotelefony ręczne CB) dawaliśmy radę. Operatorami byli Koledzy: 

SP6AO, SP6CIK, SP6CYX (obecne SP6ZC-SN6S), SP6DVP, SP6FJG, 
SP6GCU, SP6OUJ, SP6SNT, SP6TRU. Ten pierwszy start w zawodach pod 

specjalnym znakiem contestowym również został uwieczniony na zdjęciach 
fotograficznych. Wspomnę, że często na paśmie 80 metrowym 



dyskutowano na temat pracy SN6O w kategorii wielu operatorów na kilku 
nadajnikach, że to nie jest zgodne z przepisami jakie są wydawane przez 

PAR. Szczerze mówiąc myśmy z tego sobie nic nie robili i dalej pracowaliśmy 

w tej niedozwolonej kategorii i w dalszym ciągu osiągaliśmy dobre wyniki w 

zawodach.   

   

27-28 października 1990 – Kolejny znaczący wynik SN6O osiągnięto w 

czasie tradycyjnych zawodów CQWW SSB w kategorii pojedynczy operator 

w paśmie 10 m. Tym razem swoich sił spróbował Krzysztof SP6DVP, który 
przeprowadził w tym paśmie 1.578 QSO ze 104 krajami DXCC oraz z 38 

strefami WAZ. Końcowy wynik to 582.484 pkt, jako urządzenia używał 
swoje FT 101 ZD oraz klubowego wzmacniacza mocy około 750 watów. 

Antena to już wcześniej wspomniana 6 elementowy long periodic na pasmo 
10 metrowe wykonana w klubie SP3KEY. Antena była zainstalowana na 

wojskowym maszcie o wysokości 14 metrów wypożyczonym z Jednostki 
Wojskowej  przez Leszka Przybylaka SP6CIK. Jako obrót służył zwykły 

sznurek zaczepiony do anteny. Sznurkiem tym operator  ustawiał żądany 
kierunek anteny. Był to dobry pomysł z racji tego, że co jakiś czas można 

było sobie wyprostować kości idąc w celu kolejnej zmiany kierunku anteny 

oraz zaczerpnięcia świeżego powietrza.  

 15 – 18 maja 1991 -  Uruchomienie pierwszego opolskiego przemiennika 
UKF SR6F w  miejscowości Wysoka – Stacja Linii Radiowych - SLR (koło 

Góry Św. Anny). Przemiennik pracował w kanale R6. Lokator SR6F to 
JO90BL – 435 metrów nad poziomem morza. Osobą odpowiedzialną za 

pracę przemiennika był kolega Bogdan Kozołup SP6LUV – ówczesny szef 
SLR Wysoka. Przemiennik został ufundowany przez klub z Mulcheim 

DL0MHR oraz członków tego klubu:  DH5EAI, DL4EBK, DF2ER, DJ7RC, 
DL7LF, DL1EHM. Po kilku miesiącach zaczęły powstawać problemy z tym 



przemiennikiem i dzięki kolegom z Wojewódzkiej Kolumny Transportu 
Sanitarnego a szczególności Jerzego Szaforza SP6BIB, Konrada Halupczoka 

SP6EAL oraz Huberta SP6LZW (wszyscy byli pracownikami pracowni 

radiowej) uporano się z tymi usterkami. Praktycznie w ciągu następnego 
roku 1992 wymieniono 90% podzespołów przemiennika SR6F. Przemiennik 

zaczął pracować prawidłowo i przez kilka lat cieszył się popularnością wśród 
krótkofalowców UKF-owców. Był bardzo dobrze słyszany przy 

podwyższonych warunkach w wielu okręgach i województwach w kraju. 
Przemiennik ten szczególną rolę odegrał w czasie lipcowej powodzi w 1997 

roku co będzie wspomniane w dalszej części kalendarium. 

21-28 maja 1991 – Pierwsze odwiedziny Kolegów z węgierskiego klubu 
HA9BVK – HG9R z Kazincbarciki. Skład delegacji to: Imre HA9AX oraz Poli 

HA9SQ. Koledzy ci w terminie 21-28 maja 1991 pracowali pod specjalnym 

znakiem przyznawanym obcokrajowcom. Przyznany znak to SO6R. Ogółem 
ta dwójka operatorów przeprowadziła 3.450 QSO ze 104 krajami DXCC. 

SO6R, wzięła też udział w światowych zawodach CQ WPX CW 
przeprowadzając 1.441 QSO, mnożnik WPX wynosił 496 a wynik końcowy 

to 2.885.232 pkt.  

W dniu 26 maja 1991 stacja SO6R z operatorem SP6DVP wzięła udział w 
krajowych Ostrołęckich zawodach przeprowadzając 93 łączności z 37 

województwami. Uzyskany wynik to 11.100 pkt. Ekipa węgierska przywiozła 
ze sobą fabryczne urządzenia: FT757GX, TS440S, FT225RD, 3 elementową 

antenę typu yagi na pasma 20-15-10 metrów. Mieliśmy też możliwość 

podpatrzenia jak HA9AX i HA9SQ w czasie światowych zawodów WPX CW 
logowali łączności na komputerze WALKOM LP 3300. Andrzej SP6RTX (ex 

SP6DYK) wraz z rodzicami użyczył im domku letniskowego w miejscowości 
Niwki koło Opola. Sprawami wyżywienia dwójki operatorów zajął się 

SP6DVP oraz SP6RTX. Podkreślić też trzeba bardzo dużą pomoc udzieloną 
nam ze strony Andrzeja Dybowskiego SP6AOI oraz Leszka Przybylaka 

SP6CIK, którzy dodatkowo wsparli technicznie SO6R.   

W lutym1992 - Podjęto decyzję o przeniesieniu wszystkich anten z klubu 
do SLR Wysoka ( Stacja Linii Radiowych) i tam stworzono w przeciągu kilku 

dni nową bazę contestową SN6O. Powodem tej nagłej  decyzji było to, że 

urządzenia nasze przy mocy 750 watów oraz anten kierunkowych w bloku 
zakłócały odbiór radiowy oraz telewizyjny mieszkańcom. Instalacje 

azartowskie w tym okresie mówiąc delikatnie były do niczego i podatne na 
pole w.cz. Zdarzały się przypadki, że nawet magnetowidy u lokatorów 

kręciły się w odwrotną stronę. Wspomnę też o wizycie jednego z lokatorów 
w godzinach nocnych, który przyszedł do klubu z siekierą. Nie chcieliśmy 

się narażać naszym sąsiadom, ani OSM ,,Przyszłość’’ jak i również 
Państwowej Agencji Radiowej w Opolu, która nasze częste udziały w 

contestach tolerowała a na częste i liczne telefoniczne interwencje 
mieszkańców dzielnicy stwierdzała krótko: ma pan (pani) nieodpowiednią 

antenę odbiorczą do telewizora lub radia. To duża zasługa Henryka 

Żółtańskiego (ex SP6ALA) ówczesnego szefa PAR Opole.  



 

anteny na bazie contestowej SLR Wysoka koło Góry św. Anny.Fot.SP6LUV  

W dniach 28-29 marca 1992 uczestniczyliśmy w światowych zawodach 

CQ WPX SSB. Jak zwykle startujemy w kategorii wielu operatorów na kilku 
nadajnikach. Jest to pierwszy start z nowego miejsca czyli z SLR Wysoka 

koło Góry Św. Anny. Ogółem przeprowadziliśmy 3.976 QSO, mnożnik WPX 
938, punktów za QSO było 9.016. Ostateczny wynik zgłoszony to 

imponujące dla nas w tym czasie 8.457.008 pkt. Operatorami stacji SN6O 

byli: SP6GCU, SP6DVP, SP6IHE, SP6OJK, SP6LUV, SP6SNT, SP6TTQ, oraz 
SP-23022-OP. Jako urządzeń używaliśmy trzech fabrycznych urządzeń oraz  

trzech wzmacniaczy home made i anten z klubu SP3KEY. Logowanie 
odbywało się metodą tradycyjną – wpisywanie QSO do specjalnie 

przygotowanych w tym celu przez SP6DVP logów brudnopisów, z których to 
SP6DVP przepisywał ręcznie na oryginalne druki. Dokonywano przy tej 

okazji wykreślania duplikatów oraz zaznaczano mnożniki. Praca była bardzo 
pracochłonna, ale później po roku przychodziły wyniki i efekty w postaci 

kolejnych dyplomów dla klubu oraz ciekawych kart QSL od stacji dx-owych. 
Nowa lokalizacja bazy contestowej SN6O była bardzo trafną decyzją. 

Praktycznie to mogliśmy z tej lokalizacji pracować dzięki Bogdanowi 

SP6LUV. 

1 września do 31 grudnia 1992 -  Praca klubu pod  znakiem 
okolicznościowym 3Z25PAZ z okazji XXV-lecia działalności SP6PAZ. Już w 

roku 1991 klub wraz z ZOW PZK Opole czynią starania w ZG PZK w 
Warszawie o otrzymanie takiego znaku. Początki nie były łatwe, gdyż 

Ministerstwo Łączności nie chciało wydać takiego znaku z takim prefiksem. 
Tłumaczono, że ITU w Genewie nie wyrazi zgody na ten znak. Jednak po 

długich negocjacjach oraz kolejnym wsparciu nas przez Sekretarza 



Generalnego PZK w osobie Jurka SP8TK udało się tę licencję otrzymać. 
Jeszcze przed pracą w eterze mieliśmy już wydrukowane karty QSL. Wzór 

karty opracował SP6DVP, a drukiem zajęli się koledzy z niemieckiego klubu 

DL0MHR - partnerskiego miasta Mulcheim. Stacja okolicznościowa 3Z25PAZ 
w okresie czterech miesięcy przeprowadziła ogółem 11.344 obustronnych 

QSO ze 188 krajami DXCC oraz ze wszystkimi strefami WAZ na pasmach 
20 – 15 -10 metrów. Łza się w oku kręci jak się pomyśli  jakie w tych czasach 

były warunki propagacyjne na pasmach, to nie to co obecnie.  

4- 6 września 1992 – Odbyła się wielka impreza jubileuszowa w Turawie 
z okazji XXV-lecia klubu oraz XXXV-lecia ZOW PZK w Opolu. Impreza odbyła 

się w dawnym Ośrodku Harcerskim Chorągwi ZHP Opole. Rezerwacji 
ośrodka dokonał ZOW PZK Opole wraz z zarządem klubu SP6PAZ. W tym 

terminie były zarezerwowane noclegi oraz całodzienne wyżywienie. W 

imprezie uczestniczyło 190 osób. Przyjechała duża grupa kolegów z 
odległych zakątków kraju. Była też liczna oficjalna delegacja z partnerskiego 

miasta Mulcheim z klubu DL0RU. Na spotkanie przybyli też nasi dawni 
koledzy z klubu, którzy wcześniej wyjechali na zachód w poszukiwaniu 

pracy. Z okazji tego podwójnego jubileuszu wydaliśmy okolicznościowy 
dyplom. Ogółem dyplom ten zdobyło 135 nadawców oraz nasłuchowców 

SWL z kraju i zagranicy. Całość imprezy mamy nagrane na nośnikach 
(taśmach magnetowidowych oraz płytkach DVD w formie elektronicznej), 

materiał znajduje się w archiwum SP6DVP. Filmy kręcili koledzy: Bogdan 
SP6LUV, Sławek SP6CYX (obecnie SP6ZC-SN6S), oraz Olek SP6RTV. 

Fragmenty z tego jubileuszu można oglądać na kanale YT klubu SP6PAZ. 
Materiał ten jak i też inne znaczące imprezy nagrywane przez kolegów 

pochodzi z prywatnego archiwum SP6DVP.   

 

 



 

 

24-25 października 1992 – Udział w kolejnych światowych zawodach 

3Z25PAZ pod nazwą CQWW SSB. Pracowano w kategorii wielu operatorów 
na wielu nadajnikach. Znak 3Z25PAZ już na początku roku 1992 był dobrze 

zareklamowany dzięki pomocy Ryszarda K1CC, który to rozpropagował  ten 



znak na terenie USA przy pomocy różnych biuletynów. W zawodach silna 
grupa operatorów z klubu przeprowadziła 5.772 QSO, mnożnik 630 co dało 

końcowy wynik 6.849.990 pkt. Jest to najlepszy wynik pod względem 

przeprowadzonej ilości łączności do chwili obecnej w zawodach. Urządzenia 
to tym razem 5 TRX fabrycznych oraz 4 stopnie mocy po 750 watów oraz 

anteny yagi made in SP3KEY. Skład operatorski stanowili Koledzy: SP6GCU 
– SP6DVP – SP6LUV – SP6IHE – SP6OJK – SP6SNT – SP6CYX (obecnie 

SP6ZC-SN6S) – SP6TTQ – oraz SP-23022-OP. Kolega Bogdan SP6LUV 
nagrał film video z pracy w tych zawodach. Cały materiał znajduje się w 

archiwum SP6DVP. Fragmenty również do obejrzenia w kanale YT klubu 
SP6PAZ. Praca odbywała się z bazy contestowej w miejscowości Wysoka z 

lokalizacji SLR czyli Stacji Linii Radiowych. 

 

19 – 22 maja 1993 – Delegacja z klubu SP6PAZ  w składzie: Wiktor 
SP6BFL, Karol SP6CRB, Krzysztof SP6DVP, Jurek SP6FTR oraz prezes ZOW 

PZK Opole Bogdana SP6LUV przebywała z oficjalną wizytą w Mulcheim u 
kolegów z klubu DL0RU. Organizatorzy bardzo starannie przygotowali nasz 

pobyt w Niemczech organizując nam każdego dnia szereg atrakcji. 
Posiadamy filmy video nagrane z naszego pobytu w Niemczech, oraz 

nakręcone przez członków klubu DL0RU. 

27 czerwca 1993 – Odbył się XIV Nadzwyczajny Zjazd ZOW PZK w Opolu. 

Został on zwołany przez członków Piastowskiego Klubu Krótkofalowców 
SP6PAZ z powodu dużych zaniedbań oraz braku kompletnego 

zainteresowania się sprawami PZK w naszym województwie przez 
poprzednią wybraną ekipę. Na zjeździe tym w miejsce ZOW PZK powołano 

Zarząd Oddziału Terenowego Polskiego Związku Krótkofalowców w Opolu 
oraz nowe władze i Komisję Rewizyjną. Zwrócić należy też uwagę na skład 

nowych władz. W grupie dziesięcio osobowej nowych władz znalazło się aż 
siedmiu Kolegów z klubu SP6PAZ. Prezes Bogdan Kozołup SP6LUV, v-ce 



prezes ds. organizacyjnych Czesław Chrzanowski SP6SNS, v-ce prezes ds. 
sportowych Jarosław Misiak SP6OJK, sekretarz Krzysztof Bieniewski 

SP6DVP, skarbnik Ignacy Mucha SP6FIK, członek zarządu Sławomir 

Domarus SP6CYX (obecnie SP6ZC) a przewodniczącym Komisji Rewizyjnej 

został Andrzej Dybowski SP6AOI.   

Sierpień 1993 - Biskupia Kopa na antenie PTV Opole (pierwsza prywatna 

telewizja z Opola). Na kolejne międzynarodowe spotkanie krótkofalowców 
na Biskupiej Kopie z inicjatywy klubu SP6PAZ udała się 2 osobowa ekipa 

Prywatnej Telewizji na nagranie specjalnego programu poświęconego 
udziale krótkofalowców z klubu SP6PAZ w tym spotkaniu. Kolega Ignacy 

SP6FIK ze swojego zakładu pracy wypożyczył busa i w składzie SP6FIK, 
SP6DVP oraz SP6JZG + 2 osoby z PTV Opole wczesnym rankiem udaliśmy 

się na Biskupią Kopę. Z wyjazdu tego nagrano materiał do dwóch 

programów wyemitowanych w dniach następnych na antenie PTV Opole. 
Pod sanatorium o nazwie Ziemowit na parkingu cała ekipa z PTV Opole ze 

swoim sprzętem oraz SP6FIK, SP6DVP, SP6JZG ze swoim krótkofalarskim 
sprzętem załadowana została do samochodu terenowego i 

przetransportowana na sam szczyt Biskupiej Kopy. Kierowcą tego pojazdu 
był sam kierownik schroniska nie żyjący już Antoni Krępa właściciel 

schroniska, który wraz ze swoją żoną od lat prowadzili ten obiekt na szczycie 
Kopy. Na stronie www.sp6paz.pl na kanale klubowym YouTube jest jedna z 

relacji przygotowanych przez w/w telewizję z sierpnia 1993 roku. 

Początek września 1993 - Kolejne nagranie PTV Opole tym razem 

nagrany został dłuższy wywiad z Krzysztofem SP6DVP. Materiał ten również 

jest umieszczony na internetowej stronie klubu SP6PAZ w zakładce filmy.  

24 – 27 września 1993 -  Kolejna wyprawa członków klubu w osobach: 

Krzysztof SP6DVP oraz Andrzej SP6RTX (ex SP6DYK), którzy przebywali z 
oficjalną rewizytą u krótkofalowców węgierskich w miejscowości 

Kazincbarcika w klubie HA9BVK. W trakcie wizyty zwiedzono bazę 
contestową HG9R oraz HA9BVK. Stacja HA9BVK wzięła udział w naszych 

krajowych zawodach Zielonogórskich. Operatorami byli Krzysztof SP6DVP 
oraz Andrzej SP6RTX. Zdobyto 252 punkty co dało potem w oficjalnych 

wynikach stacji HA9BVK 2 miejsce. Dzięki uprzejmości organizatorów OW 

PZK w Zielonej Górze klub HA9BVK otrzymał specjalny dyplom jako stacja 
z poza kraju. Przy okazji kierujemy podziękowanie dla Marka Kulińskiego 

SP3AMO za wyróżnienie tej stacji. W Kazincbarcika na drugi dzień dołączył 
do nas Ryszard Grzesiak SP9DTI z Krakowa, który z racji tego że znał 

doskonale język węgierski był naszym tłumaczem. Wielkie wrażenie zrobiły 
na nas systemy antenowe na stacji HA9BVK oraz HG9R. Pozazdrościliśmy 

też klubowi HA9BVK specjalnych stopni mocy, które jak trzeba było dawały 
nawet 3000 watów do anteny. Obie te stacje znaliśmy wyłącznie z eteru 

(głównie z zawodów światowych) oraz z publikacji wyników. Zwłaszcza 
stacja HG9R bardzo często była wysoko klasyfikowana w świecie. 

Posiadamy ponad 2 godzinny film nakręcony przez Andrzeja SP6RTX. 

http://www.sp6paz.pl/


Materiał znajduje się w archiwum SP6DVP. Fragmenty tej wizyty również są 

do obejrzenia na kanale YT klubu SP6PAZ 

7 -11 lipca 1994 – Druga z kolei wizyta kolegów z HA9BVK w naszych 
skromnych, ale gościnnych progach. Tym razem odwiedzili nas: Imre 

HA9AX, Poli HA9SQ oraz znany DX-men z różnego rodzaju wypraw po 
świecie Steve HA9PP z Miszkolca. Praca Kolegów z Węgier odbywała się tym 

razem pod znakiem SO6BVK (sprawami papierkowymi związanymi z 
uzyskaniem zezwolenia na znak SO6BVK zajął się osobiście w GI PAR  

Krzysztof SP6DVP). Ten trzy osobowy skład operatorski wziął również udział 
w IARU Contest 1994 pod znakiem SO6BVK. Zakwaterowanie oraz praca w 

eterze odbywała się z ośrodka KORAB nad jeziorem Turawskim. 
Zakwaterowanie  zostało załatwione przez naszego kolegę Antoniego 

Olczyka SP6EJY. Wymiana doświadczeń z kolegami z Węgier pozwoliła nam 

na inne nowocześniejsze spojrzenie na pracę w contesstach światowych. 
Koszty pobytu całej grupy (zakwaterowanie + wyżywienie) pokryli z własnej 

kieszeni Krzysztof SP6DVP i Andrzej SP6RTX.  

5 stycznia do 31 maja 1995 - Praca  pod znakiem okolicznościowym 
SP50OP  z okazji Powrotu Śląska Opolskiego do Macierzy oraz zakończenia 

II  Wojny Światowej. 

 

29 stycznia 1995 - Ogólnopolskie zawody KF i UKF z  okazji 50 rocznicy 

zakończenia II Wojny Światowej oraz powrotu Śląska Opolskiego do 
Macierzy. Zawody w całości zostały zorganizowane przez Piastowski Klub 

Krótkofalowców SP6PAZ. Patronat nad zawodami objął ówczesny prezydent 
Miasta Opola Pan Leszek Pogan. Dzięki wcześniejszemu rozpropagowaniu 

zawodów w krajowych biuletynach i komunikatach krótkofalarskich udział 
w zawodach wzięła dość liczna grupa, 282 radiostacji z całego kraju. Zostały 



sklasyfikowane 244 radiostacje a 42 logi przysłano do kontroli. Wzór karty 
oraz dyplomu zaprojektował SP6DVP. Natomiast sponsorem druku kart 

okolicznościowych SP50OP była Rozgłośnia Regionalna Radia Opole. Koszty 

związane z drukiem dyplomów, zakupem pucharów dla zdobywców 
pierwszych miejsc pokrył Urząd Miejski w Opolu, oraz liczni sponsorzy z 

Opola. Kolega Leszek SP6CIK był naszym contest managerem i to dzięki 
jego olbrzymiej pomocy i doświadczeniu otrzymaliśmy w szybkim czasie 

wyliczone wyniki oraz końcowe zestawienia. Ogółem pod znakiem SP50OP 
przeprowadzono 8.650 QSO ze 167 korespondentami. Dużym powodzeniem 

cieszyły się też łączności przeprowadzane emisją SSTV dzięki Jurkowi 
Chrobakowi SP6CYV. W okresie styczeń – maj 1995 startowaliśmy 15 razy 

w zawodach krajowych zdobywając czołowe lokaty w kraju. Natomiast w 
zawodach międzynarodowych uczestniczono 10 razy. Ogółem 25 razy stacja 

SP50OP brała udział w zawodach. Operatorami SP50OP byli: Stanisław 
SP6LK – Krzysztof SP6DVP –Jurek SP6CYV – Andrzej SP6GCU – Sławek 

SP6CYX (obecnie SP6ZC-SN6S) – Andrzej SP6AOI – Leszek SP6CIK – 
Ignacy SP6FIK - Janek SP6IHE – Krzysztof SP6TPF – Jarek SP6OJK – 

Zygmunt SP6SNT – Grzegorz SQ6CWP – Mariusz SP-23022-OP. 

20 maja 1995 -  W opolskim Ratuszu zorganizowano uroczyste 

podsumowanie styczniowych zawodów z okazji 50 lat powrotu Śląska 
Opolskiego do Macierzy oraz zakończenia II Wojny Światowej. Dyplomy, 

puchary oraz nagrody rzeczowe wręczał osobiście prezydent Miasta Opola 
Pan Leszek Pogan w obecności Naczelnika Wydziału ds. Sportu Pana Stefana 

Zdziechowskiego i prezesa ZG PZK Ryszarda Grabowskiego SP3CUG. W 
drugiej części spotkania prezes ZG PZK Kolega Ryszard SP3CUG wręczył 

Odznaki Honorowe PZK kolegom: Adamowi Weryńskiemu SP6AKZ z Nysy –
Mieczysławowi Gubałe SP6EZ z Łąki Prudnickiej – Jerzemu Płoszajowi 

SP6EEK z Opola – Andrzejowi Jagła SP6GCU z Kluczborka – Janowi Pajestce 

SP6IHE z Grodkowa – Tadeuszowi Pardeli SP6MRC z Prudnika. W imprezie 
wzięło udział 85 uczestników głównie zdobywcy czołowych miejsc w 

zawodach. Wielu przyjechało z odległych miejscowości w kraju. I tym razem 
władze Spółdzielni Mieszkaniowej oraz Miasta Opola bardzo wysoko oceniły 

naszą inicjatywę oraz pracę w tej stojącej na wysokim poziomie krajowej 

imprezie.  

25 – 28 maja 1995 - Kolejna wizyta krótkofalowców z Mulcheim DL0RU w 

Opolu. Skład delegacji przedstawiał się następująco: DL1EBM, DG1EDZ, 
DL1ELK, DK2JG (dawny SP9DHR), DH6JC, DK6EF, DL5EBM. 26 maja 1995 

w/w delegacja wraz z przedstawicielami klubu SP6PAZ; Jurkiem SP6FTR, 

Krzysztofem SP6DVP, Wiktorem SP6BFL zostali przyjęci przez prezydenta 
Miasta Opola pana Leszka Pogana. Na spotkaniu tym omawiano dalszą 

współpracę obu klubów. Przy tej okazji delegacja z SP6PAZ poinformowała 
Prezydenta o planach na przyszłość oraz problemach na  jakie napotyka 

nasz klub od pewnego czasu. 

26 maja 1995 – W godzinach popołudniowych na Górze Św. Anny odbyło 
się plenerowe spotkanie członków klubu SP6PAZ z zaprzyjaźnionym klubem 



DL0RU. Ogółem w spotkaniu uczestniczyło 68 osób. Sprawami kulinarnymi 
zajął się kolega Bogdan SP6LUV oraz jego małżonka Barbara i kolega Marian 

SP6OJG z małżonką Danutą. Część artystyczną zapewnił nam Krzysztof 

SP6URS (zakonnik) z klasztoru Św. Anny umilając czas przygrywaniem na 

harmonii.  

14 września 1995 – To bardzo ważna data dla klubu - przyznanie 

przez  Zarząd Główny PZK Honorowej Odznaki PZK Nr 465 – za 
całokształt  pracy klubu SP6PAZ w latach  1967–1995. Byliśmy pierwszym 

klubem w województwie i chyba jednym z nielicznych w kraju, który mógł 
być zaszczycony takim wyróżnieniem. Było to dla nas bardzo miłe 

zaskoczenie, które zmobilizowało do dalszej społecznej pracy na rzecz klubu 
SP6PAZ, ZOW PZK Opole oraz dla samego Polskiego Związku 

Krótkofalowców.  

 

17 maja 1996 - Uroczyste przekazanie i uruchomienie drugiego 

przemiennika FM SR6OP w paśmie 432 MHz, kanał R87, locator JO80WP. 
Przemiennik zainstalowany został w klubie SP6PAZ przy ul. Koszyka 38, w 

drugim pomieszczeniu magazynowym. Przemiennik demobilowy w 

wykonaniu fabrycznym został przekazany przez klub DL0RU z Mulcheim. 
Ofiarodawcami przemiennika byli: DL5JK, DF1EW, DH5EAI, DJ7RC, DJ5PP, 

DF2ER. Anteny tego przemiennika zostały zainstalowane na naszym 15 
metrowym maszcie. Niestety narastający poziom zakłóceń w mieście Opolu 

i w okolicach naszego wieżowca spowodowały, że po jakimś czasie 



przemiennik został przeniesiony do lokalizacji LSR Wysoka. Od tego 
momentu klub miał już w tej lokalizacji dwa swoje przemienniki na 2m oraz 

na 70 cm (SR6F i SR6OP). Tu trzeba też wspomnieć o długotrwałych 

pomiarach przeprowadzonych przez PAR Opole, który przez wiele dni w 
naszym pomieszczeniu dokonywał analizy tych zakłóceń i ewentualnych ich 

likwidacji. Słowa uznania za wytrwałość należą się Henrykowi Żółtańskiemu 

(ex SP6ALA) – szefowi PAR Opole.     

15 – 30 czerwca 1996 - Praca pod znakiem SP0PAZ z okazji Krajowego 

Festiwalu Polskiej Piosenki w Opolu. Przeprowadzono 1.300 QSO głównie w 
paśmie 80 i 40 metrowym. Operatorami byli: Stanisław Borowik SP6LK oraz 

Krzysztof Bieniewski SP6DVP. 

Druga połowa lipca 1996 - Miała miejsce pierwsza wyprawa DX-owa 

członków klubu SP6PAZ na Faroe Islands (OY Wyspy Owcze). W wyprawie 
uczestniczyli Grzegorz Rybczyński SQ6CWP (also SM6RXS) oraz Marian 

Słotoś SP6OJG z Ozimka. Ogółem dwójka operatorów przeprowadziła 6.509 
QSO w tym 650 łączności ze stacjami polskimi. Podczas wyprawy na Faroe 

Islands używali znaków OY/SM6RXS oraz OY/SP6OJG.  

31 grudnia 1996 - Otrzymaliśmy wypowiedzenie z OSM Przyszłość na 

użytkowanie dwóch pomieszczeń. Wypowiedzenie było podyktowane tym, 
że została zlikwidowana sekcja społeczno-wychowawcza przy Spółdzielni 

oraz brak funduszy na dalsze prowadzenie klubu. Kolejną argumentacją 
przedstawioną w piśmie było to, że cały budynek przy ul. Koszyka 38 

przechodzi pod nową Wspólnotę Mieszkaniową a konkretnie ,,Wspólny 
Dom’’ Sp z.o.o Tak więc kończy się nasza działalność pod egidą OSM 

,,Przyszłość’’. Pod skrzydłami Spółdzielni byliśmy od roku 1976 do końca 
roku 1996 – czyli prawie dwadzieścia lat. Nie mogliśmy w pierwszej chwili 

pojąć jak po tylu latach dobrej społecznej roboty dla samej Spółdzielni oraz 
jej mieszkańców można o tak kogoś kopnąć w cztery litery. Przecież przez 

te 20 lat byliśmy najlepszą i najliczniejszą sekcją działającą przy Spółdzielni 
z dużym zaangażowaniem i poświęceniem. Tu wielu z nas poświęciło tysiące 

godzin na pracę społeczną i swoje młodzieńcze lata. 

Przez cały rok 1997 udawało nam się jeszcze działać na tzw. ,,wariackich 

papierach’’ aż do czasu jak sobie o nas znowu przypomniała Spółka 
,,Wspólny Dom’’. Przedstawiono nam propozycję nie do odrzucenia – 

ustalono miesięczny czynsz na sumę 341 zł za 24 metry kwadratowe 
powierzchni lokalu. Do tego osobne rozliczenie za energię. Od tej chwili 

zwiększyliśmy składkę klubową do 50 złotych miesięcznie. Oczywiście takie 
rozwiązanie nie mogło być skuteczne na dalszą metę oraz nie było 

zaakceptowane przez większość członków klubu. Na wysokości zadania 
stanął nasz senior kolega Stanisław Borowik SP6LK , który to sam co miesiąc 

wykładał z kieszeni emeryta 80% sumy na pokrycie czynszu. Na dodatek 
co jakiś czas podwyższano nam opłatę za użytkowanie lokalu na 11 piętrze 

przy ul. Koszyka 38. Praktycznie od samego początku było to pomieszczenie 

po suszarni, które przez wiele lat nikt nie użytkował. To my we własnym 



zakresie robiliśmy remonty odświeżaliśmy oba skromne pomieszczenia. 
Czynione były starania w OSM ,,Przyszłość’’ o przeniesienie nas do innego 

bloku z takimi samymi suszarniami, które przez 25 lat stałe puste i nigdy 

nie były zagospodarowywane. Sądziliśmy, że znajdzie się pomieszczenie za 
niewielkie pieniądze. Niestety nasze starania spełzły na niczym. 

Interweniowaliśmy też w UM również bez rezultatu. Wszelkie nasze starania 
nie dały zamierzonych pozytywnych efektów. Dla ludzi z Sp z.o.o  ,,Wspólny 

Dom’’ a zwłaszcza jego ówczesnego prezesa ważniejsza była kasa. 
Wiedzieliśmy, że trzeba będzie się pakować i opuścić ten lokal. Mimo tylu 

trudności napotykanych na naszej drodze – dzięki pieniądzom wykładanym 
z kieszeni Stanisława SP6LK udaje się nam jeszcze trochę pozostać w tym 

lokalu praktycznie do końca grudnia 1999 roku. 

7 –13 lipca 1997 - Udział członków klubu w akcji niesienia pomocy na 

zatopionych terenach naszego miasta i województwa. Ogółem z SP6PAZ w 
tej spektakularnej, spontanicznej akcji uczestniczyło 39 członków z miasta 

Opola oraz sąsiednich miejscowości. Głównym  zadaniem jakie mieliśmy do 
wykonania to zabezpieczanie łączności, przekazywanie meldunków z 

zatopionych terenów do Rozgłośni Polskiego Radia w Opolu. Dzięki naszym 
informacjom, które przez kilka dni ukazywały się bezpośrednio na antenie 

Radia Opole społeczeństwo oraz instytucje samorządowe i państwowe 
mogły dowiedzieć się o aktualnej sytuacji w danym zalanym terenie. 

Oczywiście były również służby profesjonalne, które ustawowo miały 
zabezpieczać łączność kryzysową, lecz nie nadążały w tych trudnych dla 

nich chwilach. Nie miały po prostu możliwości dotarcia do wszystkich 
zakątków naszego województwa, w odróżnieniu od naszej amatorskiej sieci 

krótkofalarskiej. Cała łączność amatorska odbywała się za pośrednictwem 
klubowego amatorskiego przemiennika UKF - SR6F. Lokalizacja 

przemiennika znajdowała się na SLR Wysoka koło Góry Świętej Anny. Z tej 

lokalizacji mieliśmy pokrycie całego naszego województwa oraz 
województw ościennych. Jego opiekunem w tym czasie był kolega Bogdan 

Kozołup SP6LUV, ówczesny pracownik SLR Wysoka (Stacja Linii Radiowych 
- to tak dla informacji). Nasza kilkudniowa działalność w zabezpieczaniu 

łączności i nie tylko doskonale została opisana przez jednego z jej 
uczestników kolegę Piotra Ożarskiego SP6MRD (obecnie SP8MRD) z Turawy. 

Jest to praca zbiorowa pod jego redakcją. Kilkunastu kolegów po półtora 
roku otrzymało dyplomy uznania przyznane przez ZG PZK Leszno. Miały być 

też odznaczenia resortowe i państwowe lecz na obietnicach się skończyło. 
Tak prawdę mówiąc nie chodziło nam o to, aby wypinać pierś do tych 

odznaczeń lecz o zauważenie naszej krótkofalarskiej lokalnej społeczności 
przez samorząd oraz lokalne władze. Sądziliśmy, że może widmo utraty 

lokalu przy ulicy Koszyka 38 zostanie cofnięte i będziemy mogli nadal 
spokojnie funkcjonować na 11 piętrze. Właśnie w 1997 roku mieliśmy 

obchodzić skromny jubileusz 30 lat działalności naszego klubu. Jubileuszu 

nie było – bo sytuacja była dla nas niesprzyjająca. Jako członkowie klubu 
nie oczekiwaliśmy więcej niż uznania wysiłku naszych kolegów i dalszej 

działalności w miejscu, gdzie byliśmy już przez 20 lat. Dla Sp z.o.o 
,,Wspólny Dom’’ oraz OSM ,,Przyszłość’’ ważniejsze były pieniądze aniżeli 



wsparcie zasłużonego klubu SP6PAZ z 30-letnią bogatą historią. W trakcie 
powodzi ekipa TVP2 nagrała obszerny materiał (prawdopodobnie do 

programu ,,Zawsze po 21’’) o udziale krótkofalowców w zabezpieczaniu 

łączności i pomocy na zalanych terenach. Niestety materiał ten nigdy nie 
został wyemitowany przez TVP. Może to cenzura ?? – naszym zdaniem było 

to związane z tym, że nasza działalność w zabezpieczaniu łączności z 
zalanych terenów bardzo obnażała bezsilność i bezradność w wielu 

wypadkach ówczesne profesjonalne służby łączności. Prywatna Kablowa 
Telewizja City Sat ze Strzelec Opolskich, której właścicielem jest po dzień 

dzisiejszy pan Gordzielik nagrała obszerny materiał o naszej akcji, który na 
bieżąco był emitowany w kanale kablowym City-Sat. Wielkie dzięki 

nieżyjącemu już niestety koledze Dawidowi Zygmuntowi SQ6CYU ze 
Strzelec Opolskich, który bardzo mocno i szczegółowo przedstawiał udział 

krótkofalowców z terenu naszego województwa w tych programach. 
Materiały te również są do obejrzenia na stronie www.sp6paz.pl w kanale 

klubowym YT. 

 

  

Sztab powodziowy w Opolu od lewej: Janusz SP6AUI , 

Antoni SP6EJY , Emil SP6OHE , Danusia SP8TDW, 
Krzysztof SP8GVM , Piotr SP8MRD , Magda SP7VLL 

Krzysztof SP6DVP , Adam SP6TPO ,Paweł SQ6DXP. 

Fot. z archiwum SP6DVP 

http://www.sp6paz.pl/


Lipiec 1997 - To  czas, w którym lokalne media były bardzo 
zainteresowane naszą pomocą w zabezpieczaniu łączności na terenie miasta 

Opola i całego naszego województwa. Już w dniu 11 lipca 1997 roku w 

studio polowym Radia Opole, które mieściło się w pomieszczeniach 
Wojewódzkiego Urzędu Telekomunikacji obok poczty pierwszego wywiadu 

udzielili koledzy: Piotr SP6MRD, Emil SP6OHE, Paweł SQ6DXP oraz Krzysztof 
SP6DVP. Cały program trwał ponad 20 minut. Ten program uświadomił 

słuchaczom oraz pracownikom Radia Opole, jakie korzyści są dla 
społeczeństwa i instytucji państwowych na szczeblu lokalnym z roli jaką 

spełniają opolscy krótkofalowcy oraz krótkofalowcy z ościennych 
województw. Nie było to na rękę ówczesnym instytucjom w mieście i 

województwie, gdyż ich systemy łączności kryzysowej padły na całej linii.  
A krótkofalowcy radioamatorzy swoimi ręcznymi urządzeniami 

(radiotelefonami) mogli prawie z każdego miejsca przekazywać cenne 
informacje o aktualnej sytuacji powodziowej. Przy Sztabie Wojewódzkim 

Przeciwpowodziowym znalazło się też miejsce dla sporej grupy 
krótkofalowców z Opola oraz z innych województw. Należy też wspomnieć 

o redaktorze Marianie Staszyńskim z Radia Opole. Redaktor ten przy każdej 

nadarzającej się okazji w swoich programach podkreślał znaczenie i rolę 
jaką spełnili krótkofalowcy w czasie wielkiej powodzi lipcowej w 1997 roku. 

Również redaktor Janusz Maćkowiak z Radia Opole w swoich programach w 
tym okresie podkreślał bezinteresowny udział opolskich krótkofalowców 

zwłaszcza w trakcie swoich wywiadów z ludźmi odpowiedzialnymi za 
bezpieczeństwo i utrzymanie łączności poszczególnych Urzędów Miast i 

gmin na terenie województwa. Od tego czasu przy każdej okazji naszych 
imprez klubowych SP6PAZ mogliśmy liczyć na redaktora Mariana 

Staszyńskiego, który to przygotował wiele programów (głównie reportaży) 
poświęconych naszemu klubowi oraz ludziom związanych z klubem i 

krótkofalarstwem na naszym terenie.           

27 stycznia 1998 - Z inicjatywy Urzędu Miejskiego w Opolu, a w 

szczególności dzięki staraniom ówczesnego naczelnika Wydziału Kultury 
Sportu i Turystyki Pana Stefana Zdziechowskiego – została zakupiona 

antena kierunkowa yaga 3 elementowa typu A3S produkcji USA. Antena na 
pasma 20-15-10 metrów zakupiona była w prywatnej firmie ,,JANCOM’’ 

Kolegi Jana SP9EIJ. Była to forma podziękowania za wysiłek wszystkich 
członków klubu w niesieniu pomocy w trakcie lipcowej powodzi w roku 1997. 

Z tego co nam wiadomo była to też osobista interwencja samego pana 

Leszka Pogana ówczesnego Prezydenta Miasta Opola. 

12 lutego 1998 - Dokonano zakupu ze składek członkowskich oraz zrzutki 
do przysłowiowego kapelusza obrotu fabrycznego do anteny. Obrót typu 

RAK4 wraz ze sterownikiem SAK 101 zakupiono w firmie ,,ZELPRO’’ w 

Żyrardowie. 

W maju 1998 - Przeprowadzono instalację anteny yagi 3 elementy A3S na 

15 metrowym maszcie na budynku, gdzie jeszcze działaliśmy. Instalacja 
anteny była przeprowadzona przez kolegów: Andrzeja Komuszyńskiego 



SP6JU, (autora historycznego filmu nakręconego z tej okazji), Antoniego 
Olczyka SP6EJY (po znajomości sprowadził kolegę, który miał uprawnienia 

do pracy na wysokościach), Stanisława Borowika SP6LK,  Ignacego Muchę 

SP6FIK, Janka Romanowskiego SP6GEQ, Krzysztofa Bieniewskiego SP6DVP. 
Dla informacji podam, że na kanale YouTube klubu SP6PAZ został 

zamieszczony 14 minutowy film pod tytułem ,,Montaż anteny YAGI 1998’’.  

  

               montaż anteny YAGI 1998 rok. Fot.SP6DVP 

Od maja 1998 do końca roku 1999 – Jeszcze żyjemy i działamy. Na 
zakupionej antenie pracowano głównie na pasmach 20-15-10 metrów w 

wybranych zawodach krótkofalarskich wykorzystując dobre warunki 
propagacyjne i zalety nowej kierunkowej fabrycznej anteny. Tu na tym 

naszym miejscu tak praktycznie doświadczaliśmy jako operatorzy zalet 
wysokiego wieżowca z 15 metrowym masztem oraz anteną 3 elementową 

na 20-15-10 metrów. Szkoda było to miejsce opuścić, ale cóż widocznie tak 

nam było pisane.    

Rok 1999 - Praca w zawodach SP-K kategoria MIX. Operatorami byli 
Koledzy Stanisław SP6LK, Piotr Staniszewski SQ6DXI, Janusz SP6AUI, 

Leszek SP6CIK, Krzysztof SP6DVP. Jako stacja PZK w edycji tych zawodów 

zajęliśmy pierwsze miejsce w kraju. 

Pod koniec roku 1999 – Rozpoczynamy likwidację klubu i 

przygotowujemy się do opuszczenia lokalu przy ul. Koszyka 38 na 11 

piętrze. 



Z dniem 31 grudnia 1999 - Piastowski Klub Krótkofalowców SP6PAZ 
oficjalnie zawiesza swoją działalność. Ostatni tydzień grudnia zamiast 

przygotowywać się do świąt oraz zbliżającego się Nowego Roku 2000 

najbardziej wytrwali koledzy zaczynają co ważniejsze i cenniejsze rzeczy 
pakować i lokować wśród członków klubu. Karty QSL, dyplomy, puchary, 

proporczyki, podzielili się między sobą członkowie klubu; Adam Piętka 
SP6OJJ, który przechowywał te cenne dla nas rzeczy w swoim mieszkaniu 

w Niemodlinie. Również piszące te słowa (Krzysztof SP6DVP) w swoim 
mieszkaniu zagracił swój pokój co oczywiście było mu to wypominane przez 

małżonkę. Ale co się nie robi dla klubu, żeby ratować co cenniejsze rzeczy. 
Kolega Leszek SP6CIK przechowywał w swoim domu inne rzeczy jak anteny 

i urządzenia. Wiele urządzeń oraz czystych kart QSL pozostawiliśmy w 
magazynku 2x2 metry, który był też do dyspozycji naszego klubu. 

Pozostawiono w lokalu całe umeblowanie, które tak ciężko przez wiele lat 
kompletowaliśmy dzięki kolegom i znajomym. Jeszcze na początku roku 

2000 Sp z.o.o ,,Wspólny Dom’’, pod którą podlegał już ten lokal – straszyła 
nas sprawą sądową za niezapłacenie czynszu za ostatnie dwa miesiące roku 

1999 na sumę 750 zł. Klub po prostu na te ,,zaczepki’’ oraz straszenie 

sądem nie reagował. Po trzydziestu dwóch (32) latach ofiarnej i owocnej 
pracy społecznej na rzecz środowiska opolskich krótkofalowców oraz 

Opolskiej Spółdzielni Mieszkaniowej ,,Przyszłość’’ żegnamy się z tym 
lokalem w smutku oraz wielkim żalem do Spółdzielni, oraz  Sp z.o.o 

,,Wspólny Dom’’ i instytucji, które były głuche na nasze pisma oraz starania,  
aby pozostawić nas w tym lokalu. Na początku stycznia 2000 roku członek 

zarządu klubu w osobie Wiktora Szydło SP6BFL ostatecznie przekazał cały 
lokal komisyjnie pani, która była przedstawicielem OSM ,,Przyszłość’’. 

Chciano nas zmusić jeszcze do zabrania tego masztu 15 metrowego co 
został postawiony na dachu, lecz nie daliśmy się na ten numer nabrać. 

Maszt wg umowy był własnością Spółdzielni OSM ,,Przyszłość’’. Przez wiele 
lat stał on na budynku i z każdym rokiem rdzewiejąc a co najgorsza 

przychylając się w jedną stronę. Prawdopodobnie od korozji zaczęły 
puszczać liny odciągowe. Pewnie był on dla Sp z.o.o ,,Wspólny Dom’’ 

niechcianą pozostałością po klubie i krótkofalowcach. Kilka lat temu maszt 

zniknął z dachu. Groził katastrofą budowlaną i został rozebrany na koszt 
wspólnoty. Z tego co nam wiadomo koszty rozbiórki masztu pokryli 

mieszkańcy z ,,odpisu na remonty’’. Lokal jeszcze przez wiele miesięcy stał 
pusty a następnie został wystawiony przez w/w spółkę do przetargu. W 

okresie tych 32 lat działalności przez klub przewinęło się 240 osób. Byli to 
członkowie w różnym przedziale wiekowym oraz przekroju zawodowym. 

Wielu było czynnych w eterze, wielu po latach wyjechało za granicę. Cześć 
też po skończeniu szkoły lub studiów wyjechała z Opola i kontynuowała 

swoją działalność krótkofalarską. Byli i tacy co sami zrezygnowali z tego 

hobby, najwięcej po stanie wojennym.      

 Od 1 stycznia 2000 roku zawieszamy działalność klubową z 
powodu  braku lokalu. Od tej chwili często spotykamy się w Bursie Szkolnej 

przy ul. Torowej 7 u kolegi ŚP Ignacego Muchy SP6FIK, który był tam 
etatowym pracownikiem. Tam co wytrwalsi koledzy dyskutowali o 



przyszłych  planach reaktywacji klubu w innej lokalizacji. Trwało to przez 

kilka następnych lat. 

W latach 2000 do 2004 ówczesny uszczuplony zarząd klubu w osobach 
Wiktor Szydło SP6BFL, Jarosław Misiak SP6OJK oraz Krzysztof  Bieniewski 

SP6DVP starają się za wszelką cenę uzyskać lokal z przydziału Urzędu 
Miasta Opola. Otrzymywaliśmy kilka propozycji w różnych zakątkach Opola, 

ale były to lokale niestety nie dla nas. Dostęp do nich był ograniczony (od 
7.00-15.00), lub cena za 1 m2 była bardzo wysoka. Za którymś razem 

dostaliśmy propozycję otrzymania lokalu na opolskim Rondzie w wieżowcu 
na 12 piętrze tuż nad samą rzeką Odrą. Cena była bardzo atrakcyjna w 

granicach do 200 złotych miesięcznie. Była to dla nas tak niska opłata, że 
byliśmy nawet w stanie sami w trójkę opłacać czynsz. Lokal wymagał tylko 

malowania i wymiany kilku okien. Po rozmowach z UM, Wydziałem 

Lokalowym otrzymaliśmy upragniony przydział. Z nadzieją i nową werwą do 
pracy kilka razy przychodziliśmy tam, aby rozpocząć i zaplanować 

odnawianie pomieszczenia. Radość nasza nie trwała długo. Jakie było nasze 
zdziwienie, gdy otrzymaliśmy nagle pismo o cofnięciu przydziału na ten 

lokal. Nasze marzenia o nowej wspaniałej lokalizacji spełzły na niczym. Nie 
podano nam nawet przyczyny. Przypuszczamy, że ktoś z urzędników się 

zorientował, że lokal jest w atrakcyjnym miejscu i dlatego cofnięto nam  
przydział. Była też inna hipoteza, że ktoś nam w tym cofnięciu przydziału 

musiał ,,pomóc’’, może lokatorzy, może Państwowa Straż Pożarna, która na 
wieżowcu obok miała swoją bazę łączności lub inny państwowy urząd 

mający swoją siedzibę niedaleko tego miejsca.       

21 stycznia 2005 na stronie www.sp6paz.pl pojawiła się w zakładce 

,,czołowe postacie’’ biografia naszego seniora Stanisława Borowika SP6LK 
pt. ,, 47 lat w eterze SP6LK z Opola’’. Artykuł ten był również wydrukowany 

w miesięczniku ,,Świat Radio’’. Autorem biografii był SP6DVP.   

W połowie 2005 roku zaświeciło się zielone światełko w przysłowiowym 
tunelu. Dzięki staraniom Kolegi Andrzeja Komuszyńskiego SP6JU 

(emerytowanego pracownika Spółki ECO S.A Opole) rozpoczęto rozmowy 
mające na celu wynajęcie lokalu dla potrzeb naszego klubu. Ostatecznie 

wybraliśmy lokalizację na ulicy Wojska Polskiego 15. Był to budynek po 

starym węźle ciepłowniczym oraz byłych warsztatach Spółki ECO S.A Opole. 
Czynsz za wynajem dwóch pokoi na drugim piętrze był bardzo niski bo 

kształtował się w granicach 178 złotych miesięcznie. Na dodatek byliśmy 
sami na tym bardzo dużym obiekcie i wejście do klubu oraz budynku nigdy 

nie było dla nas ograniczane. Mogliśmy o każdej porze dnia i nocy 
przybywać w pomieszczeniach. Było to dla nas bardzo korzystne bo 

planowaliśmy z marszu rozpocząć pracę w contestach krajowych oraz 
międzynarodowych. Lokalizacja też była dobra zwłaszcza, że we wszystkich 

pomieszczeniach było bardzo ciepło, za które nie musieliśmy dokonywać 
opłat. Również za energię elektryczną nie płaciliśmy. Dla Spółki ECO S.A 

było to też wygodne, że w takim opuszczonym ich budynku ktoś przebywał 
a budynek nie będzie plądrowany przez meneli. Myślami byliśmy już w roku 

http://www.sp6paz.pl/


2007 kiedy to przypadała 40 rocznica powstania klubu SP6PAZ. Ale, żeby 
to wszystko zaczęło działać musieliśmy się solidnie przygotować i 

napracować. 

W październiku 2005 roku nasz Opolski Oddział PZK wystąpił do władz 

ZG PZK w Bydgoszczy o przygotowanie nam oficjalnego pełnomocnictwa, 
które było nam potrzebne do podpisania z ECO S.A odpowiedniej umowy. 

Oficjalnymi pełnomocnikami, którzy w imieniu ZG PZK podpisali umowę byli 
Koledzy: Andrzej Komuszyński SP6JU, Leszek Przybylak SP6CIK oraz 

Krzysztof Bieniewski SP6DVP. 

W dniu 30 grudnia 2005 (w Sylwestra) o godzinie 11.00 w siedzibie 

Spółki ECO S.A została podpisana umowa o najem lokalu przy ulicy Wojska 
Polskiego 15 naprzeciwko dworca PKP Opole Zachód. Sygnatariuszami tej 

umowy z ramienia ZG PZK byli Koledzy: Leszek SP6CIK , Andrzej SP6JU 
oraz Krzysztof SP6DVP a ze strony Spółki v-ce prezes ds. Technicznych. 

Było to najszczęśliwsze zakończenie starego 2005 roku dla naszej trójki oraz 

wszystkich członków klubu SP6PAZ, którzy nam mocno kibicowali. 

Zaraz po Nowym Roku 2006 przystąpiono do adaptacji obu pomieszczeń, 

które wynajmowaliśmy. W pracach tych uczestniczyli : Andrzej 

Komuszyński SP6JU, Antoni Olczyk SP6EJY,  Franciszek Hęciak SP6LR oraz 
Jarosław Misiak SP6OJK. Cała wymieniona, pierwsza trójka niestety już nie 

żyje. W umeblowaniu pomagali nam Janusz Bęben SP6AUI, Arkadiusz Korus 
z SP6ZJP z Głubczyc oraz Antoni Olczyk SP6EJY. Transportem przewożonych 

mebli zajmował się Paweł Pośpiech SQ6DXP, który mając prywatny 
samochód pomocy drogowej w wolnej chwili zajmował się 

przetransportowywaniem wspomnianych mebli. Zresztą każdy z nas coś z 
domu przynosił, części wyposażenia kuchennego, talerze, kubki czajniki, 

nawet garnki do gotowania. Dzięki Andrzejowi SP6JU klub miał dwie 
sprawne lodówki, które to zawsze były uzupełniane w podstawowe produkty 

żywnościowe, konserwy napoje różnego rodzaju itp. Mieliśmy również dwie 
kuchenki mikrofalowe. Miało to ogromne znaczenie zwłaszcza jak 

pracowano w różnego rodzaju zawodach 24 czy 48 godzinnych. Andrzej 
SP6JU oraz Ignacy SP6FIK zawsze uzupełniali prowiant przed każdymi 

zawodami. Było to znaczące odciążenie samych operatorów, którzy nie 

musieli tracić czasu na przygotowywanie posiłków.     

W miesiącu kwietniu 2006 roku w numerze 83 miesięcznika ,,ECHO 
CIEPŁOWNIKÓW’’ – Biuletyn Informacyjny Energetyki Cieplnej 

Opolszczyzny ‘’ ukazał się artykuł autorstwa Krzysztofa SP6DVP pod tytułem 
,,Krótkofalowcy z klubu SP6PAZ pod skrzydłami ECO’’. Została tam opisana 

krótka historia naszego klubu oraz nadzieje i plany związane z nową 

lokalizacją przy ul. Wojska Polskiego 15.  

Czerwiec 2006 - Po pracach adaptacyjnych klub SP6PAZ wznowił swoją 
działalność po kilkuletniej przerwie spowodowanej brakiem odpowiedniego 

lokalu. Prawie codziennie w klubie ktoś przybywał lub pracował na stacji 



klubowej. Dzięki pomocy kolegów oraz wydatnej pracy Antoniego SP6EIY 
oraz Andrzeja SP6JU zainstalowano poziomą deltę. Była ona w miejscu 

zasilania kablem koncentrycznym podwyższona co spowodowało, że 

świetnie pracowała na 80 i 40 metrach na całą Europę, a w porach nocnych 
bez problemu nawiązywano łączności z odległymi stacjami na innych 

kontynentach. 

W lipcu 2006 roku na pierwszym oficjalnym posiedzeniu Zarządu klubu 
oraz Zarządu ZOW PZK Opole podjęto decyzję o zorganizowaniu 

podwójnego jubileuszu, który zaplanowano na jesień 2007 roku. Trzeba 
tutaj też nadmienić, że przez 3 lata nasz Oddział PZK nie miał lokalu i 

wszystkie posiedzenia odbywały się w pomieszczeniu klubu SP6PAZ. W tym 
właśnie roku (2007) przypadała 50 rocznica powstania Oddziału 

Wojewódzkiego PZK w Opolu 1957-2007 oraz 40 rocznica powołania do 

życia Piastowskiego Klubu Krótkofalowców SP6PAZ (1967-2007). 
Poprzednie rocznice zawsze robione były też wspólnie. Klub jest młodszy od 

ZOW PZK tylko o 10 lat. Od tego momentu prace przygotowawcze do tych 
rocznic rozpoczęły się pełną parą. W związku z tym, ponieważ większość 

członków zarządu PZK była również członkami klubu SP6PAZ mogliśmy 
bardziej dokładnie koordynować wszelkie przygotowania i uzgadniać 

propozycje jakie członkowie klubu nam podsuwali do realizacji. Należy tu 
również podkreślić bardzo duże zaangażowanie ówczesnego prezesa ZOW 

PZK Opole kol. Włodzimierza Siemiątkowskiego SQ6LBW z Nysy - wielkiego 
społecznika i współzałożyciela klubu SP6PNZ w Nysie. Oczywiście 

rozpoczęto od złożenia wniosku o uzyskanie znaku okolicznościowego dla 
klubu. Podjęto jednogłośnie uchwałę aby był to znak HF40PAZ. Od tego 

momentu do połowy września 2007 roku wszyscy członkowie klubu SP6PAZ 
byli bardzo mocno zaangażowani w sprawy obu jubileuszy. Kolega Leszek 

Przybylak SP6CIK załatwił u Roberta Luśni SP5XVY druk kart 

okolicznościowych w jego prywatnej drukarni. Po kilu tygodniach pracy w 
eterze trzeba było zwiększyć nakład druku QSL. Na ten znak mieliśmy 

opracowane dwa różne wzory, które zostały wydrukowane. Po raz pierwszy 
dzięki wydatnej pomocy Leszka Przybylaka SP6CIK wszystkie łączności po 

zakończonej akcji zostały wydrukowane na nalepkach, które później w 

klubie naklejaliśmy wspólnie na karty QSL. 

1 marca do 30 kwietnia 2007 przez dwa miesiące klub pracował pod 

okolicznościowym znakiem z okazji swojego 40-letniego jubileuszu, 
HF40PAZ od pierwszego dnia pracy rozpoczął systematyczną i bardzo 

aktywną pracę w eterze zwłaszcza w pasmach 80 i 40 metrowym. Chodziło 

nam operatorom o jak największe rozpropagowanie naszego jubileuszu w 
kraju oraz wśród stacji zagranicznych na świecie. W ciągu pierwszego dnia 

pracy zanotowaliśmy w naszym logu ponad tysiąc łączności głównie na 40 
metrach, gdzie prym wiodły stacje włoskie, które od samego rana do 

późnych godzin wieczornych nas wołały. Ta bardzo dobra słyszalność naszej 
stacji była możliwa dzięki poprawkom technicznym naszej anteny delty, 

przeprowadzona przez kolegów Antoniego Olczyka SP6EJY oraz Andrzeja 
SP6JU. I tak to dzieląc czas na pracę w eterze musieliśmy również 



przygotowywać szczegóły jakie zostały zaplanowane na główne obchody 
wyznaczone na dzień 1-3 września 2007 roku. Tu kolejny raz swoją 

aktywność i duże zaangażowanie wykazał nieodżałowany śp. Andrzej 

SP6JU, który wziął na swoje barki sprawy organizacyjne i kulinarne tegoż 
podwójnego jubileuszu. Cały jubileusz odbył się w prywatnym Ośrodku 

Wypoczynkowym ,,JOWISZ’’. W nim to uzyskaliśmy miejsca noclegowe oraz 
wyżywienie na czas całej imprezy. Druga aktywność pod znakiem HF40PAZ 

była przeprowadzona od 1 do 31 września 2007 roku. Dzięki pomysłowi 
Arkadiusza SP6OUJ z klubu SP6ZJP z Głubczyc, klub zorganizował z tej 

okazji ogólnopolskie zawody KF i UKF. Arek w tym okresie pomógł nam w 
druku dyplomów okolicznościowych. W imprezie wzięła udział również liczna 

grupa krótkofalowców z Mulcheim z klubu DL0RU. Syn Andrzeja SP6JU 
Tomek rozpoczął prowadzenie strony internetowej klubu SP6PAZ, na której 

umieszczano bieżące informacje związane z jubileuszem. Wcześniej 
prowadzeniem strony zajmował się kolega Michał Krzysztoń SQ6MNN wraz 

ze swoim ojcem. 

1 kwietnia 2007 przeprowadzono ogólnopolskie zawody KF z okazji 40 lat 

klubu SP6PAZ. Zawody odbyły się w godzinach porannych w paśmie 80 
metrowym emisjami fonia (SSB) oraz na telegrafii (CW). Operatorami byli: 

Leszek Przybylak SP6CIK oraz Krzysztof SP6DVP. Na SSB przeprowadzono 
90 łączności natomiast na CW 47 połączeń co w sumie dało 137 QSO. 

Oczywiście organizator czyli HF40PAZ nie brała udziału w klasyfikacji. 
Należy tu wspomnieć o dobrym rozpropagowaniu naszych zawodów na 

antenie SP0PZK oraz na łamach Świata Radio. Wszyscy uczestnicy w 
poszczególnych grupach zostali nagrodzeni pięknymi pucharami. Stacje od 

1 do 10 miejsca otrzymały okolicznościowe dyplomy.     

17 września 2006 roku został wydany specjalny Biuletyn klubu SP6PAZ 

nr 1/2006. W całości był on poświęcony wydarzeniom z ostatnich 10 lat oraz 
zbliżającym się jubileuszom: 40 lat klubu SP6PAZ oraz jubileuszowi 50 lat 

istnienia ZOW PZK w Opolu. Biuletyn ten posiadał 8 stron formatu A4 i 
poruszał najistotniejsze sprawy klubu oraz naszego lokalnego PZK. Materiał 

na biuletyn został zebrany i opracowany przez: Andrzeja SP6JU, Krzysztofa 
SP6DVP, Antoniego SP6EJY, Ignacego SP6FIK oraz Jarka SP6OJK. Jarek też 

był wydawcą tego biuletynu w formie papierowej co spowodowało dotarcie 
tych wszystkich informacji bezpośrednio do rąk wszystkich naszych 

członków w klubie oraz w oddziale. 

15 sierpnia 2007 tuż przed spotkaniem jubileuszowym w Turawie aktyw 

klubu SP6PAZ na tę okoliczność wydał również w formie papierowej Biuletyn 
Nr.1/2007(2). Ten drugi numer również był poświęcony sprawom 

jubileuszy. Wiele informacji w nim zamieszczonych poświęconych było 
sprawom organizacyjnym, możliwości zakwaterowań, wyżywieniu i 

odpłatności. Tu też trzeba nadmienić, że po ostatnim Nadzwyczajnym 
Zjeździe ZOW PZK w Opolu do władz wojewódzkich zostało wybranych kilka 

osób z klubu SP6PAZ. Andrzej SP6JU został wybrany na v-ce prezesa ds. 
sportowych, Jarkowi SP6OJK powierzono stanowisko v-ce prezesa ds. 



technicznych, oddziałowym QSL managerem został Stanisław SP6LK, a cały 
skład Komisji Rewizyjnej przy ZOW PZK to: Leszek SP6CIK przewodniczący, 

SP6AUI Janusz oraz Krzysztof SP6DVP to członkowie Komisji. Podam dla 

formalności, że prezesem został Włodek SQ6LBW z klubu SP6PNZ z Nysy a 
skarbnikiem Arkadiusz SP6OUJ z klubu SP6ZJP z Głubczyc. Biuletyn ten 

zawierał też oficjalne wyniki zawodów krajowych zorganizowanych z okazji 
40 lat klubu SP6PAZ i wiele podsumowań sportowych naszych kolegów z 

ZOW PZK Opole.  

1-30 września 2007  to miesiąc, w którym wszyscy z klubu mieliśmy pełne 
ręce roboty. W tym okresie rozpoczęła się druga odsłona pracy w eterze 

stacji okolicznościowej HF40PAZ. W dniu 31 sierpnia 2007 czyli dzień przed 
wielką imprezą w Turawie prawie wszyscy członkowie klubu zameldowali się 

we wczesnych godzinach popołudniowych w ośrodku ,,Jowisz’’. Piszące te 

słowa (SP6DVP) odebrał z trasy dojeżdżającego do Turawy prezesa Zarządu 
Głównego Polskiego Związku Krótkofalowców kol. Piotra Skrzypczaka 

SP2JMR. Cały dzień przed imprezą poświęciliśmy na wieszanie anteny na 80 
m oraz na 2 metry. Przygotowanie sali kominkowej do spotkania wszystkich 

również zajęło dość dużo czasu. Praktycznie do późnych godzin nocnych 
mieliśmy pełne ręce roboty. Po wielu latach przeglądając zdjęcia, artykuły i 

filmy poświęcone naszym jubileuszom muszę stwierdzić, że ten duży 
wysiłek licznego naszego grona nie poszedł na marne. Dokładne 

sprawozdanie z tej imprezy można też obejrzeć i przeczytać na naszej 
stronie klubowej. Dokładne sprawozdanie z pracy HF40PAZ zostanie podane 

w końcowej części niniejszego klubowego kalendarium, które obejmie różne 

aktywności klubu pod innymi znakami okolicznościowymi. 

 

część uczestników spotkania w Turawie 1 września 2007-Fot. Jurek  SP6JZG 



 

Rok 2008 to również duża aktywność stacji SP6PAZ w eterze oraz w klubie, 

dla przypomnienia podam, że w owym czasie mieściliśmy się na ulicy 

Wojska Polskiego 15.  

W dniu 2 sierpnia 2008 ekipa z Piastowskiego klubu 

krótkofalowców  SP6PAZ  w  osobach: SQ6DXP, SP6OJK, SP6DVP, SP6JU, 
SP6EJY, SP6TPF, SP6LR, SQ6MNN udała się na Biskupią Kopę. Spotkanie 

należy uznać za bardzo udane, nie dopisała jedynie pogoda, ale nie popsuło 

to naszych humorów i radości ze spotkania z kolegami. Kolejne takie 
spotkanie dopiero za rok. Michał SQ6MNN zrobił kilkanaście fotek, które 

można obejrzeć na stronie klubu www.sp6paz.pl a konkretnie pod linkiem 
http://www.sp6paz.pl/index.php/informacje/17-midzynarodowe-

spotkanie-na-biskupiej-kopie  

W roku 2008 poszliśmy za ciosem. Biorąc pod uwagę wielkie powodzenie 
jubileuszowej imprezy Turawa 2007 zarząd klubu oraz Zarząd OT-11 PZK 

Opole postanowiły o kolejnej imprezie, spotkaniu krótkofalowców z naszego 

rejonu. 

Tym razem przedstawię czytelnikom informację sporządzoną przez 
Sekretarza Generalnego Polskiego Związku Krótkofalowców Tadeusza 

Pamięty SP9HQJ, która była zamieszczona w Krótkofalowcu Polskim w 

miesięczniku Świat Radio. 

  

http://www.sp6paz.pl/
http://www.sp6paz.pl/index.php/informacje/17-midzynarodowe-spotkanie-na-biskupiej-kopie
http://www.sp6paz.pl/index.php/informacje/17-midzynarodowe-spotkanie-na-biskupiej-kopie


W dniach 13 – 14 września 2008 roku - Z inicjatywy Zarządu 

Piastowskiego Klubu Krótkofalowców SP6PAZ w Opolu, w Ośrodku 

„Jowisz”  obok Jeziora Turawskiego odbyło się spotkanie okolicznościowe 

członków Opolskiego Oddziału PZK, w którym wzięło udział wielu znanych 

nadawców. W czasie spotkania odbyło się również wyjazdowe Posiedzenie 

Zarządu Oddziału, na którym omawiano najbardziej istotne sprawy 

lokalnego środowiska i podjęto stosowne decyzje. Na podkreślenie 

zasługuje fakt, iż głubczycki klub SP6ZJP uzyskał największą w kraju kwotę 

z tytułu 1 % odpisu na OPP tj. kwotę prawie 5000 złotych, stając się 

rekordzistą w kraju w tym zakresie. Kwotę tę można i należy  wykorzystać 

na statutowe cele. Omawiano również sprawę głosowania elektronicznego 

na poziomie oddziałowym, aby szybko i sprawnie wypracowywać decyzje 

bez potrzeby osobistego spotykania się na posiedzeniach oddziałowych. Z 

tą sprawą należy jednak odczekać do czasu zatwierdzenia Statutu PZK przez 

KRS. W czasie spotkania Leszek – SP6CIK poinformował między innymi 

zebranych o współzawodnictwie SPDXC – była też możliwość 

zweryfikowania swoich kart do tych współzawodnictw. Leszek nie omieszkał 

również podzielić się swymi spostrzeżeniami w zakresie stanu prac 

kierowanej przez niego Komisji ds. Strategii PZK. Wiceprezes Oddziału 

Opolskiego ds. technicznych Jarek – SP6OJK, przedstawił założenia i 

działania APRS stwierdzając, że to dobra możliwość do wykorzystania w 

ramach struktur zarządzania kryzysowego w sytuacji zagrożenia ludności 

miejscowym zagrożeniem. Dość ciekawą prelekcję na temat przemiennika 

SR6A i działań miejscowych krótkofalowców w strukturach zarządzania 

kryzysowego przeprowadził Jarek – SQ6IUH. Odbyła się również dość 

ciekawa prezentacja ruchomej stacji pomiarowej Opolskiej Delegatury UKE, 

w czasie której dwaj przedstawiciele UKE tj. naczelnik Wydziału Radiowego 

inż. Marian Goluzda i specjalista tego Oddziału inż. Paweł Świąder 

zapoznawali uczestników spotkania ze specyfiką pomiarów i zasadami pracy 

stacji pomiarowej. A tak na marginesie, również w Opolu widać wzorową 

współpracę krótkofalowców z miejscową Delegaturą UKE, z pożytkiem dla 

obu stron. Silnie reprezentowane były miejscowe kluby krótkofalarskie – 

między innymi przez głubczycki Klub SP6ZJP pod kierunkiem Arka – 

SP6OUJ, który dzielił się swym doświadczeniem w zakresie opracowywania 

programów na rzecz PZK. Okazuje się, że zdobycie środków na działalność 

klubów czy oddziałów w ramach programów pomocowych nie jest sprawą 

zbyt trudną – takie programy znaleźć można na poziomie administracji 

samorządowej i należy zapełnić je treścią z uwzględnieniem problematyki 

krótkofalarskiej, a zwłaszcza szkoleniem i promowaniem naszego hobby w 

lokalnym środowisku. Niewątpliwie największym atutem jest jednak 

posiadanie osobowości prawnej przez klub lub oddział, ponieważ na środki 

nie trzeba czekać zbyt długo. W spotkaniu nie mogło zabraknąć znanego 

powszechnie Krzysztofa – SP6DVP z Klubu SP6PAZ w Opolu, animatora 

wielu znanych powszechnie przedsięwzięć klubowych, który zadbał nie tylko 



o logistykę, ale wykazywał swą aktywność na wielu odcinkach. W spotkaniu 

nie zabrakło również przedstawicieli Klubu SP9KDA z Olesna z Markiem – 

SP9UO, współorganizatorem akcji „Łoś 2008”. Brzeskie Towarzystwo 

Radiotechniczne „Dipol”, kierowane przez Jarka – SQ6IUH, wykazuje dużą 

aktywność w strukturach zarządzania kryzysowego, czego wymiernym 

efektem jest eliminowanie problemu antenowego i czytelny odbiór 

społeczny środowiska krótkofalowców jako sojusznika w sytuacji 

zagrożenia. Z kronikarskiego obowiązku wypada stwierdzić, że nie zabrakło 

aktywistów Klubu SP6PNZ z Nysy i innych, których nie sposób tu wymienić. 

Prezydium ZG reprezentował Sekretarz Generalny – Tadeusz SP9HQJ, który 

zapoznał zebranych z aktualną sytuacją w PZK, w tym w kontekście 

ostatnich wydarzeń m.in. w kontekście kontroli przez organ nadzoru tj. 

Urząd Miasta Stołecznego w Warszawie i podejmowanych działaniach ze 

strony ZG PZK. Tadeusz poinformował również zebranych o stanie prac 

Komisji ds. Strategii PZK i pracy pozostałych Komisji, których zadaniem jest 

wypracowanie stanowiska PZK w wielu kluczowych sprawach dla potrzeb 

Nadzwyczajnego Zjazdu PZK, aby doprowadzić do nowelizacji Statutu PZK 

do potrzeb wyzwań i potrzeb współczesnych czasów. Tadeusz odpowiadał 

również na wiele pytań i udzielał wyczerpujących odpowiedzi. W spotkaniu 

wziął również udział Prezes Oddziału Nr 50 w Gliwicach – Romek SP9MRN, 

który wraz z Leszkiem SP6CIK podzielił się swymi spostrzeżeniami w 

zakresie prowadzonych prac w Komisji ds. Strategii PZK i odpowiadał na 

wiele pytań. W godzinach wieczornych – do późnych godzin nocnych, przy 

kiełbaskach z grilla i napojach, toczyły się długie Polaków rozmowy, gdzie 

tematem wiodącym były sprawy związane z funkcjonowaniem naszego 

Związku. Nad całością zebrania czuwał Prezes Oddziału Włodek – SQ6LBW, 

dbając o sprawny przebieg spotkania. Szczególne słowa uznania należą się 

Wiceprezesowi Oddziału ds. sportowych Andrzejowi – SP6JU, który wziął na 

siebie może zbyt dużo obowiązków – dwoił się i troił, aby wszystko wypadło 

na medal. Andrzeju – wielkie dzięki za zaangażowanie i organizację 

spotkania oraz troskę o uczestników spotkania. Spotkanie w Turawie 

wykazało dobrą integrację lokalnego środowiska krótkofalowców. Zatem do 

spotkania w przyszłym roku. Opracował: Tadeusz SP9HQJ 

20 września 2008r -  Członkowie klubu w osobach Jarosław Misiak SP6OJK 
oraz Paweł Pośpiech SQ6DXP dokonali po dłuższej przerwie wznowienia 

pracy pierwszego opolskiego przemiennika SR6F. Przemiennik wykonany 
został w oparciu o radiotelefony Motorola GM-300 oraz układ automatyki 

w/g konstrukcji Kolegi N0XAS. Całość została zamontowana w szafie 19″ 
typu RACK. Dokonano również wymiany całego kabla fidera do anteny 

nadawczej. Wymieniono również samą antenę nadawczą na nową 
typu  Diamond X50. Reanimacja naszego przemiennika została dokonana 

dzięki członkom klubu, którzy wsparli finansowo zakup 2 sztuk 

radiotelefonów motorola do w/w przemiennika. Częstotliwość pracy SR6F to 
QRG 145.750 MHz. Przy tej okazji ustawiono subton 123 Hz na wejściu 



przemiennika. Subton ten został ustalony jako jednolity dla wszystkich 
przemienników na terenie naszego województwa posiadających możliwość 

jego zaprogramowania. 

23 czerwca 2009 odbyła się w Opolu zapowiedziana wcześniej wizyta 

kolegi Marka Urbanowicza SQ5GLB. Znany jest on z wielu aktywacji zamków 
w kraju. Podczas tej wizyty do Opola przypłynął swoim małym prywatnym 

jachtem. Zacumował na rzece Odrze w pobliżu opolskiej Katedry. W 
spotkaniu udział wzięli koledzy z klubu SP6PAZ: Janusz SP6AUI, Stanisław 

SP6LK i Krzysztof SP6DVP. Zostały tym sposobem aktywowane dwa zamki 
z terenu Opola - Zamek (ruiny) na Górce UOJ-01 oraz Wieża Piastowska 

UOJ-02. Wielu korespondentów z kraju i zagranicy mogło zdobyć nowe 
zamki z terenu miasta Opola. Oprócz przeprowadzania łączności radiowych 

głównie w paśmie 80 metrowym Marek znalazł też czas na prawie 

trzygodzinną rozmowę z nami. 

 

Lata 2009 do końca roku 2010 przebiegały bardzo aktywnie i pracowicie. 
Trochę niepokoju przyniosła nam informacja, że budynek gdzie od stycznia 

2006 roku wynajmowaliśmy dwa pomieszczenia znalazł się na liście 

obiektów Spółki ECO przewidzianych na sprzedaż na zasadzie przetargu. Na 
tej liście również znalazł się budynek przy ulicy Wojska Polskiego 15. I znów 

przyszły nam na myśl chwile z dawnej siedziby przy ul. Koszyka 38, gdzie 
nasz klub tak brutalnie potraktowano przez Spółkę ,,Wspólny Dom”. 

Wiadomo jak to przetargi, trwają długo i rządzą się swoim prawami. 
Pierwszy przetarg odbył się pod koniec roku 2009, ale nie wyłowiono 

chętnego do przejęcia tego obiektu. Po jakimś czasie nastąpił drugi przetarg 
oczywiście za mniejszą cenę aniżeli pierwszy. Było to chyba o ile dobrze 

pamiętam w trzecim kwartale 2010 roku. Otrzymaliśmy informację, że 
będzie trzeci przetarg i budynek na pewno zostanie sprzedany. Jeszcze na 

kilka tygodni przed końcem roku 2009 przez pół dnia po całym obiekcie 
chodziła jakaś komisja techniczna i przeprowadzała pomiary elektryczne 

całej instalacji elektrycznej. Zrozumieliśmy, że czas się powoli pakować. 
Dzięki dużemu zaangażowaniu Roberta SP6EK i piszącego te słowa do 

specjalnej skrzyni spakowaliśmy większość dyplomów oraz wszystkie nasze 

puchary, które zdobywaliśmy przez wiele lat. Jeszcze pod koniec grudnia 

2010 roku zorganizowaliśmy tradycyjną jak co roku klubową wigilię. 

7 marca 2010  odbył się w Opolu w Bursie Szkolnej przy ulicy Torowej 7 

Zjazd Sprawozdawczo-Wyborczy członków klubu SP6PAZ. Stało się to dzięki 
Ignacemu SP6FIK, który był tam etatowym długoletnim pracownikiem. W 

zjeździe uczestniczyło 10-ciu członków klubu. Uczestnicy wybrali nowy 
zarząd klubu, w składzie: 

1. Robert Rydzak SQ6NDF (obecnie SP6EK) – prezes klubu  

2. Ignacy Mucha  SP6FIK – sekretarz, zastępca prezesa  

3. Andrzej Komuszyński SP6JU – skarbnik  



4. Wiktor Szydło SP6BFL – członek zarządu  

5. Paweł Pośpiech SQ6DXP – członek zarządu  

Należy żałować, że w zjeździe uczestniczyło niewielu członków, pomimo 
wcześniejszych powiadomień. Nowy zarząd postawił sobie ambitne zadania; 

dalszą aktywną pracę by dorobek klubu nie został zmarnowany. Zarząd 
klubu zaapelował do obecnych i dawnych członków o uczestnictwo w dniu 

klubowym (w każdą środę w godzinach 16-21), a w szczególności o 
wsparcie finansowe w postaci składek członkowskich. Za wynajem 

pomieszczeń klub płacił 175zł miesięcznie, a dochód ze składek był  
niewystarczający. Groziło to utratą lokalu. 

23 kwietnia 2010   Na ten dzień dzięki Pawłowi Pośpiechowi SQ6DXP oraz 

Jarosławowi Misiakowi nasz OT-11 PZK Opole i klub SP6PAZ posiadaliśmy 3 

przemienniki w różnych lokalizacjach na terenie naszego województwa. 

1. SR6WY Lokalizacja Wysoka SLR (Stacja Linii Radiowych) 

częstotliwość wyjściowa  439.075 MHz bez subtonu. 

2. SR6OP lokalizacja Opole 

częstotliwość wyjściowa  439.325 MHz subton 94,8 Hz. 

3. SR6KB lokalizacja Kopa Biskupia 

częstotliwość wyjściowa  439.300 MHz subton 123 Hz. 

16 czerwca 2010 z okazji odwiedzin w naszym Oddziale PZK w Opolu 

kolegi prezesa Zarządu Głównego Polskiego Związku Krótkofalowców Piotra 
Skrzypczaka SP2JMR zostało przez aktyw klubu zorganizowane na tę 

okoliczność spotkanie z panią redaktor Eweliną Bernacką z Radia Opole. 
Został  przeprowadzony wywiad w restauracji ,,Alibaba’’. Piotr SP2JMR 

przedstawił plany związku PZK na szczeblu krajowym oraz lokalne 
zamierzenia krótkofalowców w naszym klubie oraz województwie opolskim 

na najbliższy okres. W spotkaniu uczestniczyli, Leszek Przybylak SP6CIK, 

Robert Rydzak SP6EK oraz Krzysztof Bieniewski SP6DVP.   

22 grudnia 2010 jak co roku w siedzibie Piastowskiego Klubu 
Krótkofalowców SP6PAZ odbyło się kolejne spotkanie opłatkowe. Wigilia 

rozpoczęła się o godzinie 17.00 tradycyjnym podzieleniem się opłatkiem 
oraz składaniem sobie życzeń świątecznych oraz noworocznych. 

Gospodarzem piątej już wigilii klubowej był jak zwykle niezastąpiony kolega 
Andrzej Komuszyński SP6JU. W/w wraz z Januszem Bębnem SP6AUI oraz 

Franciszkiem Hęciakiem SP6LR przygotowali oprawę świąteczną oraz 
świąteczny jadłospis. Przy suto zastawionym stole dyskutowano na wiele 

aktualnych tematów  związanych z naszym klubem oraz planami na 
przyszłość. Była to piąta  a zarazem ostatnia wigilia w siedzibie klubu 



SP6PAZ przy ulicy Wojska Polskiego 15. W uroczystej kolacji wigilijnej 
uczestniczyli Koledzy: Andrzej Galgon SP6CC, Robert Rydzak SP6EK, 

Andrzej Komuszyński SP6JU, Franciszek Hęciak SP6LR, Janusz Bęben 

SP6AUI, Wiktor Szydło SP6BFL, Leszek Przybylak SP6CIK, Eugeniusz 
Klonowski SP6DIL, Tadeusz Syrytczyk SP6GIY, Ignacy Mucha SP6FIK, 

Krzysztof Augustyn SP6TPF, Edmund Grojca SQ6CNR, Paweł Pośpiech 

SQ6DXP, Zbigniew Baldy SP6-011032. 

29 grudnia 2010  - Klub nasz odwiedził krótkofalowiec z Włoch – Claudio 

Rotondo IZ0IWC. Jego pobyt w Opolu związany był ze zbliżającym się 
Nowym Rokiem 2011, który chciał spędzić w rodzinnym mieście swojej pani. 

W spotkaniu uczestniczyli: Leszek SP6CIK, Jarek SP6OJK oraz pozostali 

Koledzy z klubu SP6PAZ.   

Rok 2011 rokiem nieszczęśliwym i tragicznym - Już na początku 
stycznia dowiedzieliśmy się o przedwczesnej śmierci Kolegi Krzysztofa 

Podkówki SP6FJG, a po dwóch tygodniach w nocy z 20 na 21 stycznia 
dowiadujemy się o pożarze naszego budynku. Pierwszą osobą, która o tym 

nas poinformowała był Andrzej SP6JU. Praktycznie cały budynek spłonął a 
w nim dwa nasze pomieszczenia. W związku z tym, że ściany oraz podłogi 

były zmontowane z drewna oraz tzw. płyt pilśniowych pożar rozprzestrzeniał 
się bardzo szybko niszcząc nasz klubowy, cały w większości dorobek. 

Sprawy dla nas potoczyły się bardzo niekorzystnie, nie otrzymaliśmy 
żadnego konkretnego wyjaśnienia co było powodem pożaru, nie 

otrzymaliśmy odszkodowania choć było zapewnione w umowie. Tak 

praktycznie do dnia dzisiejszego nie wiemy co, kto i dlaczego. Różne były 
hipotezy, że może menele wkradli się bo było zimno, może podpalenie 

nieznanej osoby (lub osób). Trudno po tylu latach kogoś posądzać. 
Ponieśliśmy ogromne straty, gdyż w pomieszczeniach klubowych było dużo 

sprzętu pomiarowego tak skrzętnie zbieranego do klubu przez Andrzeja 
SP6JU. Trzy urządzenia fabryczne choć nie z pierwszej półki zostały 

kompletnie spalone. Koledzy SP6JU oraz SP6EK tym samym ponieśli straty 
wypożyczając je do dyspozycji klubu. Większość kart QSL tak skrzętnie 

krajami poukładanych, dyplomy z wielu lat w ramkach, dokumentacje 
klubowe, biuletyny, stare miesięczniki Radioamatora z lat 50-tych oraz 

bogato wyposażona biblioteka techniczna przekazana nam przez Bogdana 
Kozołupa SP6LUV. To wszystko poszło z dymem. Zniszczone zostały też 

liczne narzędzia, które tak konsekwentnie przy każdej nadarzającej się 
okazji przynosili do klubu koledzy. Tylko Andrzej Komuszyński SP6JU był na 

tę okoliczność raz przesłuchiwany na Komendzie Policji w Opolu. W związku 

z tym, że nie było osób poszkodowanych oraz ofiar prokuratura 
prawdopodobnie umorzyła śledztwo w sprawie pożaru przy ul. Wojska 

Polskiego 15. Wielu z nas sądziło, że klub SP6PAZ się już nie podniesie, że 

zabraknie nam sił oraz chęci. 



 

pozostałości po naszym klubie SP6PAZ z dnia 21 stycznia 2011-Fot.SP6CC 

22 maja 2011 - W godzinach porannych w wieku 64 lat zmarł nagle nasz 

Kolega Ignacy Mucha  –  SP6FIK. Długoletni członek PZK. Od roku 1967 
członek Piastowskiego Klubu Krótkofalowców SP6PAZ w Opolu. Ostatnio 

pełnił w klubie SP6PAZ funkcję sekretarza klubu. Pełne wspomnienie o 

SP6FIK znajduje się w dziale pt. ,,Odeszli z naszego klubu’’. 

Czerwiec 2011 - Dzięki usilnym staraniom kolegów Adama Czyża 
SQ6OYO, Roberta Rydzaka SP6EK oraz Sławomira Domarusa SP6ZC-SN6S 

udało się dość szybko znaleźć nowe pomieszczenie dla naszego klubu 
SP6PAZ. Stało się to dzięki ówczesnemu kierownikowi panu Gerardowi 

Kasprzakowi, który był szefem Gminnego Ośrodka Kultury w Dobrzeniu 
Wielkim. To dzięki jego wysiłkom oraz kontaktom udało się znaleźć 

pomieszczenie na drugim piętrze filii w/w placówki w miejscowości 

Czarnowąsy przy ulicy Wolności 91.  

20 września 2011- W siedzibie sekcji klubu SP6PAZ w Czarnowąsach 
odbyło się  spotkanie członków klubu (obecnych i byłych) z Józkiem DF2KK 

– ex SP6HEK. Kolega Józef wiele lat temu wyjechał do Niemiec, gdzie od 
samego początku swojego pobytu posługuje się znakiem DF2KK, głównie 

na telegrafii oraz emisjami cyfrowymi. Można go też często usłyszeć na fonii 
w paśmie 40 metrowym. Przez kilka godzin uczestnicy spotkania wspominali 

,,stare’’ czasy, gdy Józek udzielał się z bardzo dużym zaangażowaniem w 



Piastowskim Klubie Krótkofalowców SP6PAZ, gdy klub działał przy 
Wojewódzkim Domu Kultury w Opolu przy ul. Strzelców Bytomskich 8 oraz 

na ulicy Koszyka 38. Nie trzeba tu przypominać o wielu sukcesach klubu 

SP6PAZ, gdyż wszyscy je pamiętamy (zwłaszcza koledzy starszego 
rocznika). Józek SP6HEK wraz z nieżyjącym Krzysztofem Podkówką SP6FJG 

przyczyniał się  do czołowych lokat SP6PAZ w zawodach krajowych oraz 
światowych. Na spotkanie przyszło wielu ,,starych’’ krótkofalowców, którzy 

wraz z gościem powspominali stare dzieje. W spotkaniu uczestniczyli też 

młodzi koledzy dla których była to dobra lekcja historii o klubie SP6PAZ.  

W spotkaniu uczestniczyli : 

1/  Janusz  Bęben SP6AUI 
2/  Wiktor  Szydło SP6BFL 

3/  Leszek  Przybylak SP6CIK 
4/  Andrzej  Bałuczyński SP6CCE 

5/  Krzysztof  Bieniewski SP6DVP 
6/  Eugeniusz  Klonowski SP6DIL 

7/  Konrad  Halupczok SP6EAL 
8/  Janek  Romanowski SP6GEQ 

9/  Andrzej  Komuszyński SP6JU 
10/  Jurek  Folmer SP6JZG 

11/  Sławek  Domarus SP6ZC-SN6S (ex SP6CYX) 
12/  Krzysztof  Augustyn SP6TPF 

13/  Robert  Rydzak SP6EK 

14/  Adam  Czyż SQ6OYO 
15/  Paweł  Pośpiech SQ6DXP 

16/  Jarek  Misiak SP6OJK 
17/  Gracjan  Cmok-Gawroński SP6IDF 

18/  Bernard  Wystub SQ6DXZ 
19/  Marcin  SQ6SGP 

20/  Tomasz  Konopka SQ6PHP 

18.10.2011 - Odbyło się zebranie sprawozdawczo-wyborcze Piastowskiego 
Klubu Krótkofalowców SP6PAZ. Na zebraniu przedstawiono sprawozdanie z 

działalności, przeprowadzono wybory do zarządu klubu oraz wprowadzono 

zmiany do regulaminu klubu.   

21 marca 2012 - Na obiekcie SLR Wysoka przeprowadzono prace 
modernizacyjne przy przemienniku SR6F. Modernizację wykonali 

członkowie klubu SP6PAZ: Bogdan SP6LUV, Paweł SQ6DXP i Krzysztof 
SP6DVP. Wizyta była planowana od dłuższego czasu po sygnałach jakie 

dostawaliśmy odnośnie niższego poziomu sygnału emitowanego przez 
przemiennik. Na miejscu okazało się, że antena nadajnika SR6F jest 

całkowicie zasłonięta innymi antenami. Kolejny raz będziemy zmuszeni 
zmienić miejsce instalacji tej anteny, aby sygnał ponownie pokrył znaczącą 

część województwa opolskiego. Do czasu zmiany miejsca trzeba liczyć się, 



że w wielu odległych miejscach sygnał będzie dużo słabszy niż przed kilku 

laty. 

29 kwietnia 2012 zmarł po długiej chorobie nasz Kolega 
Henryk  Żółtański,  jeden z  pierwszych prezesów Zarządu Oddziału 

Wojewódzkiego Polskiego Związku Krótkofalowców w Opolu.  W latach 60-
tych był czynny na pasmach amatorskich pod znakiem SP6ALA. Kolega 

Henryk był długoletnim pracownikiem Państwowej Inspekcji Radiowej w 
Opolu (obecnie  UKE). Wspomnienie o zmarłym Henryku ex SP6ALA 

znajduje się w dziale pt. ,,Odeszli z naszego klubowego grona’’. 

22.05.2012 -W godzinach porannych ekipa w składzie Adam Czyż 

SQ6OYO, Robert Rydzak SP6EK oraz Paweł Pośpiech SQ6DXP (wszyscy z 
klubu SP6PAZ) rozpoczęła prace montażowe przemiennika SR6O na kominie 

Elektrowni Opole. Przemiennik już był zbudowany od dłuższego czasu i 
przechodził kolejne modernizacje, które wynikały z doświadczeń podczas 

testowej eksploatacji urządzenia. Trzeba tu przy okazji podziękować 
kolegom Sebastianowi SQ6KIO oraz Kamilowi SQ6IUB za sprezentowanie 

anteny Diamond X50n na potrzeby przemiennika, Jackowi SQ6NCJ za 
przekazanie fabrycznego odgromnika, Kamilowi SQ8ISJ za pomoc 

techniczną przy zestrojeniu rezonatorów ćwierćfalowych pracujących w 

torze odbiornika. 

Dane techniczne przemiennika SR6O 

Częstotliwość nadajnika 145.637.5 MHz 

Częstotliwość odbiornika 145.037.5 MHz 

Podnośna 94.8 Hz. 

Urządzenie zbudowane jest na bazie radiotelefonu Motorola GM300 

(odbiornik) oraz Yaesu FTL2011 (nadajnik). 

18.12.2012 o godzinie 18.00 Piastowski Klub Krótkofalowców SP6PAZ 

zorganizował spotkanie przedświąteczne w Domu Wiejskim w 
Czarnowąsach ul. Wolności 91. Spotkanie miało uroczysty charakter. Przy 

tej okazji prezes klubu Robert Rydzak SP6EK  podsumował działalność 
klubową w 2012 roku. W spotkaniu tym uczestniczyło 29 osób oraz 

zaproszeni goście. 

12 lutego 2013 – Odbyło się spotkanie, na którym uczestnicy wyprawy do 

Mauretanii 5T0SP w osobach: Włodek SP6EQZ, Janusz SP6IXF oraz Ryszard 
SP6FXY przedstawili specjalną prezentację. Spotkanie odbyło się w klubie 

SP6PAZ w Czarnowąsach. W spotkaniu uczestniczyło wielu członków 
naszego klubu i zaproszonych gości. Sławek SP6ZC zarejestrował swoją 

kamerą całą imprezę a dużą część nakręconego materiału umieścił na 

stronie klubu SP6PAZ i kanale klubowym YT. 



25 lutego 2013 od tej daty klub SP6PAZ posiada nową domenę SP6PAZ.PL 
Sprawę nowej domeny dało się załatwić dzięki staraniom naszego OT-11 

PZK Opole oraz dużemu zaangażowaniu webmastera Sławka Domarusa 

SP6ZC-SN6S. 

12 maja 2013 zmarł nasz klubowy nestor Stanisław Borowik SP6LK. 
Wspomnienie o Stanisławie znajduje się w oddzielnym dziale pt. ,,Odeszli z 

naszego klubowego grona’’ 

27 sierpnia 2013 - to bardzo radosna data dla nas wszystkich. W dniu tym 

odbyło się uroczyste przekazanie radiostacji krótkofalowej Kenwood TS-
590, którą zakupiono ze środków Polskiego Związku Krótkofalowców. Było 

to możliwe dzięki szerokiemu wsparciu darczyńców, kolegów 
krótkofalowców w tym przede wszystkim z klubu SP6PAZ. W imieniu 

Zarządu Oddziału Terenowego radiostację przekazał Prezes Oddziału Leszek 
Przybylak SP6CIK, a przyjął w użytkowanie Prezes Klubu Robert SP6EK. Ta 

wyjątkowa dla nas chwila odbyła się w Czarnowąsach, siedzibie 
Piastowskiego Klubu Krótkofalowców SP6PAZ w sali Gminnego Ośrodka 

Kultury Dobrzeń Wielki. Radiostacja służyć będzie zgodnie z jej 
przeznaczeniem i będzie kolejnym, milowym krokiem w działalności klubu 

SP6PAZ. Wszystkim darczyńcom, dzięki którym możliwy był zakup 
serdecznie dziękujemy. Tu też trzeba wspomnieć o spontanicznej akcji 

kolegów będących w czasie wtorkowego dnia klubowego. Na wiadomość o 
braku do okrągłej sumy zakupu brakowało ponad 1.500 złotych. W ciągu 20 

minut do przysłowiowego ,,kapelusza’’ udało się zebrać w/w kwotę. 

 

Leszek SP6CIK wręcza Robertowi SP6EK nowe klubowe urządzenie 



22 października 2013 - Minęło pół roku od momentu przejęcia biura QSL 
OT-11 przez dwóch członków z klubu SP6PAZ. Nowymi QSL managerami po 

śmierci zmarłego Stanisława SP6LK zostali koledzy Janusz Bęben SP6AUI 

oraz Krzysztof Bieniewski SP6DVP. 

26 stycznia 2014 - Otrzymaliśmy kolejną smutną informację od kolegów 
z Przemyśla o śmierci naszego kolegi Bogusława Fajfura SP8TQ ex SP6TQ. 

Wspomnienie o tym zasłużonym dla naszego opolskiego środowiska 
krótkofalarskiego znajduje się w części pt. ,,Odeszli z naszego klubowego 

grona. 

18 marca do 1 kwietnia 2014 miała miejsce pierwsza indywidualna 

wyprawa DX-owa naszego kolegi klubowego Leszka Przybylaka SP6CIK. 
Były to British Virgin Islands i znak VP2/SP6CIK. Leszek bardzo starannie 

przygotował  się do tej samotnej podróży. Wielu naszych kolegów z klubu, 
naszego OT-11 PZK w Opolu oraz z kraju miało okazję przeprowadzenia 

łączności z Leszkiem i to na kilku pasmach dwoma emisjami CW i SSB. 
Leszek bardzo często podsyłał nam zdjęcia z pięknych okolic na wyspie oraz 

garść informacji bieżących ze swojej aktywności z wyspy.   

23-25 maja 2014 - to okres organizowanych co roku spotkań 

ogólnopolskich pod nazwą ,,ŁOŚ’’. Nazwa ta pochodzi od skrótu trzech 
województw łódzkiego, opolskiego oraz śląskiego, na styku których odbywa 

się to spotkanie krótkofalarskie. 

 7 czerwca 2014 odbyło się kolejne spotkanie tym razem organizowane 
przez klub SP6PCB z Brzegu w miejscowości Kościerzyce. W spotkaniu jak 

zawsze i tradycyjnie uczestniczyła duża grupa kolegów z naszego klubu 

SP6PAZ. 

14 sierpnia 2014 nad akwenem rekreacyjnym odbyła się klubowa impreza 
pod nazwą  „z rodziną nad wodą”. Brało w niej udział wielu członków klubu 

SP6PAZ. Pracowała stacja SP6PAZ w eterze, której zadaniem było 
przybliżenie przebywającym tam dzieciom oraz ich rodzicom idei 

krótkofalarstwa.  

8 listopada 2014 odbyło się zebranie sprawozdawcze naszego opolskiego 
OT-11 PZK. Głównym organizatorem tego zebrania był nasz Piastowski Klub 

Krótkofalowców. 

10  lutego 2015 otrzymaliśmy informację o kolejnym naszym koledze, 

który odszedł, zmarł Karol Ferstera SP6CRB ze Strzelec Opolskich. 
Wspomnienie o Karolu znajduje się w odrębnym dziale pt. ,,Odeszli z 

naszego klubowego grona’’ 

28-31 maja 2015 - W spotkaniu ŁOŚ 2015 uczestniczyła również liczna 

grupa krótkofalowców z naszego oddziału opolskiego PZK OT-11. Byli 
krótkofalowcy z Nysy – SP6PNZ , Prudnika – SP6KEO, z Opola – SP6PSP, 



Brzegu – SP6PCB i najliczniejsza grupa Kolegów z klubu SP6PAZ. Odbyło się 
też spotkanie ze  Stefanem Kesselem SP5DVD byłym członkiem naszego 

oddziału oraz członkiem klubu SP6PAZ i SP6PIO. Wielu jej uczestników 

wracało do swoich domów opalonych oraz zadowolonych ze spotkania. Z 
klubu SP6PAZ na ,,ŁOSIU 2015’’ byli obecni: Bernard SQ6DXZ, Paweł 

SQ6DXP, Janusz SQ6JAN, Tomek SQ6PHP, Edmund SQ6CNR, Franek 
SP6JZL, Eugeniusz SP6DIL, Adam SQ6OYO, Krzysztof SQ6KIV, Jarek 

SP6OJK, Jacek SP6JJ, Krzysztof SP6TPF,  Wiktor SP6BFL, Marian SP6CSK, 

Krzysztof SP6DVP. 

11 czerwca  2015 -  Na boisku szkolnym w Dobrzeniu Wielkim przy ul. 

Namysłowskiej 94 - Janek Romanowski  SP6GEQ długoletni członek klubu 
SP6PAZ przygotował wraz z uczniami  projekt o falach 

elektromagnetycznych. W  przygotowaniu projektu brali udział  uczniowie 

(Mariusz, Aleks, Dominik i Bogdan) z klasy 2C  Publicznego Gimnazjum 
Zespołu Szkół w Dobrzeniu Wielkim. Projekt ten składał  się z części 

teoretycznej a zakończony został praktycznym  przykładem 
prowadzenia  łączności  krótkofalarskiej w eterze. Janek w tym celu 

uruchomił swoją prywatną stację zainstalowaną specjalnie z tej okazji na 
terenie szkoły. Praca odbywała się z pod jego prywatnego 

znaku  SP6GEQ/6, w paśmie 40-metrowym, emisją SSB. Podczas 
przedstawiania  całego  projektu, obserwatorami oprócz uczniów z innych 

klas byli  również nauczyciele z w/w  Gimnazjum w Dobrzeniu Wielkim. 
Mamy nadzieję, że może w przyszłości, któryś z uczestników tego projektu 

lub uczniów biorących udział w pokazie zostanie kiedyś młodym adeptem 
krótkofalarstwa (info na stronie www.sp6paz.pl). Koledze Jankowi SP6GEQ 

- nauczycielowi  fizyki dziękujemy za propagowanie naszego hobby wśród 
młodzieży szkolnej.   

  



26 – 28 czerwca 2015 - W niemieckiej miejscowości Friedrichshafen odbył 
się największy w Europie zlot krótkofalowców z całego świata. W corocznej 

imprezie od wielu lat bierze udział duża ilość krótkofalowców. W spotkaniu 

tym biorą udział też  światowe firmy produkujące sprzęt krótkofalarski dla 
potrzeb radioamatorów na pasma KF, UHF, VHF. Wśród wielu 

krótkofalowców z kraju swoje stanowisko ma również nasz Polski Związek 
Krótkofalowców, który w tym roku obchodzi swój 85 jubileusz istnienia. 

Udział w tym wielkim zlocie wzięli też koledzy z Piastowskiego Klubu 
Krótkofalowców SP6PAZ – SN6O z Czarnowąs działający przy GOK w 

Dobrzeniu Wielkim – są to Koledzy Leszek Przybylak SP6CIK, Zygfryd Lodko 
SP6LUT - DL1GLO oraz były długoletni członek naszego klubu Józef Olender 

DF2KK ex SP6HEK. 

29 września 2015 - Ogłoszono oficjalne wyniki międzynarodowych 

zawodów SP DX Contest 2015. Ogółem z naszego Oddziału 
uczestniczyło  14 stacji indywidualnych oraz jedna stacja klubowa. Aż 

siedmiu uczestników, którzy zajęli wysokie lokaty to członkowie klubu 
SP6PAZ - pierwsze miejsce w swojej grupie w kraju zajął SP6ZC oraz 

SP6OJJ, SP6DVP i SO6C drugie miejsce w kraju, 11 miejsce w kraju SP6IHE, 

17 miejsce w kraju SP6TRH, oraz 30 miejsce w kraju SP6JZL.  

5 grudnia 2015 - Odbył się Zjazd Sprawozdawczo Wyborczy naszego 

Oddziału. Do wojewódzkich władz naszego Związku zostali wybrani również 
członkowie naszego klubu SP6PAZ w osobach: Paweł Pośpiech SQ6DXP - 

prezes, Klaudiusz Rutkowski SQ6KMM - sekretarz, Sławomir Domarus 

SP6ZC - członek Zarządu, Adam Piętka SP6OJJ - przewodniczący Komisji 

Rewizyjnej oraz Leszek Przybylak SP6CIK - delegat na Zjazd Krajowy.   

07 grudnia 2015 - Ukazał się na stronie www.sp6paz.pl okolicznościowy 

artykuł autorstwa SP6DVP z okazji 25 Rocznicy pracy w eterze klubu 
SP6PAZ pod znakiem contestowym. Zasygnalizowano w nim najważniejsze 

i bardzo istotne wydarzenia z tych 25 lat aktywności SN6O. Jest to jedyny 
znak contestowy, którym po dzień dzisiejszy posługują się operatorzy klubu 

SP6PAZ.   

3 – 4 września 2016 - Członkowie klubu SP6PAZ już po raz trzeci 

uczestniczyli w światowych zawodach pod nazwą Field Day SSB Contest 
2016. Organizatorem tych popularnych zawodów wśród krótkofalowców 

oraz klubów na świecie jest Związek Krótkofalowców Niemieckich. Do tych 
zawodów nasi   członkowie przygotowywali się już od dwóch tygodni. 

Przygotowania polegały na zrobieniu nowej anteny typu ,,delta 3 x 28m 
oraz sprawdzeniu wszystkich innych akcesoriów zabieranych na te zawody. 

Przypomnę, że tego typu zawody odbywają się z lokalizacji terenowej. 
Radiostacja nasza była  zainstalowana   na  terenach rekreacyjnych w 

Dobrzeniu Wielkim na  tzw. ,,BALATONIE’’ a zasilanie całej radiostacji wraz 
z systemem komputerowym i z oświetleniem  odbywało się przy pomocy 

akumulatorów. W godzinach porannych w sobotę cała ekipa zameldowała 

się  na miejscu. Pierwszym zadaniem było rozwinięcie dwóch namiotów oraz 

http://www.sp6paz.pl/


całego zaplecza technicznego wraz z  zapleczem socjalnym. Następnie 
rozwieszono antenę  nadawczo-odbiorczą  w poziomie nad płaszczyzną 

jeziora. Punktualnie o godzinie 13.00 UTC (15.00 czasu lokalnego ) zaczęła 

się ciężka praca w eterze . W tym roku operatorami w zawodach byli dwaj 
imiennicy: Krzysztof SQ6KIV oraz Krzysztof SP6DVP. Wielki  wkład pracy w 

przygotowaniach oraz w rozwijaniu i zwijaniu naszego terenowego 
obozu wnieśli koledzy: Robert SP6EK – Eugeniusz  SP6DIL - Bernard 

SQ6DXZ – Janusz SQ6JAN – Krzysztof SQ6KIV – Adam SQ6OYO – Klaudiusz 
SQ6KMM - Krzysztof-SP6DVP. Przy okazji chcieliśmy również podziękować 

Koledze Markowi SP6TRH za wsparcie techniczne w postaci wypożyczenia 
wielkiego akumulatora, jakiego używa się w autokarach na liniach 

międzynarodowych. Pogoda dopisała oraz warunki propagacyjne również. 
Sprawdziła się też antena, która dzięki  temu, że cała jej płaszczyzna została 

rozwieszona  nad  jeziorem  sprawowała się wyśmienicie. Ogółem w tych 
ciekawych zawodach radiostacja  klubowa  SP6PAZ/p przeprowadziła 422 

połączenia z krótkofalowcami na całym świecie. Łączności były realizowane 
na czterech pasmach 80m – 40m – 20m – 15m, emisją SSB – czyli fonią. 

Warto jeszcze przypomnieć, że w latach ubiegłych 2014 i 2015 klub 

SP6PAZ/p w tych zawodach w swojej kategorii zajmował pierwsze miejsce 

w kraju oraz czołowe w Europie. 

 

    ekipa FD Contest  - 4 września 2016 – autor zdjęcia Eugeniusz SP6DIL 

 



9 – 18 września 2016 - Odbyła się wyprawa do Albanii - ZA/ZA1P. W 
składzie sześcioosobowym znajdowało się trzech naszych kolegów z 

Piastowskiego Klubu Krótkofalowców SP6PAZ. Byli to: Leszek Przybylak 

SP6CIK, Franciszek Koscielny SP6JZL oraz Jarosław Misiak SP6OJK, który 
był QSL managerem tej wyprawy. Pozostali operatorzy to: Bogdan SP2FUD, 

Janusz SP9FIH (długoletni mieszkaniec Opola) oraz Jurek SP9TCE. 

3 grudnia 2016 – Na stronie www.sp6paz.pl w zakładce ,,czołowe 
postacie’’ została umieszczona długoletnia historia nestora naszego klubu 

Wiktora Szydło SP6BFL.  

04 grudnia 2016 - Duży sukces w tegorocznych zawodach CQ WPX 

Contest SSB w paśmie 160 metrów uzyskał nasz klubowy Kolega Tomasz 
Konopka SQ6PHP, który osiągnął końcowy wynik 10.074 pkt. Walka o 

punkty zaowocowała bardzo wysoką lokatą: 1-sze miejsce w Polsce oraz 2-

gie miejsce w Europie i na świecie.  

06 maja 2017 - Odbył się kolejny „Piknik krótkofalarski  O T M U C H Ó W 

2017” nad Jeziorem Otmuchowskim w ośrodku wypoczynkowym 
„KOTWICA”. Piknik zorganizowany został jak zwykle przez Klub 

Krótkofalowców im. Ziemi Nyskiej SP6PNZ w Nysie. W tym spotkaniu była 

obecna duża grupa krótkofalowców z Piastowskiego Klubu Krótkofalowców 

SP6PAZ z Opola. 

15 maja 2017 - W wieku 71 lat zmarł nasz kolega oraz wieloletni członek 

klubu Antoni Olczyk SP6EJY z Opola. Wspomnienie o Antonim zamieszczone 

jest w odrębnej części w dziale pt. ,,Odeszli z naszego klubowego grona’’ 

24 sierpnia 2017 - Na obiekcie SLR Wysoka koło Góry św. Anny 
członkowie klubu SP6PAZ dokonali modernizacji zainstalowanego tam 

przemiennika SR6WY. Głównymi wykonawcami byli Koledzy: Paweł SQ6DXP 
oraz Kamil SQ6IUB. Modernizacja SR6WY polegała na; przeniesieniu ze 

starego budynku do kontenera należącego do firmy Emitel, zainstalowaniu 
anteny typu X50N w nowej lokalizacji, wymianie kabla na nowy typu Andrew 

CNT 400 wraz z wtykami typu N o długości 35 m. Do tego celu w/w  koledzy 
wspólnie z własnych środków zakupili niezbędne elementy oraz po 

wykonaniu remontu wykorzystali antenę X50N oraz filtr BPF zakupione 
kiedyś przez PZK OT-11 w Opolu. W akcji uczestniczyli Koledzy: SQ6DXP 

Paweł, SQ6IUB Kamil, SP6DVP Krzysztof, SQ6SEB Sebastian, wszyscy z 
klubu SP6PAZ oraz Andrzej SP6TTQ ze Zdzieszowic i SQ6VRS Radek z klubu 

SP6PNZ z Nysy. 

http://www.sp6paz.pl/


 

SQ6VRS-SQ6SEB-SQ6DXP-SP6DVP-SQ6IUB obecnie SQ9IUB-Fot.SP6TTQ 

1 września 2017 - Rozpoczęła pracę w eterze okolicznościowa radiostacja 

o znaku wywoławczym SN50PAZ. Stacja była czynna z okazji 50 rocznicy 
powołania do życia Piastowskiego Klubu Krótkofalowców SP6PAZ z Opola 

(1967-2017). Podsumowanie akcji pod tym znakiem jest przedstawiona w 
odrębnym rozdziale poświęconym statystykom pracy klubu pod wszystkimi 

znakami. 

2 września 2017 - W miejscowości Turawa nad  jeziorem odbył się 

podwójny jubileusz, opolskiego środowiska krótkofalarskiego. Okazją do 
świętowania było 60-lecie powołania  do życia wojewódzkich struktur 

Polskiego Związku Krótkofalowców w Opolu – zwanym w pierwszym okresie 
działalności jako Zarząd Wojewódzki Polskiego Związku Krótkofalowców w 

Opolu – obecnie kontynuatorem jest OT-11 PZK Opolu (1957-
2017). Drugim znaczącym jubileuszem było 50-lecie działalności 

Piastowskiego Klubu Krótkofalowców SP6PAZ z Opola (1967-2017). 
Uroczystości z tym związane rozpoczęły się o godzinie 10.30 w Ośrodku 

Wypoczynkowym ,,JOWISZ’’ przy ulicy Spacerowej 6 w Turawie. Na 

uroczystość został zaproszony Kolega Prezes ZG PZK Waldemar Sznajder 
3Z6AEF z Wrocławia oraz dwójka pracowników z UKE Opole, która w trzeciej 

części spotkania wygłosiła bardzo ciekawą prelekcję związaną z 
profesjonalną komunikacją. W trakcie uroczystego spotkania jeden z 



naszych klubowych kolegów – Krzysztof Augustyn SP6TPF został 
odznaczony Odznaką Honorową Polskiego Związku Krótkofalowców. Na 

zakończenie wspólnych uroczystości w Sali bankietowej Ośrodka ,,JOWISZ’’ 

wszyscy uczestnicy zostali zaproszeni na uroczysty obiad wraz z deserem i 
kawą. Obiad był ostatnim punktem wspólnego świętowania. Około godziny 

16.30 rozpoczęła się impreza zorganizowana przez zarząd klubu oraz jego 
członków. Bardzo miłą niespodziankę sprawił nam Kolega Józek DF2KK (ex 

SP6HEK), który w okresie 1968- 1982 był członkiem klubu SP6PAZ i główną 
postacią w teamie operatorów telegrafistów SP6PAZ. W trakcie oficjalnej 

imprezy jednym z punktów programu była też prezentacja przygotowana 
przez Jarka Misiaka SP6OJK, która obrazowała historię naszego Oddziału 

oraz historię klubu SP6PAZ przedstawioną na starych zdjęciach wraz z 
opisami. Materiał historyczny pochodził z dużych zasobów archiwalnych 

SP6DVP. Przy grillu, piwie i innych napojach świętowano jubileusz klubu 
SP6PAZ, wspominając stare dobre czasy jak  również  dobre i owocne lata 

naszej bogatej działalności na niwie szkolenia oraz kontestowania. W gronie 
członków klubu byli również Koledzy zaproszeni z innych klubów naszego 

województwa. Wszyscy obecni oraz dawni członkowie klubu z rąk kolegi 

skarbnika Adama SQ6OYO otrzymali specjalne okolicznościowe koszulki. 
Sprawami kulinarnymi oraz organizacją całej klubowej imprezy zajęli się 

koledzy: prezes – Robert Rydzak SP6EK, skarbnik - Adam Czyż SQ6OYO 
oraz członek zarządu klubu – Krzysztof SQ6KIV, którym pomagali inni 

koledzy z klubu SP6PAZ. Trzeba tu też nadmienić, iż wszyscy uczestnicy 
wspólnej jubileuszowej imprezy otrzymają w niedługim czasie specjalne 

okolicznościowe dyplomy opracowane graficznie przez Roberta SP6EK i 
Eugeniusza SP6DIL. W niedługim czasie będzie też udostępniona specjalna 

galeria ze zdjęciami autorstwa kolegi Michała Krzysztonia SQ6MNN. Na 
zakończenie trzeba rzetelnie stwierdzić, że cały zarząd klubu SP6PAZ wraz 

z jego członkami spisali się na 6-kę i należą im się wielkie słowa uznania za 
trud i poświęcenie w zorganizowaniu tej imprezy. A oto wykaz wszystkich 

członków klubu SP6PAZ, którzy uczestniczyli w tym podwójnym jubileuszu: 

SP6BFL-Wiktor, SP6CIK-Leszek, SP6DIL-Eugeniusz, SP6DVP-Krzysztof, 

SP6EK-Robert, SP6GEQ-Janek, SP6GMD-Marek, SP6JJ-Jacek, SP6JU-
Andrzej, SP6LHI-Jacek, SP6OJJ-Adam, SP6OJK-Jarek, SP6RTX-Andrzej, 

SP6TPF-Krzysztof, SP6ZC-SN6S (ex SP6CYX)-Sławek, SQ6CNR-Edmund, 
SQ6DXP-Paweł, SQ6DXZ-Bernard, SQ6IUB-Kamil, SQ6JAN-Janusz, 

SQ6KIV-Krzysztof, SQ6KMM-Klaudiusz, SQ6OYO-Adam, SQ6PHT-Tomek, 
SQ6SEB-Sebastian. Razem było nas 25 osób. Na stronie klubu znajduje się 

specjalna zakładka ze zdjęciami z tego jubileuszu.  

5 września 2017 - Przed siedzibą klubu odbył się dzień klubowy. Przy 

ładnej pogodzie udało się na podwórku klubu zorganizować przysłowiowego 
grilla oraz zrobić kilka fotek członków w jubileuszowych koszulkach 

wykonanych wcześniej z tej okazji. W sesji fotograficznej, którą 
zorganizowali koledzy Leszek SP6CIK oraz Eugeniusz SP6DIL uczestniczyli: 

Leszek SP6CIK - Andrzej SP6GCU - Sławek SP6ZC - Paweł SQ6DXP - 
Bernard SQ6DXZ - Krzysztof SP6TPF - Janek SP6GEQ - Eugeniusz SP6DIL - 



Kamil SQ6IUB - Krzysztof SP6DVP - Adam SQ6OYO - Jarek SP6OJK - Jacek 

SP6LHI - Krzysztof SQ6KIV - Robert SP6EK - Sebastian SQ6SEB. 

25 października 2017 - Nasz kolega klubowy Janusz Kołodziej SQ6JAN 
został przyjęty w poczet klubu ,,Radio Telegraphy Super High Speed Club’’ 

i otrzymał numer członkowski 186. Przy okazji przypominamy, że w roku 
2015 Janusz został członkiem HSC # 1942, natomiast w roku 2016 zdobył 

członkostwo w VHSC # 426. Są to najwyższe wyróżnienia dla 
krótkofalowców, posługujących się bardzo szybką pracą w eterze na 

telegrafii. 

4/5 sierpnia 2018 - Odbyło się kolejne spotkanie krótkofalowców na 

Biskupiej Kopie. Ogółem w spotkaniu uczestniczyło 40 osób. Piastowski Klub 
Krótkofalowców SP6PAZ-SN6O tym razem reprezentowany był w składzie: 

Eugeniusz SP6DIL, Krzysztof SP6DVP, Zygfryd SP6LUT-DL1GLO, Krzysztof 
SP6TPF. W czasie spotkania z naszą grupą Piotr SP2JMR (sekretarz ZG PZK) 

przekazał nam osobiste podziękowanie za wyróżnienie go przez klub 
SP6PAZ specjalnym dyplomem oraz koszulką z okazji Jubileuszu klubu 

SP6PAZ.  Jak zwykle liczna grupa uczestników była z klubu SP6PNZ z Nysy 

oraz SP6KEO z Prudnika.  

 

SP6DIL – SP6TPF z klubu SP6PAZ oraz SP6ZJB - SP6LUY z klubu SP6PNZ 



7 sierpnia 2018 - W kanale klubowym na YT został udostępniony materiał 
historyczny. Dzięki dwóm członkom klubu w osobach: Ludwika SQ6NDF 

oraz Gustawa SQ6NDG - synów naszego prezesa Roberta Rydzaka SP6EK 

zostały zamieszczone kolejne trzy filmy z dawnych lat. Były to materiały 
nakręcone przez kolegów Sławka Domarusa SP6ZC (ex SP6CYX) oraz Olka 

Resiaka SP6RTV z jubileuszu 25 rocznicy klubu SP6PAZ, który odbył się 4/5 

września 1992. 

1 września do 30 listopada 2018 - Klub włączył się w Ogólnopolskie 

Obchody z okazji 100 Rocznicy uzyskania Niepodległości. Używany był znak 
okolicznościowy SP100PAZ. Była to kolejna praca w eterze, która miała 

przypomnieć o tym ważnym wydarzeniu w środowisku krótkofalarskim w 

kraju oraz zagranicą. 

23 września 2018 - Na początku września otrzymaliśmy propozycję 
udziału naszego klubu w organizowanym już po raz czwarty Festiwalu 

Dzielnic. Impreza odbyła się  23 września 2018 w niedzielę i trwała od 
godziny 13.00 do godziny 19.00. Miejscem tej imprezy a raczej pikniku 

rodzinnego były tereny rekreacyjne w Parku Miejskim na Osiedlu im. Armii 
Krajowej w Opolu. W śród wielu atrakcji jakie czekały na przybyłych 

mieszkańców opolskich dzielnic była również prezentacja naszego klubu. 
Już od wczesnych godzin porannych ekipa logistyczna  przystąpiła do 

stawiania masztów oraz dwóch anten na pasmo 40 i 20 metrowe. Andrzej 
Puchalak SP6RTX z kolei występował w podwójnej roli  zabezpieczał stałą 

dostawę energii elektrycznej do naszego namiotu oraz do wszystkich 

domków reprezentantów dzielnic Opola. Kilka dni wcześniej przygotowano 
odpowiednie na ten cel materiały promujące krótkofalarstwo. Był  kolorowy 

plakat formatu B1, powiększone do formatu A4 najciekawsze karty QSL oraz 
specjalnie na ten cel opracowano historię powstania Piastowskiego Klubu 

Krótkofalowców. Materiał w formie kolorowej ulotki formatu A4 wraz z 
kilkoma zdjęciami zatytułowano ,,51 lat na falach radiowych Piastowskiego 

Klubu Krótkofalowców  SP6PAZ’’ Tego typu ulotka była skierowana w 
głównej mierze do mieszkańców w różnym wieku informująca co to jest 

krótkofalarstwo i do czego służy. Do ulotki była też załączona najnowsza 
nasza karta QSL jako wizytówka klubu. W trakcie imprezy stoisko nasze 

odwiedziła dość spora grupa ludzi oraz młodzieży. Rozdaliśmy w sumie 37 
takich ulotek. Mamy nadzieję, że w niedługim czasie zainteresowani przyjdą 

w dzień klubowy do naszej siedziby w Opolu Czarnowąsach. Kolega Andrzej 
Komuszyński SP6JU najstarszy krótkofalowiec i członek klubu SP6PAZ, 

opowiadał odwiedzającym nasz namiot krótkie historie z dawnych lat 

powstawania krótkofalarstwa w naszym mieście. Z kolei Janusz 
SQ6JAN  zademonstrował w czasie pracy na telegrafii (w paśmie 40m) 

swoje umiejętności w nadawaniu szybką telegrafią. Trochę pogoda w tym 
dniu nie dopisała było dość chłodno. Pod koniec imprezy zaczął wiać dość 

silny wiatr i były obawy o losy naszego wypożyczonego namiotu oraz całego 
sprzętu. W trakcie całej imprezy pracowano w paśmie 40 i 20 metrowym na 

fonii oraz telegrafii. W pracach przygotowawczych – ustalanie końcowego 
tekstu ulotki uczestniczyli również:  Andrzej Galgon SP6CC, Jarosław Misiak  



SP6OJK, Sławomir Domarus SP6ZC-SN6S. Do naszego namiotu zaglądali 
też koledzy krótkofalowcy z Opola i okolic. A oto wykaz wg listy obecności: 

Janek  SP6GEQ, Eugeniusz SP6DIL, Krzysztof SP6DVP, Andrzej SP6RTX, 

Krzysztof SQ6KIV, Ryszard SP6KR z klubu SP6PSP, były członek klubu Olek 
ex SP6DGQ, Andrzej SP6JU, Edmund SQ6CNR, Bernard SQ6DXZ, Sebastian 

SQ6SEB, Marek SP6GMD, Adam SQ6OYO, Mietek SP6FRQ z klubu SP6PSP, 
Paweł SQ6DXP, Sławek SP6ZC, Andrzej SP6CCE, Robert SP6EK, Gustaw 

SQ6NDG, Michał SQ6MNN. Nadmienić  trzeba, że wielu kolegów 
krótkofalowców przybyło wraz ze swoimi rodzinami. Zdjęcia z imprezy 

zostały wykonane przez Michała SQ6MNN. Otrzymaliśmy również 
zapewnienie,  że film nakręcony przez Ryszarda SP6KR po zmontowaniu 

zostanie wrzucony na nasz kanał klubowy na YT. Na koniec  należy 
wszystkim kolegom serdecznie podziękować za trud i wysiłek włożony w 

przygotowanie tej całej akcji i poświęcenie niedzielnego czasu na cele 

promocji klubu SP6PAZ. 

 

   SP6EK-SP6JU-SP6DIL-SQ6SEB-SQ6JAN-SP6GMD: Fot.SP6DVP  

29/30 września 2018 - Po raz pierwszy w historii klubu SP6PAZ 

zainaugurowano pracę w zawodach światowych emisją  RTTY. Okazją była 
możliwość pracy pod znakiem okolicznościowym SP100PAZ w CQ WW RTTY 

2018. Operatorem w tych zawodach był kolega ze składu (teamu SN6O) Jan 
Pajestka SP6IHE. Ogółem w kategorii S.op LP ALL Band przeprowadził 462 



QSO na wszystkich pasmach od 80M do 10M ze 152 krajami DXCC ora z 46 
strefami CQ ZONE. W opublikowanych oficjalnie wynikach SP100PAZ 

została sklasyfikowana na 4 miejscu w kraju – na 20 stacji uczestniczących 

w tej kategorii, 68 miejsce w Europie na 448 uczestników oraz 108 miejsce 
w świecie na 856 uczestników. Osiągnięty wynik to 160.916 punktów. Jak 

na pierwszy start w tego typu zawodach wynik ten zasługuje  na uznanie. 

Jankowi SP6IHE dziękujemy za pomoc operatorską. 

13 października 2018 - Delegacja członków Piastowskiego Klubu 

Krótkofalowców SP6PAZ w składzie: Krzysztof SP6DVP, Franek SP6JZL oraz 
Jarek SP6OJK wybrała się do okręgu SP7 w celu odwiedzenia Bogusława 

SP7IVO-SN7O oraz Ireny SP7QL XYL i Krzysztofa SP7GIQ-SN7Q. Właścicieli 
tych dwóch znaków nie trzeba nikomu przedstawiać – ich znaki dość często 

można spotkać w różnego rodzaju zestawieniach (wynikach) za światowe 

zawody KF. Wizytę rozpoczęliśmy od SP7IVO. Bogusław pokazał nam swoje 
królestwo contestowe wraz ze swoimi antenami i sprzętem. W trakcie 

podpatrywania różnego rodzaju nowinek i rozwiązań technicznych 
dyskutowano na tematy związane z udoskonalaniem pracy w zawodach w 

kategorii SO2R. Po ponad trzy godzinnym pobycie u Bogusława i Ireny wraz 
z SP7IVO udaliśmy się w dalszą podróż do Krzysztofa SP7GIQ –SN7Q. 

Krzysztof przywitał nas bardzo serdecznie i z marszu rozpoczęliśmy 
zwiedzanie jego pola antenowego. To co ujrzeliśmy to istny majster sztyk 

na obecną chwilę. Jak wszystkim wiadomo Krzysztof od rozpoczęcia 
wyczynowej pracy w światowych contestach zawsze był wierny jednemu 

systemowi anten jakim są wieloelementowe q-quady od 40M do10M. Bardzo 
szczegółowo opowiadał odwiedzającym jak postępowały prace związane z 

ich budową oraz modernizacją. To nie da się tak opisać w krótkiej notatce 
to po prostu trzeba zobaczyć z bliska na własne oczy. Cały system anten 

stanowi całość, która jest doprowadzona do radio shack-u SP7GIQ. Radio 

shack to pomieszczenie, gdzie wszystko ze wszystkim jest bardzo starannie 
połączone i znajduje się na odpowiednim miejscu. Jest  funkcjonalne do 

pracy w zawodach zwłaszcza w konkurencji SO2R. Przez wiele godzin 
słuchaliśmy Krzysztofa wyjaśnień i objaśnień co do czego służy itp. 

Ogromne wrażenie na nas zrobiły ściany pokoju, gdzie wiszą trofea za liczne 
zawody międzynarodowe z udziałem SP7GIQ (SN7Q). Bardzo wiele desek 

bo głównie one dekorują właśnie pomieszczenie na pierwszym piętrze. 
Większość z nich to pierwsze lokaty w świecie i Europie. Cała kolekcja jest 

bardzo starannie i tematycznie do contestów usytuowana na ścianach. Dla 
informacji należy dodać, że z tej lokalizacji Krzysztofa często jest obsadzane 

jedno z pasm na pracę pod SN0HQ w IARU Contest. Czas bardzo szybko 
mijał i trzeba było się zbierać w drogę powrotną do domu. Kolegom SP7IVO 

+ Irenie SP7QL  oraz SP7GIQ i XYL jeszcze raz  serdecznie dziękujemy za 
gościnę i wspaniałe przyjęcie i poświęcenie nam wielu godzin na 

oprowadzanie nas po swoich ,,radiowych królestwach’’. 



 

 Jarek SP6OJK - Krzysztof SP7GIQ (SN7Q) - Franek SP6JZL-Fot.SP6DVP 

17 stycznia 2019 - Zmarł jeden z nestorów krótkofalarstwa na 

Opolszczyźnie kolega Adam Weryński SP6AKZ z Nysy. W początkowych 
latach był członkiem klubu SP6PAZ. Wspomnienie o SP6AKZ znajduje się w 

końcowej części kroniki w rozdziale pt. ,,Odeszli z naszego klubowego 

grona’’. 

21 stycznia 2019 - Kolejna śmierć nestora, w dniu tym zmarł na serce 
najaktywniejszy członek klubu kolega Andrzej Komuszyński SP6JU z Opola. 

Wspomnienie o Andrzeju znajduje się w rozdziale ,,Odeszli z naszego 

klubowego grona’’. 

02-15 sierpnia 2019 - Miała miejsce kolejna wyprawa. Tym razem do 

Kirgistanu EX0QP. W wyprawie tej z klubu SP6PAZ brali udział Leszek 

SP6CIK oraz Jarek SP6OJK, który i tym razem został QSL managerem 
wyprawy. Oprócz naszej klubowej dwójki w wyprawie tej wzięli udział 

opolanin Janusz SP9FIH, Roman SP9FOW, Józef SP9HVW oraz Jurek SN9J. 
Franek SP6JZL z klubu SP6PAZ wypożyczył kilka anten swojej konstrukcji, 

które bardzo dobrze spisywały się w czasie pracy stacji EX0QP. 

20 maja 2020 zostały ogłoszone oficjalne wyniki krajowego 
współzawodnictwa pod nazwą IC 2019. Wyniki Intercontest 2019 ogłoszone 



były jak zawsze na stronie SPDX Clubu. Wśród wielu stacji z naszego kraju 
znalazły się również znaki krótkofalowców z naszego Oddziału oraz klubu 

SP6PAZ Oto zestawienie obejmujące naszych kolegów: 

Pojedynczy operator – telegrafia – mała moc do 100 watów 

(pierwsza rubryka oznacza miejsce w kraju, znak, ilość punktów, 

klub - sklasyfikowano 212 uczestników.  

    9 SP6OJE   161.94  K-Koźle 

 34 SP6ZC      78.58 z klubu SP6PAZ Opole 

105 SP6TRH   24.31 z klubu SP6PAZ Opole 

135 SP6DMI   16.65 PZK Opole 

174 SP6MQO 10.94 z klubu SP9KDA Olesno 

182 SP6LUV  10.61 z klubu SP6PAZ Opole 

192 SP6IHE   10.16  z klubu SP6PAZ Opole 

Pojedynczy operator – telegrafia grupa OPEN – sklasyfikowano 357 

uczestników 

13  SP6OJE 165.06 3  K-Koźle PZK Opole 

21 SP6ZC  125.24 z klubu SP6PAZ Opole 

32    SN6O 110.00  klub  SP6PAZ Opole 

68   SP6OJK 71.16 z klubu SP6PAZ Opole 

195  SP6MQO 23.93 z klubu SP9KDA Olesno 

206  SP6CIK   22.36 z klubu SP6PAZ Opole 

209  SP6TRH  22.17 z klubu SP6PAZ Opole 

218  SP6IHE   21.31 z klubu SP6PAZ Opole 

222  SP6LUV  21.08 z klubu SP6PAZ Opole 

299  SP6DMI  10.95 PZK Opole 

Pojedynczy operator fonia  grupa OPEN – sklasyfikowano 565 

uczestników. 



7     SP6DVP 189.27  z klubu SP6PAZ Opole 

29   SP6LUV   99.55 z klubu SP6PAZ Opole 

64   SP6OJJ    54.85 z klubu SP6PAZ Opole 

87   SP6JZL    45.28 z klubu SP6PAZ Opole 

112 SP6EAL   37.62  Węgry/koło Opola 

123 SP9EKF   35.01. z klubu SPKDA Olesno 

144 SP6RTX  31.01 z klubu SP6PAZ Opole 

249 SP6IHE   20.27 z klubu SP6PAZOpole 

272 SQ9ORQ 18.51 z klubu SP9KDA Olesno 

345 SP6TRH 13.29 z klubu SP6PAZ Opole 

371 SP6SOX 12.66 z klubu SP6PCB Brzeg 

468 SP9UO 10.35 z klubu SP9KDA Olesno 

Pojedynczy operator fonia mała moc do 100 watów - 

sklasyfikowano 385 uczestników. 

    3 SP6DVP 262.31  SP6PAZ 

104 SP6RTX 32.77  SP6PAZ 
179 SP6IHE 20.98  SP6PAZ 

189 SP6EIY 20.09  SP6PCB 
209 SP6SOX 17.54  SP6PCB 

249 SP6TRH 13.38  SP6PAZ 

363                      SN6P                          10.01                                           SP6PNZ   

Pojedynczy operator fonia + telegrafia grupa OPEN sklasyfikowano 

330 uczestników. 

34    SP6ZC     135.25 z  SP6PAZ Opole 

37    SP6LUV 131.48 z  SP6PAZ Opole 

78    SP6EIY     76.49 z  SP6PCB Brzeg 

91    SP6IHE      68.37 z  SP6PAZ Opole 

178  SP6MQO    35.13 z  SP9KDA Olesno 



283  SP6CC     10.44 z  SP6PAZ Opole 

Pojedynczy operator fonia + telegrafia mała moc do 100 watów -

sklasyfikowano 190 uczestników. 

108    SP6MQO   23.20 z  SP9KDA Olesno 

109     SP6LUV   22.59 z  SP6PAZ Opole 

Wielu operatorów fonia + telegrafia grupa OPEN - sklasyfikowano 

64 uczestników: 

10     SP9KDA    154.84  Klub SP9KDA z Olesna 

 

 19 kwietnia 2020 -  Z okazji Światowego Dnia Telekomunikacji w Radiu 

Opole okolicznościowego wywiadu (na żywo) udzielił nasz prezes OT-11 PZK 
Opole i członek klubu SP6PAZ kolega Paweł Pośpiech SQ6DXP. W programie 

,,W cztery oczy’’ redaktor Witold Żurawicki poruszył tematy naszej pasji 

jakim jest krótkofalarstwo w dobie rozprzestrzeniania się pandemii Covid-

19.  

 

29 października 2020 do 31 grudnia 2020 - Zarząd klubu zawiesił 

wtorkowe spotkania klubowe z powodu epidemii Covid-19.  

 

12 grudnia 2020 - Odbył się XXVI Krajowy Zjazd Delegatów Polskiego 

Związku Krótkofalowców. W związku z panującą pandemią Covid-19 zjazd 
odbył  się zdalnie za pomocą specjalnego oprogramowania, narzędzia 

komunikacyjnego Microsoftu. Nasz OT-11 PZK Opole miał dwóch delegatów 

w osobach Marek Czarnecki SP9UO - delegat OT-11 z klubu SP9KDA z 
Olesna oraz Andrzej Puchalak SP6RTX - delegat OT-11 z klubu SP6PAZ z 

Opola. 



 

KZD PZK 12.12.2020 delegaci z OT-11- Marek SP9UO z klubu SP9KDA oraz 

Andrzej SP6RTX z klubu SP6PAZ-autor zdjęcia Iza – partnerka Marka SP9UO 

 



10 stycznia 2021 - Z okazji 100 Rocznicy wybuchu III Powstania Śląskiego 
przypadającego na miesiąc maj 2021 OT-11 PZK Opole wraz z Piastowskim 

Klubem Krótkofalowców SP6PAZ-SN6O postanowiły, że w dniach od 1-31 

maja 2021 zostanie uruchomiona okolicznościowa radiostacja o znaku 
wywoławczym SO100PS. Został opracowany specjalny regulamin dla 

wszystkich stacji z kraju oraz z zagranicy. Stosowny regulamin był 
opracowany w kilku językach co w dużej mierze odbiło się na bardzo licznym 

udziale zwłaszcza stacji zagranicznych. Została również nawiązana 
współpraca z Muzeum Czynu Powstańczego w Górze Św. Anny. Od stycznia 

do początku kwietnia organizator czyli Piastowski Klub Krótkofalowców 
SP6PAZ a zwłaszcza jego członkowie mieli pełne ręce roboty. Całe 

podsumowanie pracy pod SO100PS znajduje się w odrębnym rozdziale 

poświęconym udziałowi klubu SP6PAZ pod okolicznościowymi znakami. 

 

 

Druga strona karty QSL SO100PS – autorem projektu Radek SP5ADX 

 



 

 Deski dla zwycięzców naszego majowego maratonu – w/w deska dla 

administratora strony LogSp Kolegi Andrzeja SP8AB za pomoc IT.  

 

 

25 lutego 2021 - W godzinach porannych w wieku 85 lat zmarł Ginter 
Kania SP9BDN ex SP6BDN. Był on najstarszym synem z rodziny 

krótkofalarskiej Kaniów. Założyciel klubu PZK SP6PAE z Chałupek. Przez 
cały czas Ginter jak i klub SP6PAE należał do naszego Oddziału 

Wojewódzkiego PZK w Opolu. Po reorganizacji administracyjnej kraju klub 
jak i nadawcy z terenów Raciborskich przeszli do okręgu SP9. Kilka lat temu 

został odznaczony Odznaką Honorową PZK. Przez całe swoje bogate życie 
był zaangażowany w sprawy krótkofalarskie i  był też motorem napędowym 

w klubie SP9PAE ex SP6PAE. Tu jeszcze dodam słowo wyjaśnienia i podam, 
że wiele lat temu otrzymałem od Gintera wiele materiałów historycznych na 

temat działalności klubu PZK z Chałupek. W latach 1967-1974 bardzo często 

członkowie klubu SP6PAE odwiedzali nasz klub SP6PAZ działający wówczas 

przy Wojewódzkim Domu Kultury w Opolu. 



 

Zdjęcie pochodzi z archiwum Andrzeja Brańskiego SP9HZF 

1 kwietnia 2021 - Został opublikowany szczegółowy harmonogram prac 

związany z Międzynarodową Akcją Dyplomową z okazji Rocznicy Wybuchu 
III Powstania Śląskiego. Była to największa akcją dyplomową z jaką my 

jako klub SP6PAZ mieliśmy do czynienia. 

22 kwietnia 2021 – Na stronie naszego OT-11 PZK Opole ukazało się 

zestawienie obrazujące uczestnictwo naszych Kolegów z województwa oraz 
z klubu SP6PAZ w światowych zawodach SP DX Contest 2021. Wykaz 

opracowano na podstawie przesłanych dzienników za zawody do 

organizatorów. 

WYKAZ UCZESTNIKÓW SPDXC 2021 Z OT-11 PZK OPOLE 

Lp. Znak  Kategoria  QSOs KLUB Operator 

1 SN6O SOAB CW LP 614 SP6PAZ SP6ZC 

2 SO6C SOSB CW (160M) 221 SP6PAZ SP6CIK 

3 SO9B SOAB PHONE LP 310 SP6PAZ SQ6IUB 

4 SO9I SOAB PHONE HP 1305 SP9KDA SQ9ORQ 

5 SP6DVP SOSB PHONE (40M) 318 SP6PAZ  

6 SP6EIY/QRP SOAB MIXED QRP 81 SP6PCB  

7 SP6GCU SOAB CW LP 157 SP9KDA  

8 SP6IHE SOSB CW (20M) 75 SP6PAZ  

9 SP6JZL SOAB PHONE HP 54 SP6PAZ  

10 SP6LUV SOSB PHONE (160M) 70 SP6PAZ  

11 SP6MQO SOSB CW (20M) 207 SP9KDA  

12 SP6OJE SOSB CW (40M) 503   

https://ot11pzk.wordpress.com/2021/04/22/wykaz-uczestnikow-spdxc-2021-z-ot-11-pzk-opole/


13 SP6OJJ SOSB PHONE (20M) 233 SP6PAZ  

14 SP6OJK SOAB PHONE HP 6 SP6PAZ  

15 SP6SOX SOAB PHONE LP 65 SP6PCB  

16 SP6TPF CHECKLOG   18 SP6PAZ  

17 SP6TRH SOAB CW LP 139 SP6PAZ  

18 SP9KDA MOAB MIXED  1018 SP9KDA  

19 SP9UO SOSB PHONE (20M) 67 SP9KDA  

20 SQ9CYD SOAB PHONE LP 21 SP9KDA   

Na uwagę zasługuje liczebność uczestników z naszego klubu 

SP6PAZ, na 20 stacji biorących udział aż 12 jest z Piastowskiego 

Klubu Krótkofalowców. 

23 lipca 2021 - W godzinach popołudniowych u naszego kolegi klubowego 

Franka SP6JZL odbyło się towarzyskie spotkanie z Kazimierzem PY5ZHP, 
który od kilku dni przebywa na urlopie w SP. W spotkaniu uczestniczyli 

Koledzy (operatorzy SO100PS) Andrzej SP6GCU z klubu SP9KDA oraz 

Andrzej SP6RTX z klubu SP6PAZ. W czasie spotkania Andrzej SP6RTX 
wręczył dla Kazimierza PY5ZHP okolicznościowy kubek SO100PS. Spotkanie 

przebiegało w miłej atmosferze, a tematami oczywiście były sprawy anten, 

nowinek technicznych oraz propagacji na pasmach. 

01 sierpnia 2021 – Na stronie internetowej klubu SP6PAZ został 

opublikowany końcowy komunikat, w którym podsumowano całą naszą 

międzynarodową akcję dyplomową. 

25 sierpnia 2021 - Trzej operatorzy w osobach: Andrzej SP6RTX, Bogdan 
SP6LUV oraz piszący tą informację udali się do Muzeum Czynu 

Powstańczego w Górze św. Anny. Głównym celem było zwiedzenie 
ekspozycji w tym Muzeum związanych z historią oraz genezą wybuchu 

trzech Powstań Śląskich w latach 1919-1920-1921. Przy okazji pobytu w 
Muzeum przekazaliśmy pracownikom tegoż Muzeum kilka pamiątek 

związanych z naszą akcją dyplomową przeprowadzoną w miesiącu maju 
2021 - dyplomy, karty QSL, kubki okolicznościowe oraz proporczyki 

przekazane nam z Zarządu Głównego Polskiego Związku Krótkofalowców. 
Pobyt nasz został udokumentowany zdjęciami wykonanymi przez Bogdana 

SP6LUV oraz Andrzeja SP6RTX. 

13 września 2021  - W dniu 13 września 2021 zmarł nasz Kolega SP6LR 

Franciszek Hęciak. Franek był długoletnim członkiem PZK i klubów SP6PAZ 
oraz SP6PSP z Opola. Przyczynił się do odnowienia klubu, który był pod 

patronatem ECO (Energetyka Cieplna Opolszczyzny) przy ulicy Wojska 
Polskiego 15. Zawsze można było liczyć na jego bezinteresowną pomoc oraz 

wsparcie. 



18 września do 2 października 2021 – To kolejna wyprawa naszego 
członka klubu SP6PAZ. Leszek SP6CIK oraz Janusz SP9FIH z klubu SP9PDF. 

Tym razem wybrali się we dwójkę na Komory. W czasie pobytu na wyspie 

posługiwali się znakami Leszek D60AD natomiast Janusz D60AC. Wielu 
naszych kolegów z klubu oraz naszego OT-11 PZK przeprowadziło z nimi 

łączność. Leszek SP6CIK zaskoczył wszystkich swoich korespondentów w 
kraju, a mianowicie zaraz po przyjeździe w ciągu 3 tygodni wyekspediował 

swoje karty QSL via C.B QSL w Bydgoszczy.  

Druga połowa roku 2021 – Dało się zauważyć mniejszą frekwencję w dni 
klubowe. Związane to jest z kolejną IV i V falą pandemii Covid-19. Kilku 

naszych kolegów jednak chorowało i nadal choruje, ale udało im się wyjść 

obronną ręką z tej zarazy XXI wieku.      

22 kwietnia 2022 – To kolejna smutna wiadomość dla naszego klubowego 
środowiska. W dniu tym po ciężkiej chorobie zmarł nasz klubowy Kolega  

Marian Szpunar SP6CSK z Opola. Długoletni członek naszego klubu oraz 
Oddziału terenowego PZK w Opolu. Wspomnienie o SP6CSK znajduje się w 

końcowej części kroniki w rozdziale pt. ,,Odeszli z naszego klubowego 

grona’’. 

1-31 maja 2022 roku czynna była na pasmach amatorskich radiostacja 
okolicznościowa o znaku HF70RO. Okazją do uruchomienia jest 

przypadający w bieżącym roku jubileusz 70 lat powstania Rozgłośni 
Polskiego Radia w Opolu (1952-2022). Stacja okolicznościowa HF70RO 

czynna była na różnych emisjach - telegrafii (CW), fonii (SSB), RTTY, FT4 i 
FT8. Operatorami byli członkowie Piastowskiego Klubu Krótkofalowców 

SP6PAZ-SN6O z Opola oraz zaproszeni operatorzy z innych klubów z 
naszego województwa. Wszystkie przeprowadzone łączności zostały 

potwierdzane wyłącznie via LoTW oraz Club Log.  



  

                       Nasza karta QSL HF70RO 

Przy okazji zapraszamy do odwiedzenia strony Radia Opole poświęconej 

historii powstawania rozgłośni : https://radio.opole.pl/111,0,o-radiu 

oraz do logo Radia Opole przygotowane specjalnie z okazji tego jubileuszu 

:  https://radio.opole.pl/111,373,logo-radia-opole 

informacje na QRZ.COM  https://www.qrz.com/db/hf70ro 

W miesiącu kwietniu 2022 – swój okrągły jubileusz obchodził nasz 

klubowy Kolega Wiktor Hudala SP6IGQ. To już 50 lat od momentu jak 
Wiktor wstąpił do PZK oraz Piastowskiego Klubu Krótkofalowców SP6PAZ. 

W latach 1970-1980 był czołową postacią, która w znacznym stopniu 
przyczyniła się do sportowych osiągnięć SP6PAZ na pasmach amatorskich 

w kraju i zagranicą.   

1-30 maja 2022 – To kolejna wyprawa DX-wa dwóch krótkofalowców z 
Opola. Leszek Przybylak SP6CIK (członek klubu SP6PAZ) oraz Janusz 

Węgrzyn SP9FIH członek klubu SP9PDF z Gliwic – mieszkaniec Opola. Tym 
razem zorganizowali dwuosobową wyprawę do Nepalu. Praca tych dwóch 

świetnych operatorów odbywała się na pasmach KF emisjami: CW, SSB oraz 

FT4 i FT8. Używano znaków: Leszek SP6CIK – 9N7CI, natomiast Janusz 

SP9FIH – 9N7WE. Karty QSL via ich znaki domowe.  

16 maja 2022 - W siedzibie klubu odwiedził nas redaktor z Radia Opole 

Pan Marian Staszyński. Celem wizyty było przygotowanie materiału 
dźwiękowego do kolejnego już reportażu poświęconego tym razem 55-leciu 

działalności Piastowskiego Klubu Krótkofalowców (1967-2022). Ze strony 

https://radio.opole.pl/111,0,o-radiu
https://radio.opole.pl/111,373,logo-radia-opole
https://www.qrz.com/db/hf70ro


klubu uczestnikami byli koledzy: Sławomir Domarus SP6ZC, Janek 
Romanowski SP6GEQ, Robert Rydzak SP6EK- prezes klubu oraz Krzysztof 

Bieniewski SP6DVP.  

  

             Sławek SP6ZC udzielający wywiadu dla Radia Opole  

             Autor zdjęcia – Krzysztof SP6DVP  

 

28 maja 2022 – Po dwuletniej przerwie spowodowanej pandemią Covid-

19 odbyła się 18-ta edycja ogólnopolskiej imprezy ŁOŚ 2022. Wzięło w niej 

udział wielu Kolegów z klubu SP6PAZ oraz z naszego OT-11 PZK Opole. 



 

ŁOŚ 2022 spotkanie po latach Stefan SP5DVD-Krzysztof SP6DVP-Zdzisław 

SP9CCD. Autor zdjęcia – Krzysztof SP6TPF 

31 maja 2022 – Miała miejsce premiera reportażu radiowego  autorstwa 
Pana redaktora Mariana Staszyńskiego z Radia Opole. Oceniliśmy 

(uczestnicy tego reportażu), że trzygodzinny materiał nagrany w klubie 
znakomicie został zmontowany i przedstawiony słuchaczom na antenie 

Radia Opole w bloku wieczornym o godzinie 21.15. 

2 czerwca 2022 – Nasz administrator strony klubowej Sławek SP6ZC 

opublikował bezpośredni link do strony Radia Opole na której zamieszczono 
archiwalne zdjęcia  klubu SP6PAZ z okresu działalności przy Wojewódzkim 

Domu Kultury (1968) oraz link do odsłuchania całego 23 minutowego 

reportażu.  

2 czerwca 2022 – został załadowany na LoTW oraz Club Log cały log stacji 
okolicznościowej HF70RO. Operatorami byli koledzy: Janek SP6IHE, Andrzej 

SP6GCU, Bogdan SP6LUV, Bogusław SQ6NDC, Andrzej SP6RTX oraz 
Krzysztof SP6DVP. Ogółem przeprowadzono 2006 obustronnych połączeń z 

krótkofalowcami z ponad 50 krajów DXCC.  

3 czerwca 2022 - W ramach akcji zapoznawania młodzieży z tajnikami 
krótkofalarstwa, członkowie Piastowskiego Klubu Krótkofalowców SP6PAZ z 



Opola wybrali się ze sprzętem do Zespołu Szkół imienia Józefa Warszewicza 
w Prószkowie koło Opola, gdzie zostały utworzone klasy o profilu służb 

mundurowych przede wszystkim dla potrzeb policji i straży pożarnej. Przez 

cały piątek 3 czerwca br. byliśmy widoczni w szkole i w jej otoczeniu 
wzbudzając spore zainteresowanie. Do południa zostały zamontowane 

anteny na KF i UKF. Zainteresowana młodzież została podzielona na dwie 
około 25-osobowe grupy. Dla każdej z grup poświeciliśmy po 2 godziny, w 

trakcie których przedstawiliśmy idę krótkofalarstwa, sprzęt, karty QSL, 
dyplomy, a przede wszystkim zaprezentowaliśmy przykładowe łączności, w 

tym również z wykorzystaniem techniki cyfrowej. Mówiliśmy młodzieży o 
początkach krótkofalarstwa, telegrafii i zaprezentowaliśmy cały zestaw 

urządzeń od tych najstarszych np. home made, po technikę najnowszą, z 
którą ta młodzież spotka się w swojej przyszłej pracy. Zachęcaliśmy 

młodzież z tych specjalistycznych klas do zainteresowania się 
krótkofalarstwem już teraz na początku ich przyszłej kariery zawodowej, 

kiedy to zagadnienia nowoczesnej łączności niewątpliwie będą bardzo 
ważne i decydujące o ich profesjonalizmie. Warunki propagacyjne, 

szczególnie na KF w ciągu dnia nie były najlepsze, ale było to dla nas 

ciekawe doświadczenie, przypomnieliśmy sobie nasze młode lata, pracę w 
terenie i początki zainteresowania naszym hobby. Przez młodzież i całą 

społeczność szkolną zostaliśmy przyjęci bardzo życzliwie, wróciliśmy mając 
nadzieję na spotkanie z niektórymi z nich w naszym klubie. W prezentacji 

tej udział wzięli: Paweł Pośpiech SQ6DXP – prezes naszego OT-11 PZK 
Opole, Robert Rydzak SP6EK – prezes klubu SP6PAZ, Janek Romanowski 

SP6GEQ. Eugeniusz Klonowski SP6DIL. 

14 czerwca 2022 – z inicjatywy piszącego to Kalendarium w dniu 
klubowym zostało przekazanych 9 sztuk nowych koszulek dla członków 

klubu. Koszulki te mają już zmienione logo klubowe na aktualne –  55 LAT 

SP6PAZ 1967-2022. Koszulki swoje odebrali Koledzy: Sławek SP6ZC - 
Krzysztof SP6DVP - Robert SP6EK - Marek SP6GMD - Adam SQ6OYO - Janek 

SP6GEQ - Eugeniusz SP6DIL - Gustaw SQ6NDG - Paweł SQ6DXP.  

25 czerwca 2022 - W dniu 25 czerwca (sobota) 2022 roku odbyło się 

Walne Zebranie Sprawozdawcze OT-11 PZK Opole, za okres od 2 

października 2019 do 25 czerwca 2022. Zjazd Sprawozdawczy odbył się w 

Opolu na ul. Torowej 7 w Zespole Placówek Oświatowych (Bursa). W 

zebraniu (Zjeździe) uczestniczyło ośmiu członków Piastowskiego Klubu 

Krótkofalowców SP6PAZ. Janek SP6GEQ - Krzysztof SP6DVP - Robert SP6EK 

- Krzysztof SP6TPF - Sławek SP6ZC - Paweł SQ6DXP - Gustaw SQ6NDG - 

Eugeniusz SP6DIL. 

16 sierpnia 2022 - Po latach, w gronie byłych i obecnych członków klubu 

SP6PAZ spotkała się grupa starych kumpli. Ten mini zlot przy wymiernej 

pomocy Krzysztofa SP6DVP i Andrzeja SP6GCU zorganizował wraz ze swoją 

małżonką Sławek SP6ZC na terenie swojej posiadłości w Dobrzeniu Wielkim. 

Obecność swą odnotowali koledzy: Józef Olender DF2KK (ex SP6HEK), 



Zygfryd Lodko DL1GLO również jako SP6LUT, Andrzej Jagła SP6GCU z 

Kluczborka, Wiktor Hudala SP6IGQ z Krasiejowa, Jarosław Misiak SP6OJK z 

Kolanowic, Konrad Halupczok SP6EAL z miejscowości Węgry, oraz Krzysztof 

Bieniewski SP6DVP z Opola. W czasie spotkania wspominano stare dobre 

czasy kiedy wszyscy działaliśmy w klubie SP6PAZ, gdy np. w trakcie trwania 

zawodów CQWW wieszało się dodatkowe anteny a druty parzyły w ręce. 

Dyskutowano na tematy techniczne oraz sportowe a także te o 

przysłowiowej "d... Maryni" . Było coś i dla ciała, a dla ducha niczego nie 

brakowało dzięki samym obecnym. Protokół ze zlotu zawierał jeden tylko 

wniosek - należy ponownie spotkać się w podobnym gronie. (autor: 

Sławomir Domarus SP6ZC-SN6S). 

 

na pierwszym planie od lewej Wiktor SP6IGQ – Józek DF2KK (ex:SP6HEK) 

autor zdjęcia – Sławek SP6ZC-SN6S 

 14 września 2022 roku odszedł nagle nasz kolega Mirosław Kołodziej 

SQ6CNM zamieszkały w Przyworach Opolskich. Długoletni członek naszego 

Oddziału oraz Piastowskiego Klubu Krótkofalowców SP6PAZ-SN6O z Opola. 

Aktywny na pasmach amatorskich KF i UKF, sumienny i życzliwy dla 

kolegów krótkofalowców. Wychował i zainteresował krótkofalarstwem 

dwóch swoich synów Janusza SQ6JAN oraz Jarka SQ6JAR. 

Podsumowanie : oczywiście jest wiele tysięcy zdjęć z życia klubu SP6PAZ 

za okres 1967-2022 – wybrałem do kalendarium te najważniejsze. 

Na zakończenie przedstawiam fotkę części ,,załogi’’ Piastowskiego Klubu 

Krótkofalowców SP6PAZ z Opola zrobioną kilka dni po jubileuszu klubu 50 

lat z 5 września 2017 roku. 



 
 

 

5 wrzesień 2017 – część członków klubu SP6PAZ udało się zebrać do 

pamiątkowego zbiorowego zdjęcia. 

Zdjęcie z archiwum SP6DVP 

w rzędzie górnym od lewej strony stoją koledzy: 

 

Eugeniusz SP6DIL - Kamil SQ6IUB - Krzysztof SP6DVP - Adam 

SQ6OYO - Jarek SP6OJK - Jacek SP6LHI - Krzysztof SQ6KIV - 

Robert SP6EK - Sebastian SQ6SEB. 

w rzędzie dolnym od lewej strony stoją Koledzy: 

 

Leszek SP6CIK - Andrzej SP6GCU - Sławek SP6ZC - Paweł SQ6DXP 

- Bernard SQ6DXZ -Krzysztof SP6TPF - Janek SP6GEQ . 

 

 

 

 

 



A to nasze logo z okazji 55 lecia SP6PAZ 1967-2022. Projekt wykonał 

Robert Rydzak SP6EK – długoletni prezes SP6PAZ. 

 

     Wszystkich czytelników zapraszam na naszą stronę internetową pod 

adresem www.sp6paz.pl oraz na odwiedzenie naszego klubowego kanału   

youtube   

https://www.youtube.com/@piastowskiklubkrotkofalowc5125/videos?view

=0&sort=dd&shelf_id=0 

 

Dziękuję bardzo drogi czytelniku za poświęcony czas na przeczytanie tej 

historii o  moim klubie SP6PAZ, do którego należę od 15 września 1967 po 

dzień dzisiejszy. 

Opole - 16 LipCA 2023        vy 73   Krzysztof Bieniewski  SP6DVP 

http://www.sp6paz.pl/
https://www.youtube.com/@piastowskiklubkrotkofalowc5125/videos?view=0&sort=dd&shelf_id=0
https://www.youtube.com/@piastowskiklubkrotkofalowc5125/videos?view=0&sort=dd&shelf_id=0

